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دکتر محمدرضا شانه ساز در نشست بررسی مسائل و مشکلات صنعت داروسازی:خ

تولیدکنندگان نمره قابل قبولی در
تامین دارو گرفتند

بررسی  نشست  در  دارو  و  غذا  سازمان  رئیس  شانه ساز،  دکتر 
تلاش های  از  قدردانی  ضمن  داروسازی  صنعت  مشکلات  و  مسائل 
اظهار  بیماران،  نیاز  مورد  داروی  تامین  برای  داروسازی  شرکت های 
کرد: تولیدکنندگان نمره قابل قبولی در تامین داروی مورد نیاز گرفتند 

و توانستند نیاز مردم را علی رغم کمی ها و کاستی ها برطرف کنند.
داد:  توضیح   ،1398 سال  در  ارزی  چالش های  به  اشاره  با  وی 
سال گذشته، به دلیل مشکلات ارزی سالی سخت برای ما بود، زیرا 
تومانی   200 و  هزار  چهار  ارز  تامین  برای  نفت  صادرات  و  فروش 
رقابت های بسیاری طلب می کرد، اما با همت شرکت های داروسازی 
و سیاست گذاری های صورت گرفته، موفق شدیم سهم ارز تولید به 
واردات را تغییر دهیم و ارقامی که در بورس بود نشان داد صنعت 

داروسازی از نظر مالی سال بدی نداشته است.
رئیس سازمان غذا و دارو تصریح کرد: ما آبان ماه افزایش قیمت 
بنزین را داشتیم و نتوانستیم کمیسیون قیمت را تشکیل دهیم و بعد از 
آن نیز، بیماری کرونا در کشور شیوع پیدا کرد و تمام وقت ما از هفته 

آخر بهمن ماه برای تامین اقلام کرونا صرف شد.
وی افزود: در سازمان غذا و دارو پس از شیوع کووید 19 مسئول 
تامین ماسک، لباس های حفاظتی، ونتیلاتورها و تمام اقلام بهداشتی 
ضدکرونا بودیم، این در حالی است که بسیاری از کشورهای توسعه 
یافته و اروپایی، دچار چالش شدند، اما ما به خوبی توانستیم جوابگوی 
نیاز مردم باشیم، باید توجه داشت که تمام اقدامات در تاریخ کشور 
ثبت خواهد شد، زیرا داروسازان توانستند برخلاف مشکلات و موانع 

اقتصادی و سیاسی، بحران کرونا را مدیریت کنند.
دکتر شانه ساز درباره روند کند شدن تخصیص ارز دارو در کشور، 
مطرح کرد: تامین ارز از سال گذشته با چالش هایی رو به رو شد و به 

شکلی که انتظار می رفت ارز به دارو و تجهیزات پزشکی تخصیص 
مشکلات  بابت  مسئولان  و  مدیران  تمام  دلیل  همین  به  نکرد،  پیدا 
بیشتر وقت دکتر نمکی  اینکه  به  با توجه  پیش آمده نگران شدند و 
وزیر بهداشت، صرف مقابله با بیماری کرونا شد، نتوانستیم جلسات 
قرارگاه را برگزار کنیم و ما پیگیری های لازم را انجام دادیم اما ما 
در دو ماه نخست سال 1399 ارز قابل توجهی را دریافت نکردیم و 

درآمد ناشی از فروش نفت خوب نبود.
وی درخصوص صرفه جویی ارزی در سال 1398، بیان کرد: ما در 
سال 1398 سعی کردیم با جدی گرفتن تولید 3.1 میلیارد ارز دریافت 
کنیم و نیاز ارزی دارو و تجهیزات پزشکی را داوطلبانه کاهش دهیم 
اما نسبت ارزبری دارو و تجهیزات پزشکی در تخصیص ارز به دلیل 

خریدهای تجهیزات بهم خورد.
رئیس سازمان غذا و دارو از تخصیص 380 میلیون دلاری ارز تا 
تنها  امسال  ماه نخست  بیان کرد: در دو  و  داد  ماه خبر  پایان خرداد 
50 درصد ارز مورد نیاز، به این صنعت تخصیص داده شد و از طرفی، 
صنعت داروسازی و تولیدکنندگان نیز نگرانی هایی به ما منتقل کردند 
دکتر  و  دادیم  تشکیل  متعددی  جلسات  راستا،  همان  در  نیز  ما  که 
نمکی مکاتبات تندی با دولت داشتند که خوشبختانه قول داده شد 
که 370 تا 380 میلیون دلار ارز به این صنعت تخصیص داده شود و 
با این رقم ما به میزان ارز تخصیصی تا پایان خرداد ماه خواهیم رسید.

دکتر شانه ساز در این باره افزود: مدیران بانک مرکزی قول دادند 
میلیارد   1.5 پزشکی  تجهیزات  و  دارو  ارز  دلار  میلیارد   2.5 از  که 
به  منوط  ارز  این  تخصیص  اما  کنیم  دریافت  ماه  شهریور  تا  را  آن 
نیمایی  ارز  از محل  ارز،  از  بخشی  است که  نفت  از  درآمد حاصل 
تامین خواهد شد و امسال مکمل ها، ملزومات، داروهای بدون نسخه، 

نماینده  روح الامینی،  عبدالحسین  دکتر  حضور  با  داروسازی  صنعت  مشکلات  و  مسائل  بررسی  نشست 
رئیس  شیبانی،  احمد  دکتر  دارو؛  و  غذا  سازمان  رئیس  شانه ساز،  محمدرضا  دکتر  اسلامی؛  شورای  مجلس 
سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران؛ دکتر غلام حسین مهرعلیان، مدیرکل امور دارو و مواد تحت 
کنترل دارو سازمان غذا و دارو، مدیران ارشد سازمان غذا و دارو و اعضای هیئت مدیره سندیکای صاحبان 
صنایع داروهای انسانی ایران و شرکت های عضو سندیکا عصر روز چهارشنبه 21 خرداد ماه در محل دانشکده 

برگزار شد. تهران  دانشگاه  داروسازی 
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داروهای تحت لیسانس و مواد اولیه نیمایی خواهد بود.
به  هم  نیمایی  ارز  دریافت  که  داشت  توجه  باید  داد:  ادامه  وی 
سهولت سال گذشته نیست زیرا در سال 1398، 14.5 میلیون ارز چهار 
این  ما تخصیص داده شد و در سال جاری،  به  تومانی  هزار و 200 
عدد به 9 میلیون دلار کاهش پیدا کرده است و این 5.5 میلیون دلار 
از طریق ارز نیمایی باید تامین شود و به دنبال آن صف ارز نیمایی 

بیشتر خواهد شد.
 ،1399 سال  در  دارو  قیمت  درباره  دارو  و  غذا  سازمان  رئیس 
تامین شود  نیاز مردم  تا داروی مورد  ما تلاش می کنیم  عنوان کرد: 
و ما باید به نحوی قیمت دارو را مدیریت کنیم که کمترین افزایش 
پرداختی از جیب مردم را داشته باشیم البته باید به نحوی عمل کرد 
که تولیدکنندگان بتوانند دارو را تولید کنند، در غیر این صورت ما 
مجبور خواهیم شد که دارو را به صورت فوریتی با چند برابر قیمت 

تولید داخلی وارد کنیم و این ارزبری زیادی خواهد داشت.
سندیکای  توسط  دارو  اولیه  ماده  قیمت گذاری  کرد:  بیان  وی 
نباید قیمت گذاری در  انجام می شود و  اولیه دارو  تولیدکنندگان ماده 
شرکت ها سلیقه ای باشد و بحث قیمت گذاری را به شدت دنبال می کنیم.

تعهدات  بر  تولیدکنندگان  باید  اینکه  بر  تاکید  با  شانه ساز  دکتر 
تولید داروی خود عمل کنند، گفت: ما به دنبال آن هستیم تا چالش ها 
کاهش پیدا کند اما تولیدکنندگان هم به تعهدات خود عمل کنند و 
اگر شرکتی به تعهدات خود عمل نکند ما به شدت برخورد می کنیم 
زیرا در غیر این صورت ما مجبور به واردات فوریتی با قیمت بیشتر 
می شویم و برای کم کاری یک شرکت دیگران آسیب خواهند دید 
و کمیسیون ساخت و ورود هم به شدت به این موضوع توجه دارند 
و موارد بسیاری داریم که تولیدکننده بدون داشتن دلیل موجهی دارو 

را تولید نکرده  است.
مرحله  چند  در  و  دارد  تولید  پروانه  که  دارویی  اگر  افزود:  وی 

تولیدکننده نتواند دارو را تولید کند پروانه تولید گرفته می شود و این 
مصوبه کمیسیون ساخت و ورود است و باید دانست که ما در شرایط 
جنگی هستیم البته تمام تلاش خود را برای اصلاح قیمت گذاری و 

تامین ارز انجام می دهیم.
در ادامه شانه ساز در پاسخ به سوالی درباره نقدینگی شرکت ها و 
پرداخت نقدی هزینه های برچسب اصالت دارو، اظهار کرد: در بحث 
نقدینگی تلاش کردیم پایان سال گذشته بخشی از بدهی ها با اوراق 
پرداخت شود و هزینه های برچسب اصالت کالا در قیمت دارو دیده 

 شده است.
دکتر شانه ساز درباره صادرات دارو، عنوان کرد: کمیته صادرات 
نیمایی  ارز  که  داروهایی  داشت  توجه  باید  و  است  شده  تشکیل 
می گیرند در صورتی که برای سه ماه، ذخیره دارو در کشور داشته 

باشیم، می توانند صادرات داشته باشند.
برند  داروهای  قیمت گذاری  درباره  دارو  و  غذا  سازمان  رئیس 
ژنریک گفت: در قیمت گذاری معتقد هستیم یکی از دلایل اتهامات 
کمیسیون  در  و  برمی گردد  اولیه  ماده  به  ایران  داروی  بی کیفیتی 
وارد  بهتری  اولیه  ماده  شرکتی  اگر  که  شده  مصوب  قیمت گذاری 
و  لحاظ می کنیم  قیمت  در  را  ثابت کند آن  را  این موضوع  و  کند 
با 20 درصد قیمت ژنریک  برند ژنریک  دیگر بحث قیمت داروی 

مطرح نیست.
دکتر شانه ساز ادامه داد: در بانک مرکزی مقرر شده است سقفی 
برای سازمان غذا و دارو در نظر بگیرد و ما بتوانیم به صورت  اعتباری 
شرکت ها را معرفی کنیم و دولت و شورای امنیت ملی تعهد می دهند 
که به قیمت روز ترخیص نرخ ارز را محاسبه می کند و قول داده اند 
که حداکثر تا سه ماه بعد ارز کالای ترخیص شده را تامین کنند و 
اگر قیمت ارز بالا رود دیگر تفاوت را شرکت پرداخت نخواهد کرد 

و قیمت ارز به نرخ روز ترخیص کالاست.
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رئیس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی: خ

چالش حمل ونقل ماده اولیه دارویی پس از شیوع 
بیماری کرونا، مشکلی تازه برای تولیدکنندگان

داروهای  صنایع  صاحبان  سندیکای  رئیس  شیبانی،  احمد  دکتر   
انسانی اظهار کرد: مشکلات صنعت داروسازی مربوط به سال جاری 
نیست و از سال 1358 تاکنون مشکلاتی داشتیم اما گاهی مشکلات 

بیشتر و گاهی کمتر  شده است.
یا  بهداشت  از وزارت  ادامه داد: مطالبات صنعت داروسازی  وی 
دولت در حوزه هایی مانند تخصیص ارز، قیمت گذاری دارو، مشکل 

تامین ماده اولیه، IRC کالاها و قیمت های بالای ماده اولیه است.
دکتر شیبانی درباره افزایش قیمت ماده اولیه دارو، توضیح داد: اگر 
قیمت ماده اولیه منطقی باشد ما گلایه ای نداریم، اما وزارت بهداشت 
ماده  قیمت  باشند زمانی که  داشته  توجه  باید  دارو  و سازمان غذا و 
اولیه افزایش می یابد بالطبع هزینه تولید ما نیز افزایش می یابد و این 
امر باید لحاظ شود، البته ما راضی به آسیب دیدن صنعت تولید ماده 
اولیه نیستیم و مسئولان سازمان غذا و دارو یا باید قیمت ماده اولیه را 
کنترل کنند یا باید افزایش نرخ آن را در قیمت تمام شده دارو نیز 

لحاظ کنند.
دکتر شیبانی با بیان اینکه در چند ماه گذشته یکی از مسائلی که 
رئیس سندیکا  عنوان  به  من  مطرح کرد:  بود،   IRC داد،  آزار  را  ما 
به  اما  کردم  پیگیری  جدیت  به  را  داروسازی  شرکت های  مطالبات 
نتیجه ای نرسیدم و در نهایت به دیوان محاسبات مراجعه کردم تا شاید 
کلید ماجرا آنجا باشد و بتوانم موضوع را حل کنم، در این خصوص، 
دیوان محاسبات توضیحات امیدوارکننده ای به ما دادند، اما موضوع 
مجبور  ما  و  می شود  دنبال  دیگری  گونه  به  دارو  و  غذا  سازمان  در 
شدیم که پیگیری قانونی کنیم و در حال حاضر، منتظر نتیجه هستیم.

کرد:  تاکید  انسانی  داروهای  صنایع  صاحبان  سندیکای  رئیس 
این  بارها  ما  شود،  تصمیم گیری  داروها  قیمت گذاری  درمورد  باید 
یوغ  از  را  دارو  که  دادیم  پیشنهاد  و  کرده ایم  مطرح  را  موضوعات 
از ماده موثره ها،  نهایت موفق شدیم که برخی  ارز آزاد کنند و در 
ارز  توانسته اند  نسخه،  بدون  و  لیسانس  تحت  داروهای  جانبی،  مواد 

نیمایی بگیرند.
دکتر شیبانی بیان کرد: در جلسه ای که رئیس جمهور با نماینده های 
12 تشکل داشت، حضور داشتم و خواسته رئیس جمهور این بود که 
قیمت داروها نباید افزایشی داشته باشد؛ در آن جلسه، من عنوان کردم 
که صنعت دارو سابقه بسیاری دارد و نگران قیمت داروها نباشید، این 
در حالی است که اگر بحث اخلاقی و درمان بیماران نبود، مدیران 
شرکت های داروسازی این گونه عمل نمی کردند اما تولیدکنندگان تا 

کی باید این مشکلات را تحمل کنند؟
رئیس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی بیان کرد: ذخایر 
ماده اولیه شرکت های داروسازی در وضع مطلوبی نیست و باید در 
از  بیش  تا مشکلات  برنامه ریزی شود  این خصوص تصمیم گیری و 

پیش ادامه نداشته باشد و مانع از روند تولید نشوند.
دکتر شیبانی به چالش حمل ونقل ماده اولیه دارویی پس از شیوع 
با دکتر مهرعلیان و  بیماری کرونا، اشاره و عنوان کرد: ما جلسه ای 
و  داشتیم  شهرسازی  و  راه  وزیر  اسلامی،  مهندس  و  شانه ساز  دکتر 
این  تا کمیته ای تشکیل شود و مشکلات شرکت ها را در  مقرر شد 
و  کنیم  حل  کرونا  شیوع  از  پس  اولیه  ماده  حمل ونقل  برای  کمیته 

مشکلات  و  باز  ترکیه  کشور  مرز  جلسه  این  از  پس  خوشبختانه 
حمل ونقل از کشورهای چین و هند تا حدودی برطرف شد.

اما  داشتیم  گمرک  مسئولان  با  جلساتی  بارها  داد:  ادامه  وی 
از حیطه  البته برخی مشکلات خارج  ادامه دارد  همچنان مشکلات 
انسانی  داروی  صنایع  صاحبان  سندیکای  و  دارو  و  غذا  سازمان 
ایران است؛ به این ترتیب که باید از خود تحریمی ها عبور کنیم تا 

مشکلات برطرف شود.

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو:
ما به هیچ وجه قیمت را مانع تولید نمی دانیم

غذا  سازمان  کنترل  تحت  مواد  و  دارو  مدیرکل  مهرعلیان  دکتر 
با شرکت های داروسازی و اعضای هیئت  مدیره  و دارو در نشست 
انسانی، اظهار کرد: در صورتی  سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
پایین  قیمت  و  ارز  مثل  چالش هایی  دلیل  به  داروسازی  شرکت  که 
بررسی  را  تعهدات خود عمل کند، موضوع  به  و  تولید  نتواند  دارو 
قیمت  و  می دهیم  دارو  به  دولتی  ارز  تائید  صورت  در  و  می کنیم 
افزایش می دهیم و اظهارات  تایید  نیز بررسی و در صورت  دارو را 
شرکت  ها در پاسخ به علت عدم تولید بسیار تعیین کننده خواهد بود.

ارز آن  باشد،  داشته  گانه  دو  اگر کالایی مصرف  داد:  ادامه  وی 
نیمایی خواهد بود به عنوان مثال ایبوپروفن 200 بدون نسخه است و 
ایبوپروفن 400 بدون نسخه نیست و برای همین ارز این دارو نیمایی 

محسوب می  شود.
دکتر مهرعلیان بیان کرد: ما در سال 1399 حدود 1۶0 میلیون دلار 
تخصیص ارز داشتیم و از 1۶0 میلیون تاکنون 50 درصد پرداخت و 

به مرور به شرکت ها پرداخت خواهد شد.
کرد:  اظهار   ،1399 سال  در  دارو  صادراتی  رویکرد  درباره  وی 
رویکرد ما در صادرات دارو تغییر کرده است و بحث صادرات را 
به جدیت دنبال می کنیم و به طور میانگین از ابتدای خرداد هر روز 
سه تا چهار مجوز صادرات دارو داده ایم و این نیازمند آن است که 
شرکت های داروسازی هم با ما همراهی کنند و در شرکت هایی که 
ذخیره کافی ندارند اعلام کرده ایم صادرات را در چند بخش انجام 

دهند تا به ذخیره مناسب برسند.
دکتر مهـــــرعلیان افزود: نگــرانی ما تعهدات ارزی صـــادراتی 
داشته  توجه  موضوع  این  به  که  داریم  درخواست  و  شرکت هاست 
به تعهدات ارزی  نتوانستند  باشند زیرا سال گذشته برخی شرکت ها 
خود عمل کنند و ما مجبور شدیم داروی این شرکت ها را وارد کنیم.

درباره  دارو  و  غذا  سازمان  کنترل  تحت  مواد  و  دارو  مدیرکل 
مارژین 12 درصدی که در شورای عالی بیمه تعیین  شده، بیان کرد: 
طبق سنوات گذشته شورای عالی بیمه برای افزایش هزینه های دارو 
مارژین یا سودی بین 12 تا 15 درصد برای دارو در نظر گرفته شد و 
ما یا توجه به افزایش هزینه ها رقم مارژین را 20 درصد اعلام کردیم، 
 12 رقم  این  نداشت  افزایش  امسال  بیمه ها  بودجه  اینکه  دلیل  به  اما 

درصد تعیین شد.
ما هزار  اظهار کرد:  دکتر مهرعلیان درباره قیمت گذاری داروها، 
را  قیمت ها  و  بررسی  قیمت  نظر  از  را  دارویی  مولکول  قلم   100 و 
بازنگری کردیم و داروها بین 5 تا 132 درصد افزایش داشتند و در 
بررسی  قیمت  نظر  از  را  دارویی  مولکول   400 توانستیم   1399 سال 

u.کنیم و ما به هیچ وجه قیمت را مانع تولید نمی دانیم
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خ در پنجمین نشست زنده اینستاگرامی سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی:

دارو  امسال ۱۲ درصد گران می شود

 به گــزارش روابـط عمومی ســـندیکای 
ایـران،  انسـانی  داروهـای  صنایـع  صاحبـان 
دکتـــــر مرتضـی خیرآبـادی عضـو هیئـت  
مدیـره سـندیکای صاحبان صنایـع دارو های 
انسـانی در ابتدای این نشسـت اینسـتاگرامی، 
از  یکـی  گذشـته  سـال  چنـد  طـی  گفـت: 
تهیـه دارو، بحـث قیمت گـذاری  معضـلات 
بـوده و بحـث توزیـع ارز در کارخانه هـای 
اضافـه  بحث هـا  ایـن  بـه  داروسـازی 
بـا  کـه  داریـم  قصـد  امـروز  اسـت.  شـده 
همکارانـی کـه در شـورای عالـی بیمـه و در 
بیمه گـر مشــــغول هسـتند،  ســـــازمان های 
دارو  قیمت گـذاری  بـه  راجـع  را  بحثـی 
می دانیـد  کـه  همان طـور  باشـیم.  داشـــــته 
مـا در بخـش دارو اگـر بخواهیـم در مـورد 
به طـور  باشـــــیم،  بـرآوردی داشـته  قیمـت 
سـازمان  اجتماعـی،  تامیـن  سـازمان  عمـده 
بیمـه سـلامت و مـردم در این بین دخـــالت 
در  دارو  پرداخـت  کـه  طـوری  بـه  دارنـد، 
کشـــــور مـا بـر ایـن سـه اصـل اســـــتوار 

اسـت. 
در  فعـالان  از  بسـیاری  تاکیـد کـرد:  وی 
بیمـار  جیـب  از  پرداخـت  بحـث  ارگان هـا، 
مختلفـی  درصد هـای  و  می کننـد  مطـرح  را 

در کشـور مطـرح اسـت. طبـق قوانیـن بیمـه 
بیمـه  سـازمان  و  سـلامت  بیمـه  سـازمان  در 
تامیـن اجتماعـی، بـرای بسـیاری از دارو هـا 
اسـت،  30  درصـد  و  درصـد    70 پرداخـت 
 30 و  دولـت  عهـده  بـر  درصـد  یعنـی70  
اعـدادی  اسـت.  بیمـاران  عهـده  بـر  درصـد 
بـه  گذشـته  سـال های  بیمـه  پوشـش  از  کـه 
دسـت آوردیـم اعـداد بسـیار زیادی اسـت. 
فکـر می کنیـم مدیـران اگـر در سـازمان های 
متوجـه  کننـد،  نـگاه  را  اعـداد  بیمه گـر 
می شـوند اختـلاف بسـیار شـدیدی بیـن پنج 
تـا هشـت هـزار میلیـارد تومـان در خصوص 

هسـتیم. شـاهد  پوشـش ها  ایـن 
12 درصـد  افـزود:  خیــــــرآبادی  دکتـر 
 1399 سـال  بـرای  دارو   قیمـت  افزایـش 
توسـط شـورای بیمـه مشـخص شـده اسـت 
کـه همـه متخصصــــین و شـاغلینی کـه در 
از  دور  را  عـدد  ایـن  هسـتند،  دارو  صنعـت 
مـواد  فقـط  امســــــال  می بیننـد.  تصـور 
هسـتند  تاثیــــــــرگذار  کـه  را  دارو  اولیـه 
 200 و  هـزار  چهــــار  ارز  صـورت  بـه 
اســـــــتفاده می کنیـم. مـواد جانبـی، مـواد 
بروشـور  و  کارتـن  مقـوا،  بســــــته بندی، 
مـوادی هسـتند کـه از طریـق ارز آزاد تهیـه 

سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران با ابتکار عملی که در سال اخیر داشته است، توانسته میان 
دولت و بخش خصوصی هماهنگی ایجاد کند و بازار فروش خود را گسترش دهد، به این ترتیب با افزایش میزان 
فروش و به دست آوردن بازارهای بین المللی مواجه خواهیم بود که البته برگزاری همایش ها و نشست های متفاوت 

در این زمینه نیز بسیار تاثیرگذار بوده است.
پنجمین نشست زنده اینستاگرامی برای حمایت سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در عصر 
با حضور شهرام غفاری مدیرکل  و  با محوریت چالش های قیمت گذاری دارو  اردیبهشت ماه  روز چهارشنبه 31 
درمان غیرمستقیم سازمان تامین اجتماعی، دکتر سجاد رضوی دبیر شورای عالی بیمه سلامت ایران، دکتر وحید 
محلاتی مدیرعامل هلدینگ داروپخش و دکتر مرتضی خیرآبادی عضو هیئت  مدیره برگزار شد که شرح آن را 

در زیر می خوانید:

نـرخ  افرایــــش  مـا  سـویی  از  می شــــود. 
جامعـه  در  را  بنزیـن  افزایـش  و  کارگـری 
داریـم. همـه دوســـــتان معتقدنـد کـه ایـن 
نیسـت. منصفانـه  دارو  صنعـت  بـرای  عـدد 

آخرین آمار و ارقام بازار دارویی کشور
شـورای  دبیـر  رضــــوی  سـجاد  دکتـر   
عالـی بیمه سـلامت ایـران در مـورد افزایش 
کـرد:  اظهـار  دارو،  قیمـت  درصـدی   12
سـازمان های  در  مـا  کـه  بررسـی هایی 
 1397 و   139۶ سـال های  طـی  بیمـه ای 
در  لـوازم  و  دارو  قیمـت  افزایـش  داشـتیم، 
 12 بیـن  و  متفـاوت  بیمـه ای  سـازمان های 
در  آن  بیشـترین  کـه  بـود  درصـد   13 تـا 
سـازمان تامیـن  اجتماعـی و نیرو های مسـلح 
1۶ درصـد و در بیمـه سـلامت پایین تـر بـود.

مدیـره  هیئـت   عضـو  خیرآبـادی  دکتـر 
دارو هـای  صنایـع  صاحبـان  سـندیکای 
صحبت هـای  ادامـه  در  ایـران  انسـانی 
رضـوی، بیـان کـرد: در سـال 1398 حـدود 
در  دارو  فـروش  ریـال  میلیـارد  هـزار   221
 1۶ حـدود  رقـم  ایـن  از  و  داشـتیم  کشـور 
هـزار و 800 میلیـارد ریـال سـهم دارو هـای 
تفاهم نامـه ای بـوده کـه حـدود 90 درصدی 
پرداخـت می شـود.  14 هـزار و 300 میلیـارد 
کـه  بـوده  دارو  بـرای  رقـم  ایـن  از  تومـان 
سـازمان های بیمه گـر پرداخـت کردنـد؛ امـا 
بـا توجـه بـه اعـداد و ارقامـی کـه در حـال 
14 هـزار  ایـن  از  داریـم،  دسـت  در  حاضـر 
پوشـش  بیمه هـا  تومـان  میلیـارد   300 و 
70 درصـدی را پرداخـت می کننـد کـه عدد 
اسـت؛  تومـان  میلیـارد  هـزار   9 حـدود  مـا 
یعنـی ما حـدود پنج هـزار میلیـارد تومان در 
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ایـن بحـث اختـلاف داریـم که سـازمان های 
و  کردنـد  پرداخـت  مـا  بـه  کمتـر  بیمه گـر 
بیمه گـر  سـازمان های  عملکـرد  برخـلاف 
 18 حـدود  مشاهده شـده  سـازمان های  و 

اسـت. بـوده  درصـد 
مدیـره  هیئـت  عضـو  خیرآبـادی  دکتـر 
دارو هـای  صنایـع  صاحبـان  سـندیکای 
انسـانی گفـت: بـا توجـه بـه اینکـه بسـیاری 
مـواد  جانبـی،  مـواد  دارو،  تولیـد  اقـلام 
ارز  از  همـه  اسـتاندارد ها  و  بسـته بندی 
رسـمی خارج شـدند و بـه ارز نیما پیوسـتند، 
یعنـی ارز چهارهـزار800 تومانـی مـا امـروز 
فکـر  اسـت.  شـده  تومـان   800 و  هـزار   15
دارو  قیمـت  افزایـش  درصـد   12 می کنیـد 
می توانـد کارخانجـات تی پی کـوی شـما را 

دهـد؟ قـرار  پوشـش  تحـت 

بیمه گر عملکرد سازمان های 
در سال 1398

دکتـر سـجاد رضـوی دبیـر شـورای عالی 
اگـر  کـرد:  اظهـار  ایـران،  سـلامت  بیمـه 
مالـی  صورت هـای  دارویـی  شـرکت های 
در  عددهـا  ایـن  می کردنـد،  منتشـر  شـفافی 
قـرار  را  مبنـا  می توانسـت  قیمت گذاری هـا 
تعییـن  دارو  قیمـت  بیمـه،  شـرکت  بگیـرد. 
نمی کنـد، بلکـه قیمـت دارویـی در سـازمان 
غـذا و دارو تعییـن می شـود؛ امـا شـما اگـر 
تـا   15 دارو  قیمـت  کنیـد  فـرض  بخواهیـد 
هزینه هـای  اسـت،  شـده  دیـده  1۶درصـد 
دارو 25 درصـد رشـد داشـته و ایـن هزینـه 

اسـت. پرداخـت شـده 
همچـون  بیمه گـری  سـازمان  افـزود:  وی 
تامیـن اجتماعـی متناسـب بـا تورمـی کـه در 
جامعـه وجـود دارد، هزینه هـای دارویـی اش 
زیـاد شـده اسـت. زیـرا بـرای خود سـازمان 
بیمـه شـده ای کـه  بیمه گـر و  فـرد  بیمه گـر، 
بـا وجـود  التفـاوت پرداخـت می کنـد  مابـه 

تـورم، افزایـش قیمـت وجـود دارد.

منابـع  از  دکتـر خیرآبـادی گفـت: یکـی 
درآمـدی سـازمان تامین اجتماعـی پرداخت 
حـق بیمه اسـت که امسـال 22 تـا 23 درصد 
حـدود   ،1398 سـال  در  دادیـد.  افزایـش 
داروی  فـروش  تومـان،  میلیـارد  هـزار   22
کـه  سـقفی  اسـت.  بـوده  دارویـی  صنایـع 
بـرای سـازمان های بیمه گـر حـدود 10 هزار 
میلیـارد تومـان بوده اسـت. 12 هـزار میلیارد 
شـامل  کـه  بـوده  مـردم  جیـب  از  تومـان 
داروهـای بـدون نسـخه اسـت، آیـا منصفانـه 
اسـت که بیـش از 50 درصـد هزینه از جیب 

مـردم پرداخـت شـود؟
دکتـر غفـاری اظهـار کـرد: آیـا افزایـش 
داریـد  انتظـار  شـما  را  ارز  نـرخ  و  تـورم 
سـازمان  دهـد؟  پوشـش  بیمه گـر  سـازمان 
نـرخ  و  افزایـش  قربانـی  کـه خـود  بیمه گـر 
ارز و تـورم اسـت، منابـع خـود را از کجـا 
بایـد بیـاورد. سـهم درمـان مشـخص و بیـن 
7 تـا 9 درصـد اسـت، از کجـا بایـد بیاوریم. 
راهکار هـای زیـادی داریـم تـا در تنگنا های 
باشـیم.  داشـته  گـذری  آن  از  کـه  مالـی 
فهـم همـه جانبـه  و  بـه همـکاری  نیـاز  ایـن 

دارد. ذی نفعـان 

میزان افزایش قیمت دارو
در سال 1398 

وحیـد  دکتـر  گـزارش،  ایـن  اسـاس  بـر 
محلاتـی مدیرعامـل هلدینـگ داروپخـش، 
در ادامـه در خصـوص افزایش 12 درصدی 
داروی  اسـاس  بـر  کـرد:  بیـان  دارو  قیمـت 
مصرف شـده و فروخته شـده در سـال 1398 
مبنـا قـرار بدهیـم که مـواد اولیه، بسـته بندی، 
داریـم.  را  ملزومـات  سـایر  و  جانبـی  مـواد 
هرکـدام از آن هـا به جـز مـاده اولیـه کـه ارز 
 25 بیـن  اسـت،  تومانـی   200 و  چهارهـزار 
افزایـش  اسـت.  شـده  گـران  40 درصـد  تـا 
صنایـع،  کـردن  نابـود  به جـز  12 درصـدی 
اتفـاق دیگـری را رقـم نخواهـد زد. اعـداد 

قابـل شـفاف و مشـخص اسـت کـه از کجـا 
تامیـن  می شـود. امسـال، سـال ارز و قیمـت 
دارو نیسـت. بلکـه امسـال، سـال تامیـن کالا 
حمل ونقـل  در  اینکـه  بـه  توجـه  بـا  اسـت. 
خریـداری  کالای  هسـتیم  مشـکل  دچـار 
مـا  دسـت  بـه  طولانی تـری  زمـان  بـا  شـده 
می رسـد. دارویـی کـه خریـداری می کنیـم  
بایـد همـه جوانبـش را همچـون مـاده موثره 
موضـوع  مهم تریـن  باشـیم.  داشـته  نظـر  در 
بـه  اگـر  اسـت.  قیمتـی  هـر  بـا  دارو  تامیـن  
کالا  تامیـن  بـا  باشـیم،  دارو  قیمـت  دنبـال 

می شـویم. مشـکل  دچـار 
داد:  ادامـه  رضـــــــوی  دکتـــــر 
کـه  دارویـی  قیمـت  افزایـش  اسـاس  بـر 
مـا  می کنـد،  اعـلام  دارو  و  غـذا  سـازمان 
حـوزه  در  را  خـود  شـاخص های  بایـد 
قیمـت دارو تغییـــر بدهیـم. افزایـش حقـوق 
شـده  اعـلام  تـورم  و  15 درصـد  کارمنـدان 
30 تـا 40 درصـد اسـت. تولیـد کننـده بایـد 
کیفیـت  افزایـش  قیمـت،  کاهـش  کنـار  در 
را  سـخت  سـال های  باشـد.  داشـته  نیـز  را 
بایـد  شـرکت های دارویـی، تیـم پزشـکی، 
سـازمان های بیمـه و مـردم بـا هـم پشـــــت 

بگذارنـد. سـر 
دکتـر خیرآبـادی بیـان کـرد: در صنعـت 
دارو نمی شـود صرفه جویـی کـرد. مصـرف 
داروی مـا در بخش مصرفـی در فروردین و 
اردیبهشـت  ماه 10 درصد کاهـش پیداکرده 
در خـرداد مـاه نیـز در بخـش بسـتری کمتـر 
اسـت. شـرایط کرونـا نیـز نقـش جـدی در 

کاهـش مصـرف دارو داشـته اسـت.
دکتـــر خیرآبـادی در خصوص پرداخت 
از جیـب مـردم کـه بیشـتر در بخش سـرپایی 
مربـوط  مـا  تجویـز  روش هـای  بـه  بـوده، 
می شـود، گفـت: مصـرف و تجویـز داروی 
مـا می توانـد بازنگـری و بهتـر شـود. بخـش 
درصـد   30 بـه  درصـد   ۶5 از  را  بسـتری 
را  خانـواده  ارجـاع  نظـام  تـا  رســـــاندیم. 
کمتـر  سـرپایی  هزینـه  نکنیـم،   راه انـدازی 
اسـت؛ امـا نسخه نویسـی الکترونیکـی کنترل 
خوبـی در مصـرف دارویـی خواهد داشـت.

دکتـر غفـــــاری در خصــوص پرداخت 
دارو،  قیمـت  کـرد:  اظهـار  مـردم  جیـب  از 
قیمـت  کـه  چـرا  باشـد  منصـــــــفانه  بایـد 
دارو، هزینه هـای تولیـد را پوشـش نمی دهد. 
سـازمان های  را  دارو  هزینه هـای  اینکـه 
بیمه گـر پوشـش بدهنـد، امکان پذیر نیسـت. 
u.قیمـت دارو در ایـران بایـد منطقـی شـود
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صادرات دارو در سه سال اخیر و آینده

دکتر حمیدرضا اینانلو سرپرست امور 
بین الملل سازمان غذا و دارو: ایران در 

حوزه »های تک« از کشورهای همسایه، 
پیشی گرفته است

در سـال های گذشـته شـاهد بروز مشکلات 
و چالش هـای بی شـماری در زمینـه صـادرات 
سـال 139۶  در  کـه  نحـوی  بـه  بودیـم،  دارو 
مـا بیشـترین میـزان صـادرات را داشـتیم امـا بـا 
ارزی  محدودیت هـای  و  تحریم هـا  تشـدید 
میـزان صـادرات بـه نحـو چشـمگیری کاهـش 
یافـت، ایـن رونـد کاهشـی در سـال 1398 نیـز 
ادامـه پیـدا کـرد. همچنیـن بـه دلیـل تحریم هـا 
و مناسـبات سیاسـی، محدودیت هـای ارزی نیز 
اعمـال شـد و یکـی از مشـکلاتی کـه در سـال 
گذشـته، در ایـن زمینـه بـا آن مواجـه شـدیم، 
بانـک  از سـوی  ارزی  تعهـدات  ایفـای  عـدم 

مرکـزی بـود.
بـه  مربـوط  مـا  صـادرات  عمـده  بخـش 
بـا  کـه  بایوتـک  و  های تـک  داروهـای 
می شـود،  تولیـد  نویـن  تکنولوژی هـای 
کـه  داشـت  توجـه  بایـد  دارد؛  اختصـاص 
صنعت داروسـازی ایـران در حـوزه  های تک 
توانمندی بسـیار زیـادی دارد، بـه گونه ای که 
نسـبت بـه کشـورهای همسـایه در ایـن زمینـه 

هسـتیم. پیشـگام 
صـادرات  کمیتـه  در  کـه  جلسـه ای  در 
مـاه  اردیبهشـت    17 چهارشـنبه  تاریـخ  در 
شـد،  برگـزار  کنفرانـس  ویدئـو  به صـورت 
ارز  نـرخ  شـدن  نیمایـی  دربـاره  بحث هایـی 
داروهـای OTC مطـرح شـد، نیمایـی شـدن 
نـرخ ارز می توانـد در صـادرات نقـش موثری 
داشـته باشـد، بـه گونـه ای کـه هـم فرصـت و 
هـم چالـش به شـمار می آیـد، فرصـت از این 
جهـت کـه بـرای تولیـد ایـن داروهـا مشـکل 
تخصیـص ارز نخواهیـم داشـت و ایـن مسـئله 
نیـز می توانـد   OTC در صـادرات داروهـای 

کمک کننـده باشـد امـا از طـرف دیگـر ایـن 
اقـدام،  می توانـد موجـب افزایش هزینـه تولید 
داروهـا شـود و باید با هم اندیشـی این مسـائل 

و مشـکلات را مرتفـع کنیـم.
مـا بـرای تسـهیل صـادرات دارو، صـدور 
سـندیکای  بـه  را  مجوزهـا  و  گواهی نامه هـا 
کردیـم  واگـذار  دارویـی  صنایـع  صاحبـان 
همچنیـن، سـازمان غـذا و دارو اقداماتی انجام 
داد کـه در نهایـت در سـال 2018 به عضویت 
PICS در آمدیـم کـه بـا ایـن عضویـت، نگاه 
ایـران  داروسـازی  بـه صنعـت  نسـبت  مثبتـی 
در خـارج از مرزهـای کشـور شـکل گرفـت، 
حاضـر  حـال  در  صـادرات  رقـم  هرچنـد 
مسـیر  توانسـتیم  امـا  نیسـت،  رضایت بخـش 
حـال،  ایـن  بـا  نگه داریـم،  بـاز  را  صـادرات 
از شـرکت های  دارو  و  غـذا  انتظـار سـازمان 
تولیدکننـدگان  کـه  اسـت  ایـن  داروسـازی 
شـرایط کنونـی کشـور را درک کنند زیرا در 
دوران تحریـم، اولویت ما تامین داروی داخل 
اسـت و درخواسـت داریم که تولیدکنندگان 
میـزان تولیـد را بـه درسـتی اعلام کننـد به این 
بـرای  شـرکتی  بـه  می کنیـم  مشـاهده  خاطـر 
داده  مجـوز  درخواسـت  دارویـی  صـادرات 
تولیدکننـدگان  برخـی  اینکـه  دلیـل  بـه  امـا 
میـزان تولیـد را بـه درسـتی اعـلام نکرده انـد، 
آن شـرکت نتوانسـته مجوز را دریافت کند و 
صادرات داشـته باشـد کـه در نهایـت موجب 
آسـیب دیـدن برخـی شـرکت ها شـده اسـت.
بـه  را  رقابـت  نبایـد  شـرکت ها  همچنیـن، 
آن سـوی مرزهـا ببرند، صـادرات یک فعالیت 
کامـلا تخصصـی اسـت و بایـد شـرکت های 
صادرکننـده را جـدی بگیریم، تولیـد دارو در 
شـرایط تحریـم و کرونـا سـخت تر از گذشـته 
شـده اسـت و شـاید لازم باشـد مـا برنـد ملـی 
را توسـعه دهیـم تـا ایـن برنـد ملـی بتوانـد در 

صـادرات موفق تـر عمـل کنـد.

چهارمین نشست زنده اینستاگرامی وضعیت صادرات دارو در سه سال اخیر و آینده روز چهارشنبه هفدهم 
اردیبهشت ماه سال 1399 از طریق صفحه اینستاگرام سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران برگزار 
شد که با استقبال فعالان این حوزه همراه بود. در این نشست که اداره آن را دکتر مهرداد علیمیان، عضو هیئت 
نائلی،   مدیره و رئیس کمیته صادرات سندیکای صاحبان داروهای انسانی ایران، به عهده داشت، دکتر جلال 
بین الملل  امور  سرپرست  اینانلو،  حمیدرضا  دکتر  بهداشت،  وزارت  اقتصادی  حوزه  در  بین الملل  امور  معاون 
محور  کالاهای سلامت  صادرات  دبیر شورای سیاست گذاری  مهدوی،  آصف  دکتر سید  و  دارو  و  غذا  سازمان 

سازمان غذا و دارو در این نشست حضور داشتند ونظرات و پیشنهاد های خود را مطرح کردند.

دکتر مهرداد علیمیان، رئیس کمیته 
صادرات سندیکای صاحبان صنایع 

داروهای انسانی ایران: ارز دولتی برای 
صنعت داروسازی آفت است.

 45 هـدف  کشـور   25 بـا   1394 سـال  در 
میلیـون دلار، سـال 1395 بـا 21 کشـور هدف 
59 میلیـون دلار، سـال 139۶ بـا 21 کشـور 79 
 48 کشـور   34 بـا   1397 سـال  دلار،  میلیـون 
میلیـون دلار و در ۶ ماهـه نخسـت سـال 1398 
بـر اسـاس آخریـن آمـار هشـت میلیـون دلار 
کـه  می کنیـم  پیش بینـی  داشـتیم.  صـادرات 
میـزان صـادرات تا پایـان سـال 1399 به حدود 

40 میلیـون دلار برسـد.
در  بیمـاران  نیـاز  تامیـن  دارو،  صـادرات 
نمی کنـد  چالـش  دچـار  را  کشـور  داخـل 
نداریـم  قصـد  مـا  نیسـت.  نگرانـی  جـای  و 
هم وطنـان ما بـا مشـکلی در زمینه تامیـن دارو 
اظهـارات  برخـی  برخـلاف  و  مواجـه شـوند 
ثابـت  مـا  زمینـه،  ایـن  در  گرفتـه  صـورت 
کرده ایـم کـه در بهتریـن حالـت 2.3 تـا 2.5 
درصـد از داروهـای تولیـد شـده یا بـه عبارتی 
400 قلـم دارو را صـادر کرده ایـم. تـلاش مـا 
ایـن اسـت کـه مسـیر صـادرات دارو را بـاز 
نگه داریـم و مانـع از صادرات نشـویم، ممکن 
اسـت دو داروی حیاتی تنهـا یک تولیدکننده 
در کشـور داشـته باشـند که مـا ایـن داروها را 

نمی گیریـم. نظـر  بـرای صـادرات در 
ارز دولتـی بـرای صنعت داروسـازی کشـور 
آفـت اسـت، بـه این معنـا کـه وقتـی ارز دولتی 
بـه دارو تخصیـص پیـدا می کند، دارو مشـمول 
قیمت گـذاری غیرواقعـی می شـود و درنتیجـه 
دریافـت  ارز  دارو  واقعـی  ارزش  مابـه ازای 
نمی شـود در نتیجـه نمی توانیـم بـه درسـتی در 
ایـن حـوزه سـرمایه گذاری کنیم، باید دانسـت 
کـه آینده درخشـان بـرای صـادرات در گروی 
تک نرخـی شـدن ارز اسـت؛ اینگونـه اقدامات، 
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تنهـا مـا را بـد عـادت می کنـد و تـا زمانـی کـه 
و  سـرمایه گذاری  نشـود،  واقعـی  دارو  قیمـت 
صـادرات دچـار چالش خواهد بـود. ارز برخی 
 )OTC( دارو هـا مثـل دارو هـای بـدون نسـخه
دارو هـا،  از  برخـی  هنـوز  امـا  شـد،  نیمایـی 
مشـمول ارز دولتـی می شـوند. بـرای صـادرات 
بایـد صادرکننـده از سـازمان غـذا و دارو مجوز 
صـادرات دریافـت کنـد، بـا توجـه بـه اینکـه 
بانـک مرکزی اعلام کـرده که صـادرات برای 
کالا هـای مشـمول ارز دولتـی تابـع پرداخـت 
مسـئله  ایـن  اسـت،  ارز  نـرخ  مابه التفـاوت 
می توانـد شـرکت ها را دچـار مشـکل سـازد.

آمریـکای  کشـور های  از  بسـیاری  بـا  مـا 
جنوبـی بحـث و گفت وگـو داشـتیم و آن هـا 
ابـراز تمایـل کردنـد تـا داروی ایرانـی بـه این 
کشـور ها صـادر شـود و در ازای هزینـه دارو، 
یـک کانـال تجـاری بـرای بازگشـت کالا باز 
کننـد. همچنیـن از سـوی دیگـر، بسـیاری از 
کشـور های همسـایه تمایـل زیـادی بـه انتقـال 
تکنولـوژی دارنـد اما چالش هـای ضمانتی در 
ایـن زمینـه وجـود دارد و حـل ایـن چالش هـا 

نیازمنـد عـزم ملی اسـت.
و  بین المللـی  برندسـازی  زمینـه  در  مـا 
ایـن سـال ها  مناسـبی در  صـادرات عملکـرد 
نداشـته ایم، بـه گونـه ای کـه در داخل کشـور 
تولیـد  محصـولات  برندسـازی  زمینـه  در 
شـده موفقیت هایـی داشـتیم امـا در بازارهـای 
اقدامـات  برندسـازی  راسـتای  در  جهانـی 
اساسـی و قابـل ملاحظـه ای انجـام ندادیم، در 
صورتـی کـه اگـر در این حـوزه نیـز اقداماتی 
جایـگاه  بـه  می توانسـتیم  می گرفـت،  انجـام 
توجـه  بایـد  برسـیدیم،  در صـادرات  بهتـری 
داشـت که بعد از شـیوع بیماری کرونا شـاهد 
مخـرب  اقتصـادی  پیامد هـای  برخـی  بـروز 
در صنعـت داروسـازی کشـور خواهیـم بـود؛ 
بـه گونـه ای کـه مصـرف برخـی داروهـا در 
کشـور در ایـن دوران کاهـش یافـت و بایـد 
بـه فکـر  اقـلام دارویـی  بـرای صـادرات آن 
راه حلـی باشـیم،  همچنیـن بـرای تامیـن مـواد 
بـه  وابسـته ایم،  بـه سـایر کشـورها  نیـز  اولیـه 
همیـن جهـت بایـد دیـدی فراسـوی مرزهـای 
داخلـی داشـته باشـیم و در همیـن راسـتا نیـز 

برنامه ریزی کنیـم.

مهندس آصف مهدوی دبیر شورای 
سیاست گذاری صادرات کالاهای 

سلامت محور سازمان غذا و دارو: رقم 
صادرات دارو در شان صنعت داروسازی 

کشور نیست

مسـئولان سـازمان غـذا و دارو بـه همـراه 
دارو هـای  صنایـع  صاحبـان  ســـندیکای 
حـوزه  در  مناسـبی  اقدامـات  ایـران  انسـانی 
در  ایرانـی  دارو هـای  عرضـه  و  صـادرات 
بازار هـای همســایه انجـام دادنـد و مـا بـا نظر 
سیاسـت گذاری  شـورای  شانه سـاز،  دکتـر 
صـادرات کالاهـای ســلامت محور سـازمان 
رقـم  کردیـم.  راه انـدازی  را  دارو  و  غـذا 
عـددی  گذشـته،  سـال های  در  صـادرات 
نیسـت کـه در شـان صنعت داروسـازی ایران 
صنعـت  از  بیشـتری  انتظـارات  مـا  و  باشـد 
توجـه  بایـد  داریـم.  کشـور  در  داروسـازی 
داشـت اکنـون کـه قیمت نفـت بســیار پایین 
اسـت مـا می توانیـم روی صــادرات غیرنفتی 
تکیـه کنیـم و صـادرات دارو را مدنظـر قـرار 

دهیـم.
ارز  انتقـال  مثـل  حوزه هـا  از  بسـیاری  در 
صـادرات  حـوزه  در  البتـه  داریـم  چالـش 
کمتـر  چالش هـا  محـور  سـلامت  کالا هـای 
صـادرات  حـوزه  در  ایـن  از  پیـش  اسـت. 
وجـود  تمرکـز  دارو،  و  غـذا  سـازمان  در 
نداشـت و ادارات مـوارد را مسـتقل پیگیـری 
می کردنـد، امـا اکنـون بـا راه اندازی شـورای 
محصـولات  صـادرات  سیاسـت گذاری، 
دارو،  و  غـذا  سـازمان  در  محـور  سـلامت 
به صـورت متمرکـز موردتوجـه قـرار گرفتـه 

اسـت.
سیاسـت گذاری  شـورای  اعضـای 
سـلامت محور،  محصـولات  صـادرات 
اداره کل هـای  تشـکل های حـوزه سـلامت، 
سـازمان  نماینـده  و  دارو  و  غـذا  سـازمان 
بازرسـی هستند و کارشناسـان صادرات دارو 
را پیگیـری می کننـد، مـا بعـد از راه انـدازی 
شـورای صـادرات ارتبـاط خوبـی با سـازمان 
توسـعه تجـارت برقـرار کردیـم و مقـرر شـد 
جملـه  از  سـازمان  ایـن  جلسـات  تمـام  در 
صـورت  بـه  صـادرات  توسـعه  کارگـروه 
فعـال شـرکت کنیـم، در جریـان امـور قـرار 
بگیریـم و مسـائل و مشـکلات شـرکت های 

کنیـم. پیگیـری  و  منتقـل  را  داروسـازی 
دنبـال حـل  بـه  مـا در شـورای صـادرات 
خـارج  و  داخـل  در  مشـکلات  و  چالش هـا 
سـندیکای  هسـتیم.  دارو  و  غـذا  سـازمان  از 
صاحبـان صنایـع دارو هـای انسـانی می توانـد 
شـرکت ها  از  اطلاعـات  جمـع آوری  بـا 
بحـث  همچنیـن  باشـد،  بسـیار کمک کننـده 
از  نکـردن  اسـتفاده  و  ارز  تک نرخـی شـدن 
اهـداف  کـه  شـرکت هایی  در  دولتـی  ارز 
صادراتـی دارنـد، در رشـد صـادرات موثـر 

اسـت. از دکتـر مهرعلیـان قـول گرفتـم کـه 
مشـکلات صـادرات را حل کنیـم و به همین 
جهـت، در جلسـاتی کـه در سـازمان توسـعه 
تجـارت داشـتیم مباحثـی در خصـوص حـل 
چالش هـا و ایجـاد زیرسـاخت های صادراتی 

مطـرح شـد.
فرآیندهـا،  چابک سـازی  بحـث  اگـر 
شـرکت های  تقویـت  و  پـول  نقل وانتقـال 
قـرار دهیـم،  را مدنظـر  موفـق در صـادرات 
 می توانیـم صـادرات دارو را افزایـش دهیـم، 
مختلـف  در حوزه هـای  داشـت  توجـه  بایـد 
از جملـه دارو، شـرکت های بسـیاری هسـتند 
کـه سـابقه خوبـی در صـادرات دارو یا سـایر 
محصـولات دارنـد و می تواننـد در صـادرات 

دارو بـه مـا کمـک کننـد.

دکتر جلال نائلی، معاون امور 
بین الملل در حوزه اقتصادی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی: 

کرونا، فرصتی مناسب برای صادرات 
محصولات سلامت محور بود

سـال 2014 بعـد از حمله داعـش، در بازار 
عـراق حضـــــور پیـدا کردیـم و داروهـای 
را  چهـارم  رتبـه  بـازار  سـهم  نظـر  از  ایـران 
افزایـش  دنبـال  بـه  امـا  داشـت  عـراق  در 
کیفیـت  دربـاره  مذاکـره  بـا  و  صـــــادرات 
داروهـای ایرانـی توانســـــتیم در رتبـه یـک 

بگیریـم. قـرار 
حـوزه  در  مـا  تجربـه  اولیـــن  عـراق 
صــادرات دارو بود، آن زمان شـــرکت های 
توانمنـدی  صـادرات  حـوزه  در  داروسـازی 
وضـــــعیت  اکنـون  امـا  نداشـتند  بالایـی 
هـدف  بازارهـای  اسـت.  شـده  بهتـر  بسـیار 
بعـدی مـا برای صـادرات دارو بعد از کشـور 
عـراق، سـوریه و افغانســــتان بـود، همچنیـن 
مسـئولان  و  مدیـران  بـا  خوبـی  مذاکـرات 
داشـتیم،  عمـان  و  پاکســــــتان  کشـورهای 
بـا   CIS کشـورهای  بـا  این هـا  بـر  افـزون 
وجـود اینکـه ارتبـاط برقـرار کـردن سـخت 
بـا آن هـا  توانســـــتیم مذاکراتـی  امـا  اسـت 

باشـیم. داشــــته 
بین المللـی  تعامـل  هـر  در  کردیـم  سـعی 
خصوصـی  بخـش  از  می افتـد،  اتفـاق  کـه 
نیـز کمـک بگیریـم و بـاز کـردن مسـیرهای 
صادراتـی دسـتاورد مذاکـرات باشـد، مـا بـا 
کشـورهای اندونـزی، هنـد و چیـن تعاملات 
دوران  در  کردیـم  سـعی  و  داشـتیم  خوبـی 
تحریم هـا ایـن ارتباطـات را بهبود ببخشـیم تا 

u.باشـیم بتوانیـم صـادرات داشـته 
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پویایی صنایع خاص در دورانی چون دوران همه گیری کروناویروس، ضرورتی بیش از پیش می یابد. اهمیت کنترل بیماری 
از طریق اعمال محدودیت های مختلف در سراسر جامعه از نخستین و اساسی ترین اقدامات بازدارنده در جلوگیری از روند 
افزایشی همه گیری های جهانی است. با این وجود، بخش ها و صنایع خاصی وجود دارند که اثرگذاری کنترل های اجتماعی و به 
پایان رساندن محدودیت های اعمال شده، در گرو فعالیت مستمر و دقیق آن هاست. صنعت دارو و سلامت، با در اختیار داشتن 
دانش لازم جهت مبارزه با این ویروس، در خط مقدم این پیکار قرار دارد. با در نظر گرفتن بخش های لجستیک این صنعت، 
به عنوان شبکه حیاتی تامین مواد اولیه، تجهیزات، دانش، ماشین آلات و توزیع محصولات نهایی در میان مصرف کنندگان و 

متخصصین، پویایی و فعالیت مستمر آن اهمیتی دو چندان می یابد. 
با شرح اهمیت و ضرورت برگزاری رویدادهای تخصصی صنعت دارو و سلامت علی رغم شرایط همه گیری جهانی، می توان 
برای اطمینان حاصل کردن از برگزاری رویداد، در کنار کنترل امکان سرایت ویروس، راهکارهایی دقیق و محاسبه شده 
برگزاری رویداد در دوران همه گیری ویروس کنار آمد. مقررات و ملاحظات  نگرانی ها و واقعیت های  با  بتوان  تا  اندیشید 
ویژه ای که از سوی برگزارکنندگان اعمال می شود، می تواند راهگشا و اطمینان دهنده واقع شود. با کنار رفتن این نگرانی ها، 
کسب و کارها می بایست ادامه یابد و رویدادها و گردهمایی های مهم از سر گرفته شوند. در این میان، با نگاهی دقیق به 
دستورالعمل های منتشر شده توسط نهادهای علمی بین المللی چون سازمان جهانی بهداشت WHO و استفاده از راهکارهای 
اعلام شده توسط نهادهای تصمیم گذار داخلی، متولیان حوزه برگزاری موظف اند قوانینی را بر اساس مولفه های اساسی 

تاثیرگذار در جلوگیری و کنترل این همه گیری تنظیم و اجرا کنند. 
به  اطلاع رسانی  آن ها،  پیوسته  به روزرسانی  و  بهداشتی  پروتکل های  از  کامل  درباره مجموعه ای  اطلاع رسانی  و  طراحی 
مخاطبین پیرامون ضرورت پرهیز از حضور در رویداد در صورت داشتن علائم بیماری و یا بیماری های زمینه ای و طراحی و 
پشتیبانی فضایی آنلاین برای به حداقل رساندن ازدحام و مراجعه های رو در رو از جمله اقدامات احتیاطی ضروری پیش از 
برگزاری رویدادها در دوران همه گیری کروناویروس هستند. در حین برگزاری نمایشگاه نیز، تهیه و تامین تجهیزات مراقبتی 
و مواد ضدعفونی کننده مصرفی، تجهیز ایستگاه های تب سنجی و معاینه اولیه در ورودی سالن و در نقاط مختلف داخل 
نمایشگاه، اطمینان از رعایت فاصله گذاری اجتماعی در محل برگزاری از طریق ناظران دبیرخانه، برنامه ریزی برای برگزاری 
مراسم ها، نشست ها و گردهمایی ها به صورت کوتاه، کنترل شده و با رعایت تمام موارد بهداشتی و هماهنگی و همکاری با 

نهادهای مسئول از جمله اقدامات موثر جهت پیشگیری از سرایت کروناویروس در محل برگزاری خواهد بود. 
رویدادهای مرتبط با صنعت دارو و صنایع وابسته، با فراهم آوردن زمینه ای برای انتقال دانش و در دسترس قرار دادن 
تامین کنندگان، سهم مهمی در پویا نگاه داشتن صنعت دارو دارند. هم افزایی و هم اندیشی در بستر انعطاف پذیر و تخصصی 
یک رویداد در ابعاد و با ویژگی های بین المللی، این امکان را فراهم می آورد تا متخصصین و صنعت گران، در کنار محققین 
و دانشگاهیان مسیر مدیریت این همه گیری را هموارتر کرده و پا در مسیر فائق آمدن بر این همه گیری بگذارند. ابعاد روانی 
برقراری نمایشی از مقابله مستمر و اثرگذار با کروناویروس نیز در عملکرد نظام سلامت اثرگذار خواهد بود. ارائه تصویری 
مصمم، با صلابت و در عین حال علمی و واقعی از شرایط صنعت داروسازی کشور، زمینه پیشرفت و حرکت در جهت مقابله 
موثر با موانعی چون دشواری های کنترل اجتماعی، تهیه و تامین مواد اولیه لازم، انتقال دانش های مورد نیاز و تربیت نیروی 

u.متخصص را فراهم می کند

World Health Organization، Centers for Disease Control and Prevention و Software Insider

ضرورت ها و ملاحظات

برگزاری نمایشگاه و رویداد
در دوران همه گیری کرونا ویروس
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گفت وگو اختصاصی با دکتر عباس کبریایی زاده،
رئیس شورای سیاست گذاری همایش مکمل های غذایی و رژیمی:

همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی و رژیمی

فراگیـر، اثربخش و نـوآور
همایش علمی و نمایشگاه تخصصی مکمل های غذایی و رژیمی که از سال ۱39۲ شروع به کار کرد، 
تحولات عظیمی را در حوزه تولید محصولات غذایی و رژیمی به همراه داشت، به نحوی که با گذشت 
چندین سال از برگزاری اولین دوره آن، شاهد ارتقا این صنعت هستیم، تاثیر این همایش روی صنعت گران، 
این  ... به میزانی چشمگیر و قابل توجه بوده است که می توان  و  بازار، جامعه مصرفی  تولیدکنندگان، 
برنامه را برترین و موثرترین همایش برگزار شده در کشور دانست، در همین راستا، گفت وگویی با 
دکتر عباس کبریایی زاده، رئیس سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران داشتیم که شرح 

آن را در زیر می خوانید:

مکمل های  نمایشگاه  و  همایش  هشتمین  برگزاری  آیا 
غذایی و رژیمی قطعی است؟

چندین  گذشت  از  بعد  و  رسایش  موسسه  پشتکار  با 
و  غذایی  مکمل های  همایش  اولین  برگزاری  از  سال 
نمایشگاه  و  همایش  این  که  هستیم  شاهد  رژیمی، 
به صورت سالانه، مستمر و منظم در کشور برگزار می شود 
همایش  هشتمین  برگزاری  به  نزدیک  حاضر  حال  در  و 
مکمل ها هستیم که در تاریخ هفدهم تا نوزدهم تیر ماه 

در مرکز همایش های هتل المپیک برگزار خواهد شد. 
توسعه  و  با رشد  و همزمان  در طول ده سال گذشته 
صنعت مکمل در کشور، همایش مکمل  هم سالانه برگزار 
برای مردم، متخصصین،  و هر سال حرف جدیدی  شده 
در  است.  داشته   داروخانه ها  و  داروسازها  صنعت گران، 
مانند  رژیمی  و  غذایی  مکمل های  همایش  هشتمین 
مصرف،  حوزه  در  فرهنگ سازی  به  گذشته  دوره های 
محصولاتی   کیفیت  به  توجه  فرآورده ها،  منطقی  تجویز 
پرداخت.  خواهیم  می گیرد،  قرار  مردم  دسترس  در  که 
تخصصی  نمایشگاه  و  علمی  همایش  کنار  در  همچنین 
در  ورزشی  مکمل های  بالای  اهمیت  دلیل  به  مکمل ها، 
این حوزه، پنجمین سمپوزیوم پایش سلامت مکمل های 

ورزشی نیز برگزار خواهد شد.
تاریخچه برگزاری همایش های حوزه مکمل  با بررسی 
شرکت های  حضور  با  و  جانبی  نمایشگاه  با  همراه  که 
افزایش و رشد  تولیدکننده و واردکننده برگزار می شود، 
در  زیرا  است،  مشاهده  قابل  تولیدکننده  شرکت های 
اغلب  حوزه  این  نمایشگاه های  در  و  گذشته  سال های 
در  اما  بودیم  وارداتی  بزرگ  شرکت های  حضور  شاهد 
حال حاضر حدود 80 تا 90 درصد از فضای نمایشگاه در 

اختیار شرکت های تولیدکننده داخلی قرار دارد.
آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  که  حمایت هایی 
وزارت  کنترل  آزمایشگاه  دارو،  و  غذا  سازمان  پزشکی، 
دفتر  جمله:  از  مرتبط  انجمن های  دیگر  و  بهداشت 
تغذیه  انجمن  بهداشت،  معاونت  جامعه  تغذیه  بهبود 
رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای  ایران، 
غذایی،  مکمل های  واردکنندگان  اتحادیه  و  ایران  غذایی 
رژیمی، ویتامینی و گیاهی ایران، در برگزاری مستمر این 
این  تاثیرگذاری  همایش بســیار موثر بود و موجب شد 

برنامه بیشتر شود.
رژیمی  و  غذایی  مکمل های  نمایشــگاه  و  همایــش 
کشور  همایش های  کارآمدترین  و  موثرترین  از  یکی 
متوازن  فرهنگ  یک  ایجاد  و  فرهنگ ســــــازی  در 
در  و  مصــرف  عرضه،  توزیع،  تولید،  بخش های  در 
در  که  است  بوده  مصـــــرف کنندگان  به  اطلاع رسانی 
نیمه دوم تیر ماه هشـــتمین دوره از این همایش برگزار 

خواهد شد.

علت برگزاری همزمان همایش مکمل ها و همایش 
طلای سبز چیست؟

فرآورده هایی  از  عبارتند  غذایی  و  رژیمی  مکمل های 
عصاره های  انواع  و  املاح  ویتامین ها،  تولید  در  که  است 
طلای  همایش  می شود.  استفاده  غیرگیاهی  و  گیاهی 
فرآورده های طبیعی و همایش مکمل هم  به حوزه  سبز 
توجه  با  اما  دارد  اختصاص  مکمل  حوزه  محصولات  به 
سازمان  در  حوزه  دو  این  کل  اداره  که  موضوع  این  به 
بین  که  همراهی  و  با همدلی  است  مشترک  دارو  و  غذا 
15سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران 
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گیاهان  فرآورده های  و  داروها  تولیدکنندگان  انجمن  و 
دارویی وجود داشت، برای نخستین بار این دو همایش با 
هم ادغام شدند تا بتوانیم هم افزایی بی نظیری را در این 

حوزه داشته باشیم. 
بسیاری از شرکت های تولیدکننده فرآورده های طبیعی 
تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی  عضو سندیکای 
و  همایش  دو  هم یاری  و  هم زمانی  و  هستند  نیز  ایران 
انجمن می تواند به توسعه این صنعت و همچنین توسعه 

صادرات کمک کند.

انجمن های علمی حاضر در همایش چه ویژگی هایی 
دارند؟

یکی از رویکردهای دائمی در همایش مکمل های غذایی 
و رژیمی، برگــزاری دوره های آموزشی به صورت دوره های 
نخست  دوره  از  و  است  جانبی  کارگاه های  و  بازآموزی 
همیشه  بودند.  فعال  نیز  جانبی  کارگاه های  این  همایش، 
برگزارکننده این کنفرانس های علمی و کارگاه های جانبی، 
از  رژیمی  و  غذایی  مکمل های  همایش  بودند.  انجمن ها 
معدود همایش هایی است که انجمن های علمی متعددی 
از جمله انجمن کودکان و نوزادان، انجمن تغذیه، انجمن 
علمی داروسازان، انجمن فارماکوگنوزی و همچنین انجمن 
برگزاری  در  مکمل   حوزه  مخاطبین  تنوع  دلیل  به  زنان 
وزارت  انجمن ها  بر  علاوه  داشـــتند.  نقش  همایش  این 
ورزش خصــوصا معاونت فرهنگی وزارت ورزش همکاری 

بســـیار خوبی در برگزاری این همایـش دارد.
برای  بهداشت  وزارت  فرهنگی  معاونت  که  همان طور 
همایش  این  در  مکمل ها  مصرف  درست  فرهنگ سازی 
مشارکت دارد، فدراسیون ها نیز باید همکاری بیشتری را 
تامین  زنجیره  سالم سازی  شاهد  بتوانیم  تا  داشته  باشند 

مکمل های ورزشی در کشور باشیم.

دغدغه های  و  مشکلات  بزرگ ترین  حاضر،  حال  در 
تولیدکنندگان مکمل در کشور چیست؟

را  مکمل ها  تولید  خطوط  توسعه  تاریخچه  اگر 
سال  در  که  می شویم  متوجه  کنیم،  بررسی  ایران  در 
اختیار  در  داخل  بازار  از  درصد   80 از  بیش   ،1387
از  متنوعی  انواع  وجود  شاهد  و  بود  وارداتی  محصولات 
محصولات مکمل  وارداتی در بازار بودیم. با شکل گیری 
و  غذایی  و  رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای 
و  سرعت  مکمل ها  تولید  بهداشت،  وزارت  مساعدت  با 
امروزه ما قادریم که80 درصد  شتاب بیشتری گرفت و 
برای  تنها  و  کنیم  تولید  داخل  در  را  کشــور  نیاز  از 
واردات  به  بازار  نیاز  از  درصــد   20 کردن  برطــرف 

نیازمندیم. 
در  صنایع،  سایر  مانند  نیز  مکمل ها  حوزه  در 
مانند  شده   وارد  جدیدی  تکنولوژی های  اخیر  سال های 
کنترل  فرمولاسیون های  و  لیپوزومال  فرمولاسیون های 

باردار  زنان  و  متفاوت  سنی  گروه های  برای  که  ریلیز 
در صنعت  که  شاهد هستیم  ما  استفاده  است.  قابل  هم 
تکنولوژی های  از  استفاده  ظرفیت  ایران،  داروسازی 
بخش  در  چه  و  پروبیوتیک ها  بخش  در  چه  نوین 
در  و  شده  است  ایجاد  ریلیز  کنترل  فرمولاسیون های 
کشور  در  آن  تولید  مکمل ها  درباره  ما  که  حاضر  حال 
داخل  در  بگوییم  قاطعانه  می توانیم  می کنیم،  صحبت 
توانایی و دانش تولید مکمل های سنتی و مکمل هایی با 

فرمولاسیون های نوین را داریم. 
خصوص  در  ما  همیشگی  نگرانی  دیگر  طـرفی  از 
مکمل ها این است که این محصـولات قابلیت آلوده شدن 
مکمل ها  سـاختار  اصولا  زیرا  دارند  را  غیرمجاز  مواد  به 
تعدد موادی که در آن ها  به دلیل  اسـت که  به گونه ای 
با  مواد  این  که  ماهیتی  تفـاوت های  و  اسـتفاده می شود 
یکدیگر دارند، امکان تقلب هم در کیفیت آن مواد و هم 
غیرقانونی هستند وجود  اصـطلاح  به  موادی که  افزودن 
سلامت  مسـئول  را  خود  که  کسانی  به عنوان  ما  دارد. 
که  سنــدیکایی  به عنوان  همچنین  و  می دانیم  مردم 
نمایندگی بخش تولید را در کشــور بر عهده دارد اصرار 
بر این داریم که این فرآورده ها در داخل تولید شوند، به 
فرآورده های  تولید  روند  نظارت خاصی در  این دلیل که 
خارجی وجود ندارد و ما فکر می کنیم که وزارت بهداشت، 
باید در راستای سلامت مردم  سندیکاها و جامعه علمی 
تلاش کنند تا مکمل ها را در یک زنجیره تامین سالم در 

اختیار مصرف کنندگان قرار دهند.

16



17

انجمن پروبیوتیک وجود  انجمنی تحت عنوان  در گذشته 
آیا اکنون این انجمن منحل شده یا با سندیکای  داشت، 
تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران ادغام شده 

 است؟ 
ندارم  اطلاعی  انجمن  این  شدن  منحل  خصوص  در 
پروبیوتیک  محصولات  تولیدکنندگان  تمام  تقریبا  اما 
تولیدکنندگان  سندیکای  عضو  که  هستند  شرکت هایی 
حضورشان  و  بوده  نیز  ایران  غذایی  رژیمی  مکمل های 

بسیار مغتنم و موثر است.
ایران جز کشورهایی است که می توان گفت در جهان 
ما  بوده  است و  تولید محصولات پروبیوتیک پیشرو  و در 
داخل  تولیدات  از  را  پروبیتویک  محصولات  تمام  تقریبا 

تامین می کنیم.

آیا در حال حاضر تقلبی در تولید مکمل ها صورت می گیرد؟
و  دارد  وجود  مکمل ها  در  که  ساختاری  نوع  دلیل  به 
گیاهی  طبیعی  عصاره های  املاح،  ویتامین ها،  انواع  از 
افزودن  زمینه  می شود،  اســـتفاده  آ ن ها  تولید  برای 
مواد  این  که  وقتی  و  دارد  وجود  آن ها  به  غیرمجاز  مواد 
افزوده  شدند نیز امکان شـــناسایی آن ها راحت نخواهد 
هدف گذاری  به دلیل  مکمل ها  تولید  در  بنابراین  بود، 
که  تغییراتی  و همچنین  دارد  وجود  آن ها  از مصرف  که 
مصرف کننده خواهان مشاهده آن است )مانند شـــادابی، 
افزایش  وزن،  کاهش  سـلامت،  ارتقـــا  انرژی،  افزایش 
اشتها و از این قبیل تغییـــرات( امکان تقلب را افزایش 

می دهد. 
بگیرید،  نظر  در  را  بیولوژیک  و  شیمیایی  داروی  یک 
واحد  مولکول  یک  دارای  فرآورده ها  این  اینکه  دلیل  به 
افزوده  شود  آن  به  غیرمجاز  فرآورده  یک  اگر  هستند 
به  را  محصول  که  زمانی  یعنی  است،  شناسایی  قابل 
دستگاه آنالیز بزنید پیک اضافه را مشاهده خواهید کرد. 
کار  به  که  موادی  تعدد  دلیل  به  مکمل ها  مورد  در  اما 
دیده  آنالیزها  در  اضافه  پیک های  معمولا  می شود  گرفته 
نمی شوند و مخفی باقی می مانند، به همین دلیل امکان 

تقلب در چنین فرآورده هایی بالاست.
یکی از دلایلی که اصرار بر سرمایه گذاری در تولیدات 
داخل داریم این است که تولیدکنندگان ما انگیزه ای برای 
تقلب در بازار ندارند و با کوچک ترین انحراف و یا تقلب 
باعث خواهد شد که اصل سرمایه آن ها آسیب ببیند و این 
غیراستاندارد  محصولات  تولیدکننده  که  است  حالی  در 

سایر کشورها چنین تهدیدی را حس نمی کنند. 
و  بهداشــت  وزارت  که  است  این  دیگــر  مسـئله 
این  در  فعال  داخلی  شرکت های  بر  دارو  و  غذا  سازمان 
همچنین  و  دارند  مستمر  بازرسـی های  و  نظارت  حوزه 
تمام مواد اولیه تحت نظارت وزارت بهداشت وارد می شود 
و امکان ندارد ماده ای اسـتفاده شود که نظام ثبت و ضبط 

بر آن حاکم نباشد.

خودکفایی  به  دارویی  مکمل های  تولید  زمینه  در  آیا 
رسیده یم؟

بازار در اختیار تولیدکنندگان داخلی است  80 درصد 
طریق  از  جامعه  نیاز  درصد   100 که  معتقدیم  ما  اما 
تولیدات قابل تامین است. این صنعت به مرحله ای از رشد 
تمام  از  حاضر  شرکت های  که  است  رسیده  توانمندی  و 
ظرفیت های خود برای افزایش بهره وری و تولید استفاده  
به همین دلیل است که در هشتمین همایش  می کنند. 
همایش های  از  یکی  که  رژیمی  و  غذایی  مکمل های 
تولیدکنندگان  اکثر  به شمار می آید  این حوزه  تخصصی 

داخلی مکمل ها در آن مشارکت فعال دارند.
در  خصوصا  نداریم،  واردات  به  نیازی  ما  معتقدم  من 

شرایط تحریم که محدویدیت منابع ارزی داریم.

آیا در حوزه مکمل امکان صادرات داریم و در حال حاضر 
فعالیتی در زمینه صادرات صورت گرفته است؟

به طور سنتی بازارهای صادراتی ایران بازارهای منطقه 
و  است  افغانستان  و  سوریه  عراق،  مانند  میانه  آسیای 
ایران  در  نوین  مکمل های  تولید  شرکت های  عمر  تقریبا 

کمتر از 10 سال است.
شرکت ها  که  کمی  زمان  مدت  علی رغم  شاهدیم،  ما 
رشد  صادرات  کرده اند،  استفاده  نوین  تکنولوژی های  از 
در  حضورشان  زیرا  داشته  است،  ملاحظه ای  قابل  بسیار 
بسیار  میانه  آســـیای  کشــورهای  سـایر  و  روسـیه 
مثل  اروپایی  کشورهای  از  برخی  به  حتی  و  بوده  خوب 
به  اعتقاد  بنابراین  داشتند.  را  مکمل ها  صادرات  اتریش 
را  تجاری خود  تراز  می تواند  زود  این صنعت خیلی  من 

مثبت کند.

اخیر،  سال ها  در  را  دارویی  و  رژیمی  مکمل های  تولید 
چگونه ارزیابی می کنید؟

را  بین المللی  و  ملی  آمارنامه های  ما  که  دارو  برخلاف 
در  مکمل ها  خصـــوص  در  داریم،  مســـتمر  به صورت 
برای  است،  متفاوتی حاکم  کشــورهای مختلف مقررات 
مثال در برخی از کشورها مقررات غذا و دارو بر مکمل ها 
اطلاعات  ثبت  نظام  خاطر،  همین  به  است،  حاکم  نیز 
نمی توانیم  و  نداریم  از کشـــورها  بسیاری  را در  مدونی 
بگوییم رتبه تولیدات کشــــور در دنیا یا منطقه به چه 
که  است  کشــورهایی  جز  ایران  قطعا  اما  است.  صورت 
مکمل ها  به  مربوط  فرمولاســیون های  و  اشکال  تمام 
برای  مکمل   تا  اطفال  برای  خشک   شیر  انواع  از  اعم 
که  مکمل هایی  حتی  و  خاص  گروه های  و  ســالمندان 
تولید  را  دارند،  درمانی  بیماری های خاص جنبه های  در 
در  ســرمایه گذاری  سال   10 از  پـس  امروز  و  می کند 
در  مکملی  هیچ  که  هستیم  این  شاهد  مکمل ها،  حوزه 
داخل  در  را  آن  تولید  امکان  ما  که  ندارد  وجود  دنیا 

u.کشــــور نداشته  باشیم
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نگاهی به هفت دور ه همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی و رژیمی:

ضرورت ایجاد یک رویداد 
مستقل

با گذشت نزدیک به سه دهه از مصرف و تولید مکمل در ایران  اما تا 
سال ۱39۱ باید این صنعت صبر می کرد تا با حمایت سندیکای تولیدکنندگان 
جانبی  نمایشگاه های  و  علمی  همایش  ایران،  غذایی  رژیمی  مکمل های 

توسط موسسه رسایش برای اولین بار در ایران ایجاد و راه اندازی شود.

از جمله اهداف کلان همایش مکمل های غذایی و 
رژیمی می توان به موارد زیر اشاره کرد:

بررسـي  سـالم،  زندگـي  در  مکمل هـا  نقـش  بررسـي   
چگونگـي حفـظ و ارتقـا سـلامت جامعـه از طریـق تولیـد 
تامیـن  چگونگـي  بررسـي  موثـر،  مکمل هـاي  عرضـه  و 
توسـعه  آتـي،  سـال هاي  در  مکمل هـا  حـوزه  در  نیازهـا 
محصـول و صنعـت مکمل هـا، ایجـاد انسـجام و هماهنگي 
توزیع کننـدگان  و  واردکننـدگان  تولیدکننـدگان،  بیـن 
در راسـتاي اهـداف نظـام سـلامت، مشـارکت گروهـي در 
مکمل هـا،  حـوزه  در  تصمیم گیري هـا  و  تصمیم سـازي ها 
ارتقـا موقعیـت بـازار در منطقـه خاورمیانه بـراي جلب هر 
چه بیشـتر سـرمایه گذاري علمي، فني و اقتصـادي داخلي 
و خارجـي، فرهنگ سـازي و اسـتفاده از مکمل هاي غذایي، 
رژیمـي و دارویـي در کشـور، مشـارکت بیشـتر دولـت و 
سـازمان هاي مرتبـط به منظور گسـترش حمایـت از تولید 
و واردات، طـرح مسـئله، مشـکل و پیشـنهاد راه حل هـاي 
اجرایـي، بخشـی از محورهای اصلی همایش مکمل اسـت.

در ســطح اهـــداف خرد، شوراي ســیاست گذاري، هر 
سـال بـا انتخـاب یک عنوان فرعـي براي همایش سـعي بر 
ارائـه آخرین دسـتاوردها و تحقیقات در حـوزه مکمل هاي 

غذایـي و رژیمي دارد.

تاریخچه ای از دوره های برگزار شده:
در همایـش اول که 20 تا 22 شـهریور ماه سـال 1392 
برگـزار شـد، بررسـي مکمل هاي غذایـي و رژیمـي در افق 
1404 مـورد بررسـي قـرار گرفـت. در همایـش دوم که در 
تاریـخ 28 تـا 30 خـرداد مـاه سـال 1393 بـود بـه تجویز 
و مصـرف منطقـي مکمل هـاي ورزشـي پرداخته شـد و در 
سـومین همایـش کـه 28 تـا 30 مـرداد مـاه سـال 1394 
بـود، سـلامت مکمل هاي ورزشـي مورد توجه قـرار گرفت. 
همایـش چهـارم که 8 تا 10 خـرداد ماه سـال 1395 بود، 
موضـوع متفاوت تـري داشـت و تمرکـز روي مکمل هـاي 
مـورد مصـرف »زن، مـادر و کـودک« بود، همایـش پنجم 

کـه 26 تـا 28 اردیبهشـت مـاه سـال 1396 برگـزار شـد، 
کاربـرد مکمل هـا در سـندروم متابولیـک مورد نظـر بود و 
در همایـش ششـم کـه 29 تـا 31 خرداد ماه سـال 1397 
برگـزار شـد، کنترل کیفـي و پایش کارایي و سـلامت این 
مکمل هـا مـورد بررسـي قـرار گرفـت. هفتمیـن همایـش 
مکمل هـاي غذایـي، رژیمـي در تاریـخ 4 تا 6 اردیبهشـت 
بین المللـي  همایش هـاي  مرکـز  در   1398 سـال   مـاه 
هتـل المپیـک تهـران بـا نـگاه ویـژه بـه مصـرف منطقـي 
ایـن مکمل هـا در گروه هـاي خـاص و اهـداف مختلـف، بـا 
حمایـت و همکاري سـندیکاي تولیدکننـدگان مکمل هاي 
رژیمـي غذایـي ایران، سـازمان غذا و دارو، انجمن پزشـکي 
ورزشـي، انسـتیتو تحقیقـات تغذیـه اي و صنایـع غذایـي 

کشـور و سـایر گروه هـاي مرتبـط برگزار شـد. 
بـا توجـه بـه اهمیـت مکمل هـاي ورزشـي و ضـرورت 
پرداختـن بـه نحـوه تامیـن و عرضـه ایـن نـوع مکمل هـا 
خودسـرانه  مصـرف  بـراي  زیـاد  تقاضـاي  همچنیـن  و 
مکمل هاي ورزشـي و عوارض ناشـي از سوءمصرف هاي آن، 
از دوره پنجـم، سـمپوزیوم مکمل هاي ورزشـي با همکاري 
بدن سـازي  فدراسـیون  و  ورزشـي  پزشـکي  فدراسـیون 
و پـرورش انـدام بـا هـدف افزایـش آگاهـي ورزشـکاران و 
مربیـان درخصـوص مصـرف منطقـي مکمل هـا به صـورت 

مسـتقل برگـزار می شـود. 
از جملـه ویژگي هـاي این همایـش، برگزاري نمایشـگاه 
تخصصـي جانبـي اسـت کـه هـر سـاله بـا اسـتقبال خوب 
شـرکت هاي تولیدکننـده و واردکننـده مکمل هـاي غذایي 

و رژیمـي مواجه شـده اسـت. 
اهمیـت معرفـي مکمل هـاي  بـه  توجـه  بـا  از طرفـي، 
ورزشـي سـالم و ترویـج مصـرف منطقـي آن هـا در جامعه 
بـا شـکل گیري سـمپوزیوم یـک روزه مکمل هـاي ورزشـي 
هم زمـان بـا هفتمین همایـش مکمل هاي غذایـي و رژیمي 

بـه مباحـث مرتبـط بـا ایـن مکمل هـا نیـز پرداخته شـد.
و  غذایـی  مکمل هـای  همایـش  اهـداف  مهم تریـن  از 
رژیمـی می توان بـه آخریـن یافته هاي علمـي در خصوص 
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اثر بخشـي مکمل ها، بررسـي نقش مکمل هـا در گروه هاي 
سـني خـاص، تبیین نقـش مکمل ها در مدیریـت و کنترل 
بیماري هـا، پایـش سـلامت و کیفیـت مکمل هـا، ارزیابـي 
بررسـي  ورزشـکاران،  عملکـرد  در  مکمل هـا  اثربخشـي 
مـوردي  وزن، چالش هـاي  در مدیریـت  نقـش مکمل هـا 
در صنعـت مکمل هـاي ورزشـي در چرخـه واردات، تولید، 
توزیـع و مصـرف و کاربـرد مکمل هـاي طبیعـي و گیاهـي 

کرد. اشـاره 
توانسـته  تاکنـون  مکمل هـا  همایـش  اسـت،  گفتنـی 
اسـت مخاطبـان زیـادی را در حـوزه تولیـدات و واردات 

مکمل هـای دارویـی و ورزشـی جـذب کنـد و همچنیـن 
جامعـه  پزشـکی،  جامعـه  قبیـل،  از  هدفـی  گروه هـای 
ورزشـی، تولیدکننـدگان مـواد اولیه و شـرکت های دارویی 
تولیدکننـده  شـرکت های  مصـرف،  آمـاده  فرآورده هـای 
شـرکت های  ورزشـی،  و  رژیمـی  غذایـی،  مکمل هـای 
واردکننـده، سـندیکای تولیدکنندگان مکمل هـای رژیمی 
غذایـی ایـران، فدراسـیون های ورزشـی، مراکـز تحقیقـات 
پزشـکی ورزشـی، متخصصان و کارشناسـان علـوم تغذیه، 
اسـاتید و دانشـجویان رشـته های مرتبـط در ایـن همایش 

u.حضـور و مشـارکتی مـداوم دارنـد
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در گفت وگوی اختصاصی با دکتر مهدی پیرصالحی،
عضو هیئت  مدیره سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران:

تغییر در فرهنگ مصرف مکمل ها
یکی از اهداف و دستاوردهای هشتمین همایش   مکمل های رژیمی غذایی این است که در افزایش 
آشنایی مردم با تولیدات داخلی بسیار تاثیرگذار است و به ایجاد اعتماد عمومی کمک می کند، به نحوی 
که مردم امکان آشنایی با ظرفیت ها و محصولات تولیدکنندگان داخلی را پیدا می کنند که این امر، در 
جلب نظر و اعتماد آن ها موثر است و می تواند فرصتی برای معرفی محصولات داخلی و افزایش میزان 
پیرصالحی، عضو هیئت  مدیره سندیکای  با دکتر مهدی  راستا، گفت وگویی  باشد، در همین  فروش 

تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران داشتیم که شرح آن را در زیر می خوانید:

اهمیت برگزاری هشتمین دوره  همایش مکمل ها در چیست 
و تفاوت این دوره با دوره های قبل چگونه می بینید؟

فکر می کنم در زمینه تولید مکمل های رژیمی و غذایی 
پیشرفت های خوبی داشته ایم، به نحوی که تا چند سال 
کشور  نیاز  مورد  مکمل های  درصد   80 از  بیش  گذشته 
تولیدکنندگان،   با تلاش   اما در حال حاضر  بود  وارداتی 
نمایشگاه ها  معمولا  می شود.  تولید  داخل  در  کشور  نیاز 
به  را  محصولاتشان  شرکت ها  تا  هستند  خوبی  فرصت 
معرض دید عموم بگذارند و به این ترتیب، توانمندی های 
در  حضــور  می شود.  گذاشته  نمایش  به  کشور  صنعت 
است،  الزامی  داخلی کشور  برای صنعت  فضاهایی  چنین 
هم  هنوز  فعلی،  دســتاوردهای  و  نتایج  علی رغم  زیرا 
که  دارد  وجود  مکمل  صنعت  در  بیشتری  پتانسیل های 
می توانیم با هم فکری و هم یاری یکدیگر این ظرفیت های 
خالی را تکمیل و بخش عمده  نیاز کشور را تامین کنیم.

مکمل ها  تولید  حوزه  در  ایران  جایگاه  از  شما  ارزیابی 
چیست؟

در حال حاضر توانمندی تولید اغلب مکمل ها در داخل 
کشور وجود دارد و در صورتی که به داروخانه ها مراجعه 
محصــــولاتشان،  بیشتر  که  می کنیم  مشاهده  کنیم، 
تولید داخل است. با توجه به این که برای تامین مواد اولیه 
مورد نیاز، ویتامین ها، مواد معدنی یا سایر مغذی  هایی که 
منابع موجود  بهترین  از  تولید مکمل ها لازم هستند،  در 
بهره برده می شود، می توانیم کیفیت این مکمل ها را تایید 
روند  ادامه  با  می کنم  پیش بینی  دلیل  همین  به  کنیم. 
بازار  این  نیازهای  ظرفیت ها،  تمام  از  استفاده  و  فعلی 

می تواند به طور کامل از طریق تولید داخل تامین شود.

به نظر می رسد هنوز در مورد مکمل ها اعتماد کافی وجود 
ندارد، علت آن را چه می دانید؟

تولیدات  و  محصولات  اغلب  مورد  در  اعتماد  بحث 
 80 از  بیش  که  این  به  توجه  با  اما  است  مطرح  داخلی 
درصد نیاز مردم در داخل کشور تامین می شود، بنابراین 

بخش عمده ای از جامعه مصرفی به مکمل ها اعتماد پیدا 
کرده اند. با این حال لازم است برای اقناع مصرف کنندگان 
و  بگیرد  بهتری صورت  و  بیشتر  فعالیت های  پزشکان،  و 
معرفی  برای  برندینگ  و  بازاریابی  مختلف  روش های   از 
این محصولات استفاده شود. در شرایط فعلی و با توجه 
نزدیکان توصیه  به تمامی دوستان و  به تحریم  ها شخصا 
می کنم که از مکمل های داخلی استفاده کنند زیرا مواد 
کاملی  نظارت  و  است  مشخص  تولیدشان  مراکز  و  اولیه 
مکمل های  که  حالی  در  دارد؛  وجود  آن  ها  تولید  بر  نیز 
موارد  از  بسیاری  در  که  هستند  محصولاتی  وارداتی، 
یا  قاچاق  است  ممکن  و  ندارند  مشخصی  تولیدی  منابع 

غیراستاندارد باشند.

در  می تواند  مکمل ها چقدر  نمایشگاه  و  همایش  برگزاری 
ایجاد  به  و  باشد  موثر  داخلی  تولیدات  با  مردم  آشنایی 

اعتماد عمومی کمک کند؟
باشند،   داشته  اثری  چنین  می توانند  نمایشگاه ها  تمام 
اما همایش مکمل ها با ارائه دستاوردهای علمی اثربخشی 
بیشتری دارد. در واقع، همایش مکمل ها این فرصت را در 
اختیار مردم و متخصصین قرار می دهد که با ظرفیت ها، 
توانایی ها و محصولات تولیدکنندگان آشنا شوند و حتی 
این  که  ببینند  را  آن ها  خوب  بسته بندی  و  ارائه  شیوه 
این  اعتماد آن ها بسیار موثر است و  امر در جلب نظر و 
نمایشگاه می تواند فرصتی برای معرفی محصولات داخلی 

و برندسازی باشد.
در  مکمل  تولیدکنندگان  دغدغه   و  چالش  بزرگ ترین 

شرایط تحریمی چیست؟
و  تولید  حوزه  فعالان  نگرانی های  از  یکی  همیشه   
که  است  بی قاعده  و  غیراصولی  واردات  داخلی،  صنعت 
قرار دهد.  تاثیر  تحت  را  فرهنگ مصرف جامعه  می تواند 
سندیکای  وجود  دلیل  به  حاضر  حال  در  خوشبختانه 
و  داخلی  تولید  از  حمایت  در  کلی  سیاست های  و  قوی 
همچنین پشتیبانی سازمان غذا و دارو، این نگرانی برای 
u.تولیدکنندگان مکمل نسبت به گذشته کمتر شده است 20



21

در گفت وگوی اختصاصی با دکتر غلامرضا اخوان فرید،
عضو سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران:

همایش مکمل ها فرصتی برای 
معرفی تولیدات داخلی

همایش علمی و نمایشگاه تخصصی مکمل های رژیمی غذایی فرصت مناسبی را در اختیار فعالان این 
حوزه قرار داده است تا با شناخت مناسب از بازار و فعالیت سایر تولیدکنندگان، روند فعالیت خود 
را بهبود ببخشند، در خصوص تاثیرگزاری این همایش بر فعالیت تولیدکنندگان کشور، گفت وگویی با 
دکتر غلامرضا اخوان فرید، عضو سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران داشتیم که 

شرح آن را در زیر می خوانید:

ســندیکای  عضـو  فریـد،  اخـوان  غلامرضـا  دکتـر 
تولیدکننـدگان مکمل هـای رژیمـی غذایـی ایـران دربـاره 
اهمیـت مکمل هـا، گفــت: طبـق آمارهـای جهانـی رشـد 
افزایـش جمعیـت  رشـد  از  غذایـی  مکمل هـای  مصـرف 
بیشــتر شـده اسـت، بـه ایـن ترتیـب کـه سـالیانه 6.5 
درصـد بـه جمعیـت دنیـــا اضافه می شــود اما مصــرف 
مکمل هـای غذایـی بـه طـور متوسـط 8.5 درصـد رشـد 
داشــته اســت کـه ایـن مسـئله نشــان دهنـده افزایش 
ســـطح دانـش مـردم و اهمیـت دادن آن هـا بـه مسـئله 
سـلامت اسـت. شـبکه های مجـازی نیـز در زمینـه تغییر 
رویکـرد و رفتـار مـردم عملکـرد موثـری داشـته اند، بـه 
نحـوی کـه کشـور ما نیـز از ایـن مسـئله مســتثنا نبوده 
ایـران طـی 10 سـال گذشـته  و مصــرف مکمل هـا در 

افزایـش چشــمگیری داشـته اسـت.
 وی شـرایط فعلی را فرصت مناسـبی برای شـرکت  های 
قیمـت  افزایـش  می دهـد:  توضیـح  و  می دانـد  داخلـی 
و گرانـی تولیـدات خارجـی و در عیـن حـال ممنوعیـت 
فرصـت  دارنـد،  داخلـی  مشـابه  کـه  کالاهایـی  واردات 
مناسـبی اسـت کـه تولیدکننـدگان بـا ارائـه محصـولات 
باکیفیـت و با اعتمادسـازی، جایـگاه فرآورده هـای خود را 

در بـازار کشـور تثبیـت و تقویـت کننـد.
رژیمـی   مکمل هـای  تولیدکننـدگان  سـندیکای  عضـو 
غذایـی ایـران دربـاره حـذف شـرکت های خارجـی از بازار 
کشـور و  تاثیـر منفـی این شـرایط بر کیفیـت محصولات 
برندهـای  تعـداد  حاضـر،  حـال  در  می گویـد:  داخلـی، 
داخلـی در ایـن حـوزه، بسـیار زیـاد شـده و رقابت نسـبتا 
گرفتـه  شـکل  ایرانـی  تولیدکننـدگان  میـان  مناسـبی 
اسـت و ایـن شـرکت ها بـرای حفظ بازار و داشـتن سـهم 
بیشـتر، بایـد کیفیـت محصـولات خـود را ارتقـا بدهنـد. 
بـا ایـن حـال اگـر بتوانیـم بـا بازارهـای خارجی تبـادل و 
تعامـل برابـر داشـته باشـیم و همان طـور کـه محصـولات 
خارجـی در ایـران عرضـه می شـود، کالاهـای ایرانـی نیـز 
بـه سـایر کشـورها بایـذ صادر شـود امـا رقابـت فعلی بین 

شـرکت های خارجـی می توانـد ایـن خلا را پر کنـد و مانع 
افـت کیفیـت محصولات شـود.

دکتـر اخـوان فریـد برگـزاری همایش برای هـر صنعت 
و حرفـه ای را مهم و موثر دانسـت و توضیـح داد: برگزاری 
همایش هـای علمـی کمـک می کنـد تـا فعالان هـر حوزه 
همکاران خودشـان را بیشـتر بشناسـند و محصولات خود 
را معرفـی کننـد، در حوزه مکمل ها نیـز برگزاری همایش 
یکـی از روش هـای معرفـی توانمندی  شـرکت های داخلی 
در تولیـد محصـولات اسـت. متخصصـان تغذیه، پزشـکان 
و افـراد فعـال در حوزه سـلامت بـا بازدید از ایـن همایش 
می تواننـد پتانسـیل های صنعـت را ببیننـد و ایـن فضـا 

بـرای کمـک به رشـد صـادرات نیـز اثرگذار خواهـد بود.
وی کمبـود نقدینگی را چالـش اصلی تولیدکنندگان در 
شـرایط فعلـی عنـوان و اضافـه کرد: بـا آن کـه داروخانه ها 
از  نقـدی  صـورت  بـه  را  مکملـی  فرآورده هـای  هزینـه 
دارنـد  را  بهانـه  ایـن  همـواره  می گیرنـد،  مصرف کننـده 
کـه بـه دلیـل طلـب از بیمه هـا، نقدینگـی کافـی ندارنـد 
امـا در ایـن حـوزه تولیدکننده هـا نبایـد چنیـن مشـکلی 
درمـورد  کـه  را  مشــکلاتی  همـان  امـا  باشـند؛  داشـته 
داروهـای بیمـه ای داریـم در زمینه مکمل ها نیز مشـاهده 
انتظـار  داروخانه هـا  و  پخـش  شـرکت های  و  می کنیـم 
دارنـد مکمل هـا را بـا همـان شـرایط داروهـای درمانـی 

تهیـه و خریـداری کننـد.
رژیمـی  مکمل هـای  تولیدکننـدگان  سـندیکای  عضـو 
غذایـی ایـران، بروکراسـی شـدید و غیرقابـل قبـول برای 
صـدور مجـوز در سـازمان غـذا و دارو را یکـی از معضلات 
تولیدکننده هـا می دانـد و اضافـه می کند: در شـرایطی که 
می خواهیـم تولیـد ملـی افزایـش پیـدا کنـد بایـد انقلابی 
در ایـن سـازمان رخ دهد تـا این وضعیت تغییـر پیدا  کند 
و بتوانیـم با تولید بیشـتر، شـعار و هدف اقتصـاد مقاومتی 
را تحقـق بخشـیم و یقیـن دارم بـا تغییراتـی کـه در ایـن 
سـازمان بـه وجـود آمـده اسـت، در سـال 1399 شـرایط 

u.بهتـری پیـش رو خواهیم داشـت
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در گفت وگو اختصاصی با مهندس حسن ریاحی، 
عضو هیئت  مدیره سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران:

افزایش تولیدات داخلی،
تاثیر هشتمین دوره همایش 

مکمل های غذایی و رژیمی
اینکه فعالیت تولیدکنندگان داخلی در جهت بهبود کیفیت و افزایش میزان تولید، در  با توجه به 
چند سال اخیر بسیار چشمگیر و قابل ملاحظه بوده است، به گونه ای که حدود 80  درصد مکمل های 
مورد نیاز مردم  در داخل تولید می شود، در همین زمینه، برگزاری هشتمین دوره همایش مکمل های 
غذایی و رژیمی این فرصت را در اختیار تولیدکنندگان داخلی قرار داده است تا بتوانند در شرکتشان 
ریاحی،  با مهندس حسن  راستا، گفت وگویی  کنند، در همین  را معرفی  اقدامات صورت گرفته  تمام 
عضو هیئت  مدیره سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران داشتیم که شرح آن را در 

زیر می خوانید:

سندیکای  هیئت  مدیره  عضو  ریاحی،  حسن  مهندس 
درباره  ایران،  غذایی  رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان 
مکمل های  همایش  دوره   هشتمین  برگزاری  اهمیت 
غذایی و دارویی، گفت: مکمل ها در ایران و در سایر نقاط 
از  افراد و جلوگیری  دنیا، نقش بسیار مهمی در سلامت 
مکمل های  بیشتر  گذشته،  سال های  در  دارد.  بیماری ها 
مورد نیاز کشور از طریق واردات تامین می شد اما با توجه 
به این که در حال حاضر بیشتر نیاز کشور در داخل تولید 
را  مکمل ها  همایش  برگزاری  ضرورت  امر  این  می شود، 

بیشتر کرده است.
مهندس ریاحی میزان اعتماد جامعه به مکمل های تولید 
داخل را با مصرف آن ها مرتبط دانست و توضیح داد: در 
حال حاضر حدود 97 درصد داروهای مورد نیاز کشور در 
داخل تولید می شوند و از آنجا که تولید مکمل ها نسبت به 
داروها بسیار ساده تر است، بیشتر این محصولات در داخل 
کشور قابل تولید هستند. کیفیت مکمل  های تولید داخل، 
نمونه های  از  بهتر  حتی  موارد  بعضی  در  و  خوب  بسیار 
وارداتی است. کاهش مکمل های وارداتی در دو سال اخیر 
اعتماد  افزایش  سبب  داخلی،  تولیدات  بیشتر  عرضه  و 

عمومی به محصولات داخلی شده است. 
عضو هیئت  مدیره سندیکای تولیدکنندگان مکمل های 
را  تولیدکنندگان  اصلی  چالش  ایران،  غذایی  رژیمی 
وضعیت  از  خود  پیش بینی  و  دانست  اولیه  مواد  واردات 
پیش روی مکمل ها را چنین بیان کرد: با توجه به تامین 
بخشی از مواد اولیه مورد نیاز، حدس می زنم میزان تولید 
را  بازار  درصد    80 حاضر  حال  در  شود.  بیشتر  مکمل ها 
تولیدات داخلی پوشش داده اند و احتمالا سال آینده این 

مقدار به 85 تا 90  درصد برسد.

وی درباره تاثیر تحریم ها بر صنعت تولید مکمل، بیان 
مکمل ها  تولید  به  یافته  تخصیص  ارز  که  آنجا  از  کرد: 
دارد  وجود  کمتری  واردات مشکلات  برای  است  نیمایی 
و اگر شرکت های تولیدی حرفه ای باشند، می توانند مواد 
مواجه  کمتری  مشکلات  با  و  کنند  تهیه  را  اولیه شان 
کشور،  ارزی  محدودیت های  به  توجه  با  شد،  خواهند 
این  و  است  شده  تقویت  داخلی  تولیدات  برای  موقعیت 

u.شرایط به نفع تولید داخل است
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در گفت و گوی اختصاصی با دکتر سیدمحمد ناصری،
دبیر سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران:

جهشی بزرگ در حوزه تولید مکمل ها

دکتر سیدمحمد ناصری مهم ترین ویژگی هشتمین دوره 
قابل توجه  افزایش  را  همایش مکمل های غذایی و رژیمی 
تولید این محصولات در صنعت داخلی می داند و می گوید: در 
سال های اخیر، تنوع و حجم مکمل های تولید داخل افزایش 
توانسته اند  از شرکت ها  برخی  و  است  داشته  توجهی  قابل 
زمینه فعالیت خود را تغییر بدهند و محصولاتی را که در 
گذشته وارد می کرد ند در داخل تولید کنند. به نظر من در 
دوره ای هستیم که جهش بزرگی در حوزه تولید مکمل ها 

صورت می گیرد.
دبیر سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی 
ایران، مکمل ها را محصولاتی معرفی می کند که مواد اولیه 
زیادی در تولید آن ها به کار می رود و در بعضی موارد حتی 
40 قلم ماده موثره در یک فرآورده به کار می رود به همین 
دلیل قاعدتا سلامت و کیفیت چنین فرآورده هایی پس از 
تولید، کار سختی است و خصوصا درمورد محصولات وارداتی 

به سادگی میسر نیست.
ساخته  کشور  داخل  در  محصولی  وقتی  کرد:  بیان  وی 
می شود، کل فرآیند تولید از واردات مواد اولیه تا رسیدن به 
محصول نهایی زیر نظر وزارت بهداشت است و می توانیم از 

کالایی که به دست مردم می رسد مطمئن باشیم.
دکتر ناصری اظهار کرد: اغلب مکمل های ساخت داخل 
در کارخانه هایی تولید می شوند که پایه داروسازی دارند و 
فرآیندهای استانداردی که برای ساخت دارو به کار می رود 
نیز وجود دارد، به همین دلیل کیفیت  تولید مکمل ها  در 

محصولات داخلی بهتر از محصولات خارجی است.
دبیر سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی 
ایران، درباره اهمیت این فرآورده ها در حوزه سلامت، عنوان 
کرد: مصرف منطقی و درست مکمل ها به ویژه آن بخشی 
که نقش درمانی دارند و برای جبران کمبود آهن، کلسیم و 
برخی ویتامین ها استفاده می شوند،  به بهبود سلامت افراد 

کمک می کند.
وی با یادآوری این نکته که نوع اثر مکمل ها روی بدن و 
عملکرد آن ها با داروهای درمانی متفاوت است، اعلام کرد: 
 ... برخی داروها مثل داروی فشارخون، دیابت، مسکن ها و 
در فاصله زمانی خیلی کوتاهی اثر خود را بر بدن بیمار نشان 

می دهند اما مکمل ها چون چنین سرعت اثری ندارند، بررسی 
بیشتری درباره میزان اثربخشی آن ها لازم است.

مکمل های  خرید  به  مردم  رویکرد  درباره  ناصری  دکتر 
این فرهنگ غلط در کشور ما وجود  خارجی، مطرح کرد: 
دارد و باید این نکته را هم در نظر بٌگیریم که خیلی اوقات اثر 
فرآورده، فقط به فرمول آن مرتبط نیست و گاهی عکس العمل 

مصرف کننده نیز در اثرگذاری دارو یا مکمل نقش دارد.
وی با اشاره به اثرات منفی این ترجیح و فرهنگ غالب بر 
تولید داخلی در حوزه مکمل ها، بیان کرد: به دلیل فرهنگ 
تولید  علی رغم  شرکت ها  بعضی  خارجی،  کالای  ترجیح 
محصولات متنوع و باکیفیت، سعی می کنند تولیدات خود 
را از نظر ظاهری شبیه محصولات خارجی عرضه کنند اما 
ما از همکاران خواسته ایم به تدریج این روش را تغییر دهند 
و حالا که مکمل های با کیفیت داخلی تولید می شود، تغییر 

فرهنگ نیز اتفاق بیفتد. 
وی افزود: البته باید این نکته را نیز در نظر بگیریم که به 
دلیل تحریم ها و محدودیت هایی که وجود دارد این صنعت 
زیر فشار است و هزینه های بیشتری بر آن تحمیل می شود. 
به همین دلیل سندیکا با کمک شرکت ها، کمیته صیانتی 
محصولات  معرفی  با  می کنیم  سعی  و  است  داده  تشکیل 
باکیفیت آن ها را بیشتر حمایت کنیم و اگر بعضی شرکت ها 
رعایت  را  لازم  استانداردهای  است،  کم  تعدادشان  که 
نمی کنند، با کمک سندیکا، به رعایت موارد فنی و حرفه ای 
مورد  در  ایجاد شبه  و  بازار  در  تشنج  مانع  تا  ملزم شوند  

کالاهای داخلی شویم.
دکتر ناصری درباره ممنوعیت تبلیغات عمومی مکمل ها را 
در رویکرد مردم به مصرف محصولات خارجی موثر می داند 
و می گوید: مکمل ها نیز طبق دستورالعمل های فعلی اجازه 
تبلیغات در نشریات و فضاهای رسانه ای عمومی ندارند و این 
مسئله یکی از مشکلات مهم تولیدکنندگان است، درحالی که 
بسیاری از محصولات غیرمجاز و غیراستاندارد در شبکه های 
تبلیغ  مجوزها  انواع  داشتن  نادرست  ادعای  با  ماهواره ای 
می شود. امیدواریم با پیگیری های سندیکا، فضای تبلیغات 
برای مکمل ها تا حدی باز شود و مردم با کالاهای استاندارد 

u.داخلی آشنا شوند
23

علی رغم وجود برخی مشکلات در سال های گذشته، فعالیت مناسبی در زمینه تولید مکمل های رژیمی و غذایی در کشور 
صورت گرفته است و شاهدیم که بعضی از شرکت های فعال، به تولید و داخلی سازی محصولات  پرداخته و در این حوزه به 
خودکفایی رسیده اند، البته باید در نظر داشت که کیفیت محصولات تولیدی نیز روند صعودی قابل ملاحظه ای داشته است، 
در همین راستا، گفت وگویی با دکتر سیدمحمد ناصری، دبیر سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران داشتیم 

که شرح آن را در زیر می خوانید:
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نشست  زنده اینستاگرامی سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران:

چالش های تولید
مکمل های رژیمی غذایی در کشور

رئیس  کبریایی زاده،  عباس  دکتر 
هیئت مدیره سندیکای تولیدکنندگان 
گفت:  ایران  غذایی  رژیمی  مکمل های 
صنعت  در  حاضر  حال  در  که  آنچه 
تولید مکمل های دارویی با آن رو به رو 
هستیم، چالشی به عنوان تغییر مکرر 
البته  است،  قوانین  و  دستورالعمل ها 
سال های  در  نیز  دارو ها  قیمت گذاری  

اخیر برای ما مشکل آفرین شده است.
که  تعرفه هایی  کرد:  تاکید  وی 
افزایش نرخ  به  با توجه  مشخص شده 
ارز و هزینه های تولید منطقی و درست 
نیست و باید هرچه سریع تر اصلاح شود.

سندیکای  مدیره  هیئت  رئیس 
رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان 
غذایی ایران تاکید کرد: در سال جدید 
دستورالعملی مبنی بر واگذاری امور به 
اقدام  این  که  شد  ارائه  استان ها  اداره 
بلکه  نمی کند  تسهیل  را  امور  تنها  نه 
این  برای  را  بی شماری  چالش های 

باید در نظر  صنعت ایجاد کرده است، 
داشت، اداره استان ها به این امور آشنایی 

ندارند.
دکتر کبریایی زاده بیان کرد: دو ماه 
از سال 1399 گذشت و ما جهشی را 
شاهد نیستیم و عمده دلیل این رخداد 
مدام  که  است  دسـتورالعمل هایی 

تغییـــر می کنند.
وی اظهار کرد: بخـش نامه های مکرر 
باعث می شود که کارشناسان شرکت ها 
بخش  و  بپردازند  حاشیه ای  امور  به 
عمده ساعت کاری خود را به نامه نگاری 
اختصاص بدهند و این اقدام به شرکت ها 

ضربه می زند.

 تعییـن ضــــابطه ای بــــرای 
قیمت گذاری های جدید

اداره  معاون  بویه،  آل  محمود  دکتر 
کل فراورد ه های طبیعی، سنتی و مکمل 

عباس  دکتر  ایران،  غذایی  رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای  عمومی  روابط  گزارش  به 
دکتر  ایران؛  غذایی  رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای  مدیره  هیئت  رئیس  کبریایی زاده، 
ناصر  اداره کل فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا و دارو؛ دکتر  محمود آل بویه، معاون 
مهرداد  دکتر  ایران؛  غذایی  رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای  مدیره  هیئت  عضو  نقدی، 
علیمیان، عضو سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران و دکتر علی مزیدی مدیرعامل 
 23 تاریخ  در  که  اینستاگرامی  زنده  نشست   در  ورزشی  غذایی  مکمل های  تولیدکننده  شرکت  یک 
رژیمی  مکمل های  تولید  در خصوص چالش های حال حاضر  و  برگزار شده   1399 ماه سال  اردیبهشت 

را می خوانید: زیر شرح آن  را مطرح کردند که در  مباحثی  ایران  در  غذایی 

تعیین  برای  دارو گفت:  و  غذا  سازمان 
قیمت گذاری های جدید سازمان حمایت 
تولید کنندگان  و  مصرف کنندگان  از 
ضابطه ای  که  است  کرده   درخواست 
تعیین کند و آن را به امضای مدیران 
تعیین  را  ضابطه  این  ما  که  برساند 
کرده ایم و به این ترتیب مشکل قیمت 

در آینده نزدیک برطرف می شود.
معاون اداره کل فراورده های طبیعی، 
سنتی و مکمل سازمان غذا و دارو گفت: 
میان  هم اندیشی  جلسه  برگزاری  از 
مدیران عامل، سندیکا و سازمان حمایت 

استقبال می کنیم.
دکتـر آل بویه بیان کرد: در گذشـته 
ســندیکا  به  را  قیمت گذاری  مبحث 
حمایت  سـازمان  و  کردیم  واگذار 
قیمت گذاری  این ردیف های  از  برخی 
این  آتی  جلسه  در  نداشـت،  قبول  را 
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قیمت ها را نهایی می کنیم.
وی بیان کرد: تا حدی که قانون به ما 
اجازه بدهد آماده هستیم که امور اجرایی 
مربوطه  انجمن های  و  سندیکا  به  را 
واگذار کنیم البته برای تسهیل امور از 
دانشگاه های علوم پزشکی نیز به عنوان 
بازوی اجرایی و کمکی بهره می گیریم، 
اما برخی از این دانشگاه ها به تازگی وارد 
این حوزه شده اند به همین خاطر، شاید 
برخی از اقدامات در دانشگاه ها با تاخیر 
انجام شود که در آینده این مشکل را نیز 

برطرف می کنیم.

فراهم  اولیه  مواد  ترخیص  امکان 
نیست

هیئت  عضو  نقدی،  ناصــر  دکتر 
تولیدکنندگان  سنــــدیکای  مدیره 
بیان  ایران  غذایی  رژیمی  مکمل های 
تولید«  »جهش  سال  امســال   کرد: 
معرفی شد و برای رسیدن به این هدف 
در  که  را  ضوابطی  و  قوانین  باید  ابتدا 
کشور وجود دارد  به شکلی  تدوین و 
تصویب کنیم که تســهیل کننده امور 
روان سازی  جهت  در  اقداماتی  و  باشد 

تولید دارویی در کشـور انجام بدهیم.
عضــــو هیئــت مدیره سندیکای 
رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان 
تحریم ها  داد:  توضیح  ایران  غذایی 
صنعت  برای  کرونا  بیماری  همانند 
مخرب  و  مضر  کشور  داروی  تولید 
آن  با  مقابله  برای  باید  ما  هستند. 
تا  باشیم  داشته  مفیدی  راهکار های 

بتوانیم به توسعـه مدنظر برسیم.
قوانین  و  ضوابط  کرد:  تاکیـد  وی 
ترخیص  امکان  که  است  میزانی  به 
برخی مواد اولیه برای ما فراهم نیست، 
ضوابط  باید  مدیران  دلیل  همین  به 
تسهیل را فراهم کنند. در صورتی که 
این اتفاق به سرعت رخ ندهد نه تنها 
جهشی نخواهیم داشت بلکه تولید نیز 

از بین خواهد رفت.
موضوع  کرد:  بیان  نقدی 
باید  نیز مطرح است و  شفافیت سازی 
شرکت ها  به  شده  داده  تخصیص  ارز 
و افراد را مشخص کنند و اعلام کنند 
که به چه شرکت هایی ارز تعلق گرفته 
است و چه شرکت هایی محروم شده اند.

تغییر قیمت ها باید به سرعت اتفاق 
بیفتد

عضو  علیمیان،  مهرداد  دکتر 
مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای 
کرد:  مطرح  ایران،  غذایی  رژیمی 
مدت هاست  قیمت گذاری  بحث  در 
جدید  تغییرات  اعلام  منتظر  که 
هستیم که این تاخیر با بحث تشویق 

تولیدکنندگان بسیار متفاوت است.
بار  یک  سال  در  کرد:  تاکید  وی 
را  نیمایی  نرخ  براساس  قیمت گذاری 
انجام می دهند در صورتی که این نرخ 
سال  یا  پیش  ماه   6 با  امروز  نیمایی 

گذشته کاملا متفاوت بوده است.
قیمت  کرد:  بیان  علیمیان  دکتر 
تعیین شده محصول داخلی ما نسبت 
قیمت  همواره  وارداتی  دارو های  به 
را  سندیکا  و  است  بوده  پایین تری 
گذاشته ایم  امر  این  جریان  در  نیز 
در  را  معذوراتی  نیز  سندیکا  البته 
که  است  داشته  قیمت گذاری  زمینه 
ما همواره از آن تبعیت کرده ایم البته 
سازمان غذا و دارو پشتیبانی خوبی از 
ما داشته است که اگر این حمایت ها 
نبود ما تنها 5 درصد سود می بردیم و 

قطعا تولید ما متوقف می شد.
باید مرتب  وی مطرح کرد: جلسات 
به  نیز  قیمت ها  تغییر  و  شود  برگزار 

سرعت اتفاق بیفتد تا ما متضرر نشویم.
در ادامه دکتر علی مزیدی مدیرعامل 
مکمل های  تولیدکننده  شرکت  یک 
غذایی ورزشی گفت: بزرگ ترین مشکلی 
است  قیمت گذاری  مبحث  داریم  که 
و هنوز ما پرونده نفرستادیم اما شاهد 
هستیم که ارز 35 درصد افزایش قیمت 

داشته است.
وی افزود: اگر ما قیمت ها را افزایش 
مصرف کننده  آیا  بدهیم  درصدی   30
قدرت خرید دارد؟ ما باید تعاملی نیز با 

مصرف کنندگان داشته باشیم.
اداره  کرد:  تاکید  مزیدی  دکتر 
طول  سال  یک  تا  ماه   6 از  نظارت 
می کشد تا یک پرونده را بررسی و نظر 
نیز به دست یکی  بدهد و هر پرونده 
موجب  این  می رسد؛  کارشناسان  از 
شده پروسه پروانه گرفتن سخت تر و 

u.طولانی تر شود

دکتر عباس کبریایی زاده

دکتر مهرداد علیمیان

دکتر محمود آل بویه

دکتر ناصر نقدی

25
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نگاهی به هشت دوره همایش طلای سبز:

از خودکفايي در تولید تا افزایش 
فرصت های  صادراتی

همایش طلاي سبز عنوان همایشي است که با هدف بررسي جایگاه گیاهان دارویي و فرآورده  هاي 
طبیعي و سنتي در حوزه سلامت کشور از سال ۱39۱ تاکنون، به طور مداوم و سالانه توسط موسسه 
رسایش با همکاري انجمن تولیدکنندگان فرآورده هاي گیاهان دارویي و حمایت علمی و معنوی دفتر 
طب ایراني، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکي، سازمان غذا و دارو و ستاد توسعه علوم و فناوري 
گیاهان دارویي و طب سنتي، برگزار شده و در ادوار مختلف با توجه به محورهاي برنامه از حمایت انجمن 

فارماکوگنوزي، انستیتو تحقیقات تغذیه اي و صنایع غذایي کشور و ... بهرهمند بوده است.
طبیعي،  فرآورده هاي  و  دارویي  گیاهان  فروش  و  تولید  افزایش  و  بازرگاني  نوین  راهکارهاي  ارائه 
افزایش فرصت های صادراتی داروهای گیاهی و فرآورده های طبیعی، انتقال تکنولوژي و جذب و ارائه 
مقالات علمي در حوزه هاي گیاهان دارویي و فرآورده هاي طبیعي از جمله اهداف اساسي این همایش 
محسوب می شود. ارائه مقالات علمي، سخنراني هاي کلیدي، برگزاري پانل های تخصصي، اعطاي امتیاز 
بازآموزي، انتشار مقالات و برگزاري نمایشگاه  جانبي از برنامه هاي اصلي همایش طلاي سبز است. در 

ادامه نگاهي داریم به دوره های گذشته طلاي سبز که در این سال ها برگزار شده است.

اولین همایش طلاي سبز:
6 تا 8 دي 1391 مرکز همایش هاي بین المللي دانشگاه 

شهید بهشتي تهران
محورهای  با  سال1391  در  سبز  طلای  همایش  اولین 
گیاهان  جایگاه  بررسي  دارویي،  گیاهان  تاریخچه  بررسي 

دارویي در طب جدید، ارائه راهکار جهت هماهنگ سازي 
نیازهاي صنعت و کشت گیاهان دارویي، بررسي راهبردهاي 
فرآورده هاي  تولید  در  صادرات  و  اقتصادي  توسعه  نوین 
طبیعي و بررسي دستاوردهاي داروهاي گیاهي برگزار شد.

اعضای شورای سیاست گذاری:
جمشیدی،  امیرحسین  دکتر  میرفخرایی،  جعفر  دکتر 
دکتر فراز مجاب، دکتر محمدحسن عصاره، دکتر سیدعلی 

کشاورز و دکتر صدرالدین نبوی.

دومین همایش طلاي سبز:
بین المللي  همایش هاي  مرکز   1392 آبان   10 تا   8

دانشگاه شهید بهشتي تهران
بررسي  مختلف،  صنایع  در  دارویي  گیاهان  کاربرد 
روش هاي ارتقا کمي و کیفي داروهاي گیاهي و فرآورده هاي 
حمایت  موجود،  اجرایي  ضمانت  نامه هاي  بررسي  طبیعي، 
توسعه  راهکارهاي  بررسي  گیاهي،  داروهاي  مولدین  از 
اقتصادي و گسترش صادرات و ... از جمله محورهاي اصلي 

دومین همایش طلای سبز بود.
اعضای شورای سیاست گذاری:

جمشیدی،  امیرحسین  دکتر  میرفخرایی،  جعفر  دکتر 
دکتر محمود فلامرزیان و دکتر هما حاجی مهدی پور.

سومین همایش طلاي سبز:
6 تا 9 آبان 1393 سالن حجاب تهران

در کنار محورهای اصلی طلای سبز در این دوره، بخش 
»جوانه سبز« یکي از بخش هایي است که به سومین دور 
همایش ملي طلاي سبز افزوده شده بود. این بخش با شعار 
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براي  نوجوانان  با هدف آموزش کودکان و  و  »کودک سالم و خلاق، ثروت ملي« 
استفاده از گیاهان دارویي در قالب تعداد زیادي از رویدادهاي فرهنگي و اجتماعي 
برگزار شد. چشم انداز بخش جوانه سبز، فرهنگ سازي و نهادینه کردن استفاده از 
استقبال  به  با توجه  بود که  پایین  از سنین  گیاهان دارویي، فرآورده هاي طبیعي 
خوبي که از این بخش صورت گرفت، یکي از نقاط قوت سومین همایش طلاي سبز 

در قیاس با دو دوره قبلي این همایش بود.
اعضای شورای سیاست گذاری:

دکتر جعفر میرفخرایی، دکتـر محمود خدادوست، دکتر امیرحسین جمشیدی،  
دکتر ولی الله مظفریان، دکتر محمود فلامرزیان، دکتر هما حاجی مهدی پور،  مهندس 

محمد هاشمی.

چهارمین همایش طلاي سبز:
7 تا 10 مهر 1394 مرکز همایش هاي بین المللي دانشگاه شهید بهشتي تهران

برگزاري اولین جشنواره طب سنتي و تغذیه اي همراه با چهارمین همایش طلاي 
سبز، یکي از نقاط عطف در برگزاري چهارمین همایش طلاي سبز بود. سالم سازي 
فرآورده هاي گیاهي، طبیعي و سنتي از مزرعه تا سفره، بررسي چالش هاي موجود در 
زنجیره تامین و عرضه این فرآورده ها و محصولات، کاربرد آن ها در درمان بیماري ها و 
در صنعت مواد آرایشي و بهداشتي از جمله محورهاي چهارمین همایش طلاي سبز بود.

اعضای شورای سیاست گذاری:
دکتر محمود خدادوست، دکتر جعفر میرفخرایی، دکتر امیرحسین جمشیدی، 
دکتر محمدحسن عصاره، دکتر هدایت حسینی، دکتر زهرا عبدالهی، دکتر مهدی 

یوسفی، دکتر علیرضا عباسیان.
 

پنجمین همایش طلاي سبز:
24 و 25 بهمن 1395 مرکز همایش هاي بین المللي دانشگاه شهید بهشتي تهران
اخیر  پیشرفت هاي  بررسي  علمی  محورهای  با  سبز  طلای  همایش  پنجمین 
طبیعي،  فرآورده هاي  و  گیاهي  داروهاي  از  استفاده  با  آلزایمر  بیماري  درمان  در 
بررسي پیشرفت هاي اخیر در درمان بیماري MS با استفاده از داروها و فرآورده هاي 
بررسي  دیابت،  بیماري  درمان  در  اخیر  پیشـرفت هاي  بررسي  گیاهي،  و  طبیعي 
پیشرفت هاي اخیر درماني بیماري IBS، تکنولوژي هاي نوین در حیطه فرآوري و 
کشت گیاهان دارویي، اصول سبک زندگي سالم با آموزه هاي طب ایراني و بررسي 
راهکارهاي تعامل منطقي و هم افزایي قابلیت هاي طب رایج در حفظ و ارتقا سلامت 

سال 1395 برگزار شد.
اعضای شورای سیاست گذاری:

دکتر محمود خدادوست، دکتر محمدحسن عصاره، دکتر امیرحسین جمشیدی ، 
دکتر جعفر میرفخرایی، دکتر ولی الله مظفریان، مهندس سیدمحمد  هاشمی.

ششمین همایش طلاي سبز:
18 تا 20 بهمن 1396 سایت نمایشگاه بین المللي استان اصفهان

ششمین همایش طلاي سبز با شعار »نگاهي به چالش ها، فرصت هاي صادراتي و 
کشف بازارهاي جدید در حوزه فرآورده هاي طبیعي و داروهاي گیاهي« در استان 
اصفهان هم زمان با نمایشگاه اصفهان فارما، با حمایت مسئولین سازمان غذا و دارو، 
دفتر طب ایراني، ستاد توسعه علوم و فناوري گیاهان دارویي و طب سنتي معاونت 

ریاست جمهوري و دانشگاه علوم پزشکي اصفهان برگزار شد.
و  گیاهي  طبیعي،  داروهاي  زمینه  در  موجود  پتانسیل ها  و  ظرفیت ها  معرفي 
شیمیایي و صنایع وابسته، تاثیرگذاری بر بازار دارویي گیاهي، حمایت از تولیدات 
داخلي و توسعه صادرات در زمینه داروهاي گیاهي و صنایع وابسته، ایجاد فرصت ها 
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و زمینه هاي اشتغال زایي، توجه به طرح آمایش سرزمین و تمرکززدایي از پایتخت، 
استفاده از ظرفیت هاي موجود در شهر اصفهان به عنوان یکي از مهدهاي گیاهان 

دارویي، از دستاوردهاي ششمین همایش طلاي سبز بود.
اعضای شورای سیاست گذاری:

دکتر  میرفخرایی،  جعفر  دکتر  خدادوست،  محمود  دکتر  خانوی،  مهناز  دکتر 
دکتر  فلامرزیان،  محمود  دکتر  عصاره،  محمدحسن  دکتر  جمشیدی،  امیرحسین 
بهرام دارایی، دکتر مهشید حائری زاده، دکتر ناصر محمدی، دکتر غلام رضا امین، 

دکتر مجید داوری، دکتر مهران میراب زاده اردکانی. 

هفتمین همایش طلاي سبز:
2 تا 4 مهرماه 1397،  مصلي امام خمیني )ره(

رویداد  بزرگ ترین  از  دوره  با چهارمین   هفتمین همایش طلای سبز همزمان 
دارویی ایران،  نمایشگاه بین المللی ایران فارما )دارو و صنایع وابسته( با شعار »شرایط 
امروز؛ تهدید یا فرصت« و با هدف بررسی مسائل و چالش های فعالین حوزه داروهای 
گیاهی و فرآورده های طبیعی و ایجاد بستری به منظور تغییر تهدیدهای ناشی از 

تحریم ها به فرصت های طلایی تولیدکنندگان این حوزه، برگزار شد.
 برگزاری همزمان این دو رویداد موجب شد صنایع دارویی ایران در یک کلیت 
و  داروها  گیاهی،  فرآورده های  معرفی  برای  را  فرصتی  و  شوند  ظاهر  منسجم تر 
دیگر محصولات این حوزه فراهم آورد. همچنین این اتفاق فرصت مغتنمی برای 
برطرف کردن نقاط ضعف این حوزه در خصوص عدم ورود کامل و کافی به بازار 

جهانی بوده است.
اعضای شورای سیاست گذاری:

دکتر  میرفخرایی،  جعفر  دکتر  خدادوست،  محمود  دکتر  خانوي،  مهناز  دکتر 
مهدیه  دکتر  فلامرزیان،  محمود  دکتر  دارایی،  بهرام  دکتر  عصاره،  محمدحسن 
دکتر  دهقی،  خسروي  نفیسه  دکتر  اردکانی،  میراب زاده  مهران  دکتر  افتخاري، 

محمدرضا دلنوازي.

هشتمین همایش طلاي سبز:
19 تا 21 تیرماه 1398، مرکز همایش های بین المللی هتل المپیک تهران

طبیعی  فرآورده های  جایگاه  بررسی  هدف  با  سبز  طلای  همایش  هشتمین 
اقتصادی  فرصت های  افزایش  و  ارتقا سطح سلامت جامعه  در  گیاهی  داروهای  و 

صادرات غیرنفتی برگزار شد.
برای  ایده،  از فعالیت های دانش بنیان و صاحبان  به دلیل حمایت  این دوره  در 
مدت  در  طبیعی  فرآورده های  و  گیاهی  داروهای  حوزه   استارت آپ  بار  نخستین 
تهران، شهید  دانشگاه های  دانشجویان  از  نفر  به 200  نزدیک  برگزار شد.  روز  دو 
و  تور  غالب  در  قلهک  آزاد  دانشگاه  و  آمل  آزاد  دانشگاه  زنجان، همدان،  بهشتی، 
کارگاه های دانشجویی در این همایش مشارکت داشتند. همچنین پنل جایگاه روابط 
عمومی های صنعت دارو در رسانه های اجتماعی با توجه به اهمیت نقش مدیران و 
کارشناسان روابط عمومی شرکت های دارویی در انتقال صحیح مسائل و چالش های 

حوزه دارو و معرفی توانمندی صنایع داخلی در این دوره از همایش برگزار گردید.
اعضایشورایسیاستگذاری:

دکتر  خدادوست،  محمود  دکتر  جهانپور،  کیانوش  دکتر  خانوی،  مهناز  دکتر 
دکتر  کبریایی زاده،  عباس  دکتر  میرفخرایی،  جعفر  دکتر  عصاره،  محمدحسن 
عبدالعظیم بهفر، دکتر بهرام دارایی، دکتر هدایت حسینی، دکتر اسحاق اسمعیلی، 
دکتر مریم تاج آبادی، دکتر هما حاجی مهدی پور، دکتر امیرعلی امیری، مهندس 
لاله حجازی، دکتر حسین زینلی، دکتر نفیسه خسروی، دکتر محمدجواد خشنود، 

u .دکتر مهدی وزیریان، دکتر فرید دباغیان
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در گفت وگو اختصاصی با لیلا چگینی، مدیر نمایشگاه بین المللی ایران فارما:

رویکرد جدید ایران فارما:
فارما دیپلماسی

می شود.  شناخته  جهان  در  خاورمیانه  دارویی  صنعت  رویداد  بزرگ ترین  عنوان  به  ایران فارما 
نمایشگاه ایران فارما در پی آن است تا ضمن شناسایی توانمندی های تولید داخلی، آخرین دستاوردهای 
نمایشگاه  بپردازد.  دارو  برای صادرات  بازارهای جدید  به کشف  و  بگذارد  نمایش  به  را  این صنعت 
تحولات  آخرین  ارائه  دارویی کشور،  پتانسیل صنعت  و  توانمندی  معرفی  نظیر  اهدافی  با  ایران فارما 
و دستاوردهای صنعت دارو، آشنایی با بازارهای جدید و ایجاد بستر لازم جهت انتقال دانش فنی، به 
ششمین دوره خود نزدیک می شود. به همین دلیل، گفت وگویی با لیلا چگینی، مدیر نمایشگاه بین المللی 

ایران فارما )دارو و صنایع وابسته( داشتیم که در ادامه می خوانید:

چه تفاوت هایی میان ایران فارمای دوره ششم با دوره های 
گذشته وجود دارد؟

ایران فارمای دوره ششم تفاوت های زیادی با دوره قبلی دارد، 
اولین تفاوت آن در این هست که پاویون فارما  دیپلماسی 

برگزار خواهد شد.
هدف  گروه  که  سفارت خانه هایی  دیپلماسی،  فارما  در 
ما   و  داشت  خواهند  حضور  هستند  ایران  دارویی  بازار 
آن ها  و  داد  خواهیم  قرار  اختیارشان  در  ویژه ای  امکانات 
بخش  بیشتر  که  خود  سفارت خانه  مختلف  بخش های  با 
آنجا حضور خواهند داشت و هدف  اقتصــادی است؛ در 
از حضــور آن ها فعالیت هایی است که منجر به همکاری 

اقتصــادی و تجاری می شود.
حدود 90 کشور گروه هدف بازار دارویی ایران هستند  و 
در حقیقت این نمایشگاه، گردهمایی بزرگی از فعالین صنعت 
دارویی دنیا است که به ارائه توانمندی های حوزه های مختلف 
صنعت دارو خواهند پرداخت اما دغدغه اصلی ما صادرات، 
انتقال دانش فنی، خودکفایی و تجارت است. امید داریم که 
کشـــورهای خارجی بیشـــتری در این دوره داشته باشیم. 
در دوره قبلی عموما سفیرهای مهمی در ایران فارما حضور 
داشتند، همچنین وزرای بهداشت کشورهای مختلف مانند 
وزیر صحت افغانستان، وزرای بهداشت قبرس، وزیر بهداشت 

اندونزی و غیره مشارکت کردند.

این رویداد داشته  برگزاری  تاثیری در  بیماری کرونا  شیوع 
است؟

است  ممکن  و  است  فراگیر  بیماری  یک  ویروس  کرونا 
تمام  نمی توان  نتیجه  در  باشد  ما  همراه  طولانی  زمان 
فعالیت های تولیدی، اقتصادی و غیره را بطور کامل متوقف 

کرد، به همین منظور، در نظر داریم، ایران فارما را با رعایت 
بهداشت  جهانی  سازمان  بهداشتی  پروتکل های  تمام 
تمام  و  کنیم  برگزار  کرونا،  با  مبارزه  ملی  ستاد  و   WHO
از دستکش،  استفاده  اساسی درخصوص  دستورالعمل های 
ماسک، مواد ضدعفونی، رعایت فاصله اجتماعی و ... در این 
رویداد اجرا خواهد شد. همچنین، تمام تدابیر لازم و ضروری 
تا غرفه داران و  ایمن فراهم آورده ایم  ایجاد فضای  برای  را 
برنامه  این  در  بتوانند  خاطر  اطمینان  با  بازدیدکنندگان 

حضور داشته و به معرفی توانمندی های خود بپردازند.
تمام  که  است  زمانی  دقیقا  ایران فارما  برگزاری  زمان 
می کنند،  شروع  را  خود  نمایشگاهی  فعالیت های  دنیا 
می شود  برگزار  ما  از  قبل  هفته  دو  ونیز،  جشنواره  حتی 
و نمایشگاه های CphI که تاریخ های نزدیک به ما داشتند 
هیچ  تغییر زمانی نداشتند و در تاریخ خود برگزار می شوند. 
با توجه به شیوع ویروس کرونا در جهان و به تعویق افتادن 
تمامی نمایشگاه ها و همایش ها به مدت 10 ماه، جهان خلا 
نقطه  این یک  که  احساس می کند  را  نمایشگاه  برگزاری 
قوتی برای ما محسوب می شود تا شرکت ها از حضور در 

نمایشگاه ایران فارما استقبال بیشتری داشته باشند.
هستیم  مواجه  آن  با  ایران فارما  در  ما  که  دیگری  نکته 
داروسازی  شرکت های  داخلی  فعالیت های  رشد  به  مربوط 
می شود، اگر بخواهیم واقع بین باشیم با توجه به مشکلاتی که 
بیماری کرونا در جهان ایجاد کرده است، شرکت های دارویی 
به خوبی از پس این بحران برآمدند. ما هیچ وقت به غیر از 
اوایل شیوع ویروس کرونا مشکل تولید و توزیع الکل، دارو و 
مواد ضد عفونی کننده نداشتیم و این نشان دهنده این است 

که صنعت دارو پیش آهنگ حفظ سلامت کشور می باشد.
به  را  داخلی  تولید  توان  داریم  قصد  ایران فارما  در  ما 
تولید  امسال، سال جهش  نحوی که  به  بگذاریم،  نمایش 
است و همه فعالان این حوزه قصد دارند برنامه ها و اقدامات 

#   ایمن_برگزار_میکنیم
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صورت گرفته در شرکت خود را معرفی کنند. به احتمال 
تا سه محصول  دو  از  ما  ایران فارما  در  امسال  زیاد  بسیار 
است  جهان  و  کشور  نیاز  که  ویژه  فن آوری  با  و  هایتک 
رونمایی می کنیم. همچنین، مانند هر سال نمایشگاه کتاب 
و رسانه های سلامت محور را خواهیم داشت و کارگا ه ها به 

قوت خود برگزار خواهد شد.
انتخابات  دوره  هفتمین  ایران فارما،  دوره  این  در 

صاحبان  سندیکای  مدیره  هیئت 
برگزار  ایران  انسانی  داروهای  صنایع 
مناسبت  به  همچنین،  شد.  خواهد 
مهر  سوم  که  داروسازی  جهانی  روز 
روز  با  مصادف  و  سپتامبر(   25( ماه 
بین المللی  نمایشگاه  برگزاری  سوم 
ویژه ای  برنامه های  است   ایران فارما 
علوم  متخصصین  و  داروسازان  برای 

دارویی در نظر گرفته شده است.
پروتکل های  تمامی  حفظ  با  امسال 
بین المللی  نمایشگاه  بهداشتی، 
ما  و  شد  خواهد  برگزار  ایران فارما 
را  استقبال خوبی  می کنیم  پیش بینی 
از این نمایشگاه شاهد باشیم. با توجه 
به اینکه افزایش مشارکت شرکت ها را 
افزایش  میزان  همان  به  پس  داریم، 

به  کمپانی  هر  زیرا  داشت،  خواهیم  نیز  را  بازدیدکننده 
خواهد  را  خود  هدف  گروه  و  بازدیدکننده  خود  همراه 

داشت.
امیدواریم در این دوره، هیئت های تجاری که گروه هدف 
از  نیز بیشتر  را  ایران هستند  صادرات محصولات دارویی 

گذشته داشته باشیم.

دستاوردهای دوره های قبل ایران به چه صورت بوده است؟
یکی از دستاوردهای اصلی که افتخار صنعت دارو است 
این بود که در جهان، نمایشگاه ایران فارما، را به عنوان یک 
برند بین المللی می شناسند و امکان ندارد در نمایشگاه های 
قدرتمندی مانند CphI حضور داشته باشیم و شرکت های 
خارجی  مشتاق حضور در ایران فارما نباشند. تمام شرکت ها 
می شناسند،  را  ایران فارما  نمایشگاه  حوزه  این  فعالین  و 
ما  نمایشگاه  کنند.  مشارکت  می خواهند  یا  داشتند  غرفه 
این  نشان دهنده  این  و  است  خارجی  پاویون های  دارای 

است که روی این نمایشگاه برنامه ریزی شده است.
پاویون هایی که مدعی های سلامت و داروسازی جهان 
برای حضور در آن علاقه مندند. ما پاویون های هند و چین 

را هرساله داریم.
قاره های  از  ایران فارما  در  ساله  هر  کشور   30 حدود 
آمریکا، آسیا، اروپا، آفریقا و اقیانوسیه مشارکت قوی دارند 
و با توجه به شرایط تحریم که ایران گریبانگیر آن است 
هیچ  است،  بزرگی  بسیار  دستاورد  کشور   30 مشارکت 

ما  اما  ندارد  را  مشارکتی  همچین  ایران  در  نمایشگاهی 
بخش  بین الملل شرکت های خارجی را نیز فعال داریم.

ایجاد  نمایشگاه  این  مهم  دستاوردهای  دیگر  از 
که  هنگامی  اول  دوره  در  است.  خودکفایی  و  خودباوری 
در نمایشگاه های خارجی حضور پیدا می کردم، تقریبا هیچ 
شرکت خارجی، به برگزاری همچنین رویدادی در ایران باور 
نداشت و خارجی ها گاها صنعت داروی ایران مورد تمسخر 
قرار می دادند و می گفتند مگر ایران 
زمان  با گذشت  دارد!   دارو  صنعت 
ثابت شد  که صنعت  به خارجی ها 
دارو ایران مدعی جدی در این حوزه 
می باشد و هرساله ایران فارما میزبان 
 30 از  خارجی  شرکت   200 حدود 

کشور دنیا می باشد.
در  ما  شرکت های  من،  نظر  به 
ایران مشکل معرفی خود را دارند و 
شرکت شان،  سیاست گذاری های  در 
معرفی  برای  قبولی  قابل  هزینه  
تخصیص  فعالیت ها  مناسب 
نمی دهند. آخرین موضوعی که یک 
به آن فکر می کند ساخت  مجموعه 
و انتشار یک تیزر دو زبانه است، در 
صورتی که داده های شرکت ها باید به 
زبان بین المللی باشد. من فکر می کنم ایران فارما این خلا 
در سطح  تنها  نه  که  است  باعث شده  و  بوده  پاسخگو  را 
شرکت های  بین  رقابت  داخلی  سطح  در  بلکه  بین الملل 

داخلی افزایش یابد.
روی  بر  نمایشگاه  این  تاثیرگذاری  قدرت  بعدی  نکته 
تولیدکنندگان  که  است  درست  بوده،  محصول  کیفیت 
محصولات نهایی نمی توانند در نمایشگاه ایران فارما حضور 
داشته باشند و فقط تولیدکنندگان دستگاه ها، تجهیزات و 
مواد اولیه اجازه حضور دارند که البته اگر تولیدکنندگان 
محصولات نهایی نیز می توانستند وارد نمایشگاه شوند، سه 
برابر فضای کنونی نمایشگاه نیز اگر اختصاص می دادیم، 
همچنان کمبود جا داشتیم. زیرا میزان مصرف دارو در ایران 
بیشتر از سایرکشورها است و بدیهی است تولیدکنندگان 

این محصولات مشتاق حضور در ایران هستند.
دارو،  صنعت  آبروی  ایران فارما  بین المللی  نمایشگاه 
صنعت  رشد  دهنده  نشان  توانمندی،  و  قدرت  نمایشگر 
افزایش  20درصد  حداقل  سال  هر  ما  است.  ما  دارویی 
واگذاری فضای نمایشگاهی را داریم. ایران فارما نشان دهنده 
مشارکت فعال دانشگاه با این صنعت است و می بینیم که 
لحاظ  از  و  می کند  پیدا  افزایش  کارگاه ها  تعداد  سال  هر 
کیفیت سیر صعودی مناسبی دارد. تعداد بازدیدکننده های 
بتوانیم  امیدواریم  ما  و  می شود  بیشتر  سال  هر  تخصصی 
درست خدمت کنیم و با کمک تمامی دست اندرکاران، این 

مسیر به سلامت طی شود.
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برندسازی  به  نمایشگاه ها چه کمکی می تواند  اینگونه  برگزاری  بوده،  پیشرو  دارویی کشور که صنعتی  به صنعت  توجه  با 
شرکت ها کند؟

مجموعه ما همایشی به نام »طلای سبز« را برگزار می کند که امســال نهمین دوره آن است و تمام پیشکسوت های 
حوزه داروهای طبیعی و گیاهی معتقدند، این همایش تاثیر بسازایی در برندسازی و تشخص شرکت های فعال داشته 
است زیرا با اینکه ما شرکت های خوبی در این حوزه داریم اما نمایشگاه اختصاصی این محصــولات را نداشتیم. تلاش 
کردیم همایش و نمایشگاهی اختصاصی ویژه این صنعت برگزار کنیم. به نحوی که برای برگزاری نمایشــــگاه ها، 
مثلثی را در نظر گرفتیم که طبق آن پیش می رویم، به این صورت که دانشگاه را به صنعت و صنعت را به دولت گره 

می زنیم که  این راز بقای این رویدادهاست.
ایران فارما اولین سالی که برگزار شد 20 درصد سال پنجم هم نبود، دلیل اصلی این افزایش تمایل و رغبت شرکت ها 
برای حضور در نمایشگاه، انگیزه ای است که مدیران در حال حاضر، برای نمایش فعالیت ها،  رقابت ها و رونمایی های 
پیدا کردند، به نحوی که رقابت ها از لحاظ کیفی خیلی بهتر شده است به طوری که در بسته بندی و کیفیت محصولات 

خیلی پیشرفت کرده ایم و در بسیاری از حوزه ها به خودکفایی رسیدیم.
ما اولین سالی که همایش مکمل های غذایی و رژیمی را برگزار کردیم به غیر از 10 درصد شرکت کنندگان، مابقی 
آن ها واردکننده بودند اما در حال حاضر، اکثر غرفه داران و مشارکت کنندگان، تولیدکننده هستند. این یعنی صنعت 

تولید مکمل به خودکفایی کامل رسیده است. 
انتظار  برنامه ها  این  برگزاری  بدون  نمی توان  و  می دهند  هویت  برندینگ  حوزه  به  که  هستند  نمایشگاه ها  این 
آدم های هر  نمایشگاه ها مهم ترین  در  اتفاق می شود،  باورپذیری یک  باعث  ایونت  نیز داشت.  را  مناسب  برندسازی 
گروه های هدف  به  را  هزینه، محصول خود  کم ترین  با  می توانند  که شرکت ها  است  فضایی  و  دارند  حوزه، حضور 

معرفی کنند. 
مسئولیت  راستای  در  اینکه  مگر  کند  تبلیغ  بیلبورد  با  بخواهد  که  ندارد  عمومی  هدف  گروه  داروسازی  صنعت 
اجتماعی باشــــد. داروسازان اجازه تبلیغات ندارند اما با حضور در ایونت مخاطب می تواند از نزدیک محصول را 
لمس کند و به کاتالوگ های آن دســــترسی داشته باشد. یکی از  مهم ترین راه های برندینگ صنعت دارو حضوردر 
همایش و نمایشگا ه ها است زیرا جدیدترین متدها و انتقال دانش در همایش و نمایشگاه ها منتقل می شود و افراد با 

مشارکت در این رویدادها  با دستاوردهای نوین آشنا می شوند و این موثرترین حالت 
u.برای انتقال دانش تخصصی به گروه هدف  اصلی  می باشد
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مدیرکل  بهفر،  عبدالعظیم  دکتر 
بهداشتی  و  آرایشی  فرآورده های 
از  تشکر  ضمن  دارو،  و  غذا  سازمان 
آرایشی  صنایع  فعالان  تلاش های 
بحرانی  روزهای  در  بهداشتی  و 
کشور،  نیاز  تامین  و  کرونا  همه گیری 
اظهار داشت: همکاران حوزه شوینده، 
و  روزها  در  بهداشتی  و  آرایشی 
زیاد،  فداکاری های  با  اخیر  هفته های 
این  در  موجود  کمبودهای  توانستند 
برطرف  کوتاهی  مدت  در  را  زمینه 
کنند و نقش مهمی در تامین سلامت 

مردم داشته باشند.
هیئت   عضو  کیانی،  علیرضا  دکتر 
مدیره انجمن صنایع شوینده، بهداشتی 
بیان کرد: این صنف  ایران،   و آرایشی 
مشکلات خاص خود را نیز دارد و اگر 
به این مشکلات توجهی نشود موجب 
این حوزه  تولیدکنندگان  سرخوردگی 
خواهد شد. برای مثال این صنعت در 
سال های 1397 و 1398 یک دلار ارز 
سال  در  اگر  و  نکرده  دریافت  دولتی 
جدید مسیر دسترسی ارزی آن توسط 
مسیر  نمی تواند  نشود،  تسهیل  دولت 

خود را با قدرت طی کند.
دکتر سیدعلی فاطمی، نایب  رئیس 
انجمن داروسازان ایران اضافه کرد: در 
سال های اخیر اقدامات خوبی در حوزه 
است  شده  انجام  بهداشتی  و  آرایشی 
سرمایه گذاری های  تولیدکنندگان،  و 
کیفی  افزایش  جهت  در  مناسبی 
محصولات انجام داده اند و پارامترهای 
مهمی مانند پایداری محصول، سهولت 

امیدها  عنوان  با  تولید،   جهش  سال  در  بهداشتی  و  آرایشی  صنایع  اینستاگرامی  زنده  نشست 
و  همایش  اینستاگرامی  صفحه  طریق  از   ۱399 اردیبهشـــت  ماه   30 سه شنبه  روز  در  چالش ها  و 
(www.irancosmetica.com)  برگزار شد. در این نشست دکتر عبدالعظیم  نمایشگاه ایـــران کازمتیکا 
بهفر، مدیرکل فرآورده های آرایشی و بهداشتی سازمان غذا و دارو؛ دکتر علیرضا کیانی، عضو هیئت 
انجمن  نایب  رئیس  فاطمی،  سیدعلی  دکتر  و  بهداشتی  و  آرایشی  شوینده،  صنایع  انجمن  مدیره 

داروسازان ایران حضور داشتند و نظرات و پیشنهاد های خود را مطرح کردند.

دکتر عبدالعظیم بهفر در نشست های زنده اینستاگرامی:

هم فکری مجازی برای بهبود
روند تولید و فعالیت انجمن 

سوی  از  آن  اثربخشی  و  استفاده 
شرکت های ایرانی دنبال می شود.

زنده  نشست  دومین  همچنین، 
شوینده،  صنایع  انجمن  اینستاگرامی 
موضوع  با  ایران  آرایشی  و  بهداشتی 
چالش های صادرات محصولات و مواد 
حضور  با  بهداشتی  و  شوینده  اولیه 
عبدالرضا مظفری، دبیر انجمن صنایع 
ایران،  آرایشی  و  بهداشتی  شوینده، 
هیئت  مدیره  عضو  شهیدی،  حمزه 
و  بهداشتی  شوینده،  صنایع  انجمن 
آرایشی ایران و نیکپوی قاسملو، عضو 
هیئت  مدیره گروه صنعتی بین المللی 
سه شنبه  تاریخ  در  پارس  محصولات 

13 خرداد ماه برگزار شد.
انجمن  دبیر  مظفری،  عبدالرضا 
گفت:  بهداشتی  شوینده،  صنایع 
برندینگ  بحث  در  ایرانی  شرکت های 
قابل  و  مناسب  عملکرد  مارکتینگ  و 
قبولی نداشته اند و  باید در این زمینه 
بسیار حرفه ای تر عمل کنند تا بتوانند 
خارجی  طرف های  با  مذاکرات  در 
تاثیرگذارتر باشند. ضمنا نباید فراموش 
کنیم که ما باید مارکتینگ را به صورت 

یک صنعت ببینیم. 
هیئت  مدیره  عضو  شهیدی،  حمزه 
بهداشتی  شوینده،  صنایع  انجمن 
بخش  کرد:  مطرح  ایران  آرایشی  و 
شوینده در صادرات به دلیل بهای کم 
و حجیم بودن بیشترین صادرات را به 
بخش  در  و  دارد  همسایه  کشورهای 
ارزش  دلیل   به  بهداشتی  و  آرایشی 
بالا و حجم کم، امکان صادرات به تمام 

نقاط دنیا را دارد
نیکپوی قاسملو، عضو هیئت  مدیره 
محصولات  بین المللی  صنعتی  گروه 
پارس بیان کرد: آمارها نشان می دهد 
به  نسبت   1398 سال  در  گرچه  که 
ارز  نرخ  افزایش  شاهد   1397 سال 
موجب  باید  موضوع  این  و  بودیم 
تولیدی  محصول  شدن  تمام  ارزان تر 
به  اما  می شد،  صادرات  افزایش  و  ما 
کاهش  صادرات  ارزش  و  لحاظ حجم 
قابل ملاحظه ای داشتیم و علت آن نیز 
تولیدکننده  که شرکت های  است  این 
و  داشتند  رقابت  یکدیگر  با  ایرانی 
افزایش  نتیجه  میزان صادراتی که در 
نرخ ارز می توانست نصیب شرکت های 
آن ها  میان  که  رقابتی  با  ایرانی شود، 
مصرف کننده  سود  به  گرفت،  شکل 
خارجی و به ضرر تولیدکننده داخلی 
صادرات  اگر  که  حالی  در  شد.  تمام 
فله ای و با کیفیت پایین متوقف شود و 
بر روی برند سازی و کیفیت بالا تمرکز 
ایرانی  شود، مصرف کننده به محصول 
و کیفیت آن اطمینان پیدا می کند و 
نیازی نیست تولیدکننده ایرانی قیمت 
خود را کاهش دهد و به رقابت ناسالم 

روی آورد.
در پایان لازم به ذکر است مدیران 
شدن  ادامه دار  به  انجمن  اعضای  و 
تا  کردند  تاکید  زنده  نشست های  این 
و  شفاف سازی  جهت  در  برنامه هایی 
شوینده،  صنعت  حوزه  در  هم اندیشی 
اجرا  و  تدوین  بهداشتی  و  آرایشی 

u.شود
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مصاحبه اختصاصی با دکتر علیرضا کیانی، عضو هیئت  مدیره انجمن صنایع شوینده، 
بهداشتی و آرایشی ایران و رئیس شورای آرایشی این انجمن:

ایران کازمتیکا، فرصتی برای 
معرفی توانمندی های ناشناخته 

صنعت آرایشی و بهداشتی

عملکرد انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران 
دوره  در  مواد ضدعفونی کننده  و  شوینده  تامین  بحث  در 

شیوع کرونا، چگونه بوده است؟
و  آرایشی  به حوزه  را  فشار مضاعفی  بحران کووید 19 
بهداشتی وارد آورده، به گونه ای که مسیر طبیعی و پیوسته 
تولیدات را با چالش های زیادی مواجه کرده است و تمام 
زیرساخت های فرآیند تولید اعم از مراحل تامین، تولید و 
توزیع را تحت تاثیر قرارداد، اما با تدبیر و سازماندهی انجمن 
و در یک مدار  ایران  آرایشی  و  بهداشتی  صنایع شوینده، 
قرار گرفتن تمام عناصر مهم تولید، سعی کردیم کمترین 
برخی  وارد شود، در صورتی که  تولیدات  به حوزه  آسیب 
تعادل  نقطه  به  این مسئله هنوز  اروپایی در  از کشورهای 
اعضای خود  و همیاری  با همکاری  ما  انجمن  نرسیده اند، 
توانست نشان دهد که سرعت و قدرت لازم جهت پوشش 

دهی مسائل و مشکلات را دارد.

بحران  به  توجه  با  تولید  جهش  سال  در  انجمن  برنامه 
اقتصادی چیست؟

برای رسیدن به جهش تولید عناصر تعریف شده ای وجود 
دارد و باید توجه داشت که حدود 95 درصد صنف شوینده، 
آرایشی و بهداشتی را بخش خصوصی تشکیل داده  است و 
شاید یکی از دلایل وجود توانمندی و سرعت در امر تولید، 
وجود شرکت های خصوصی در این حوزه است؛ چنانچه این 
با شرایط جدید سازگار  را  بخش می تواند به راحتی خود 
کند و با توجه به مشکلات بی شمار مانند تحریم ها، شیوع 
بیماری کووید 19 و بسته بودن مرزها، تامین مواد اولیه، 
با چالش های  را  تولید شده و غیره  حمل ونقل محصولات 

اساسی مواجه کرده است.

بخش زیادی از مواد اولیه در حوزه تولیدات شوینده و 
بهداشتی مواد داخلی هستند، اما به مواد وارداتی نیز نیاز 
داریم اما در حوزه آرایشی و محصولات زیبایی، بسیاری از 
مواد اولیه و ملزومات بسته بندی خارجی دارند، بنابراین در 

هر دو حوزه، نیاز به مراودات اقتصادی و سیاسی داریم.

انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران در دوران 
کرونا چه موفقیت هایی را به دست آورده است؟

بخشی از روند تولیدات مانند فعالیت با بهترین کیفیت، 
توزیع در مناسب ترین شرایط و قیمت  گذاری متناسب بر 
عهده انجمن است و دشوارترین بخش فعالیت های انجمن 
مراقبت از قیمت هاست که با توجه به هجمه های وارد شده 
به انجمن، این امر به بهترین شکل ممکن صورت گرفته و 
محصولاتی مانند مایع دستشویی که در این مدت بیشترین 
عرضه  کاهش  یا  قیمت  افزایش  ریالی  با  داشته  را  تقاضا 

مواجه نشده است.
ارزی  احتیاجات  به  را  لازم  توجه  باید  مسئولین 
داشته  بهداشتی  و  آرایشی  محصولات  تولیدکنندگان 
تولیدکننده ای وجود  دنیا  از  نقطه ای  در هیچ  زیرا  باشند، 
ندارد که صفر تا صد هزینه تولید را خودش تامین کند. 
معتقدم، مسئولین وزارت صمت و بانک مرکزی می بایست 
در تامین ارز حامی و همراه شرکت های عضو انجمن باشند 
انجمن  نظر  ببرند.  پیش  را  خود  کار  بتوانند  شرکت ها  تا 
که  است  این  عضو  شرکت های  فعالیت های  خصوص  در 
انجام داده اند  تاکنون کار خود را به بهترین شکل ممکن 
اما مسئولین باید آگاه باشند که اگر صنفی فعالیت خود را 
به درستی انجام داد، بی توجهی به آن ممکن است عواقب و 

مشکلاتی را در آینده به همراه داشته  باشد.

در حال حاضر و با توجه به چالش ها و مشکلات بسیاری که گسترش ویروس کرونا و تحریم ها برای 
تولیدکنندگان داخلی به  وجود آورده و روند تولید و توزیع را به اشکال مختلف تحت تاثیر قرار داده 
است، انجمن صنایع شوینده، آرایشی و بهداشتی توانسته با ایجاد هماهنگی لازم بین شرکت های عضو، 
پاسخگوی تمام نیازهای اساسی مردم باشد. همچنین، در سال جهش تولید، برنامه های انجمن جهت 
مقابله با بحران های اقتصادی و مشکلات تولید، بسیار تاثیرگذار و چشمگیر بوده است، در همین راستا 
با دکتر علیرضا کیانی، عضو هیئت مدیره انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران گفت وگویی 

داشتیم که شرح آن را در زیر می خوانید:

34
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انجمن برای افزایش صادرات منطقه ای چه برنامه ای دارد؟
مانایی صورت  و  دوام  با  رابطه  در  انجمن  در  بحثی که 
گرفته این است که با توجه به وضعیت تعریف شده بازار 
ایران و جهان، وضعیتی که به تجارت قوام می دهد، تجارت 
بین الملل است. با آگاهی بر این موضوع که ما تقریبا بهترین 
ماشین آلات تولید دنیا را در ایران داریم و حتی می توانیم 
در زمینه ساخت ماشین آلات مورد نیاز در زمینه تولید و 
توجه  باید  برسیم،  داخلی سازی  به  محصولات  بسته بندی 
داشته باشیم که در تولید مواد اولیه شوینده  در وضعیت 
خوبی قرار داریم؛ اما در واقع بازار ایران یک بازار محدودی 
است، بقای شرکت هایی که به این اندازه پتانسیل، امکانات 
به  ما  و  بازار داخلی شود  به  نباید محدود  دارند،  و دانش 

بازارهای بین المللی نیاز داریم.

وضعیت شرکت های دانش بنیان، چگونه است و فعالیت این 
شرکت ها را چگونه ارزیابی می کنید؟

شرکت های دانش بنیان فعالیت مناسبی در کشور دارند 
حال  در  می کردیم،  وارد  گذشته  در  که  اولیه ای  مواد  و 
حاضر در داخل کشور تولید می شود؛ این امر خود یکی از  
فعالیت های تاییدکننده و تقویت کننده در راستای جهش 
تولید است، اما در واقعیت بازار و تجارت ایران کم تر از یک 
درصد بازار جهانی است و صنفی که توانسته  است به صورت 
خصوصی فعالیت کند و تا این اندازه موفق و پیشرو باشد، به 
نحوی که اجازه نداده در شرایط کرونا و تحریم، نوساناتی در 
کشور به وجود بیاید، توانمندی بسیار زیادی دارد و اگر نگاه 
اینگونه کشورها، صرفا نگاه به بازار داخل باشد، در آینده 

نزدیک، روند صعودی این شرکت ها متوقف خواهد شد.
بنابراین انجمن، باید دارای یک دیدگاه صادراتی باشد، 
به همین دلیل، یکی از بزرگ ترین مسئولیت های خود را 
در  موردی  مثال  برای  می داند،  صادرات  بر  کیفی  نظارت 
صادرات پودر پیش آمده  بود که محصولی از استانداردی که 
در صادرات باعث خوش نامی کشور می شود به دور بوده و 

انجمن از ارسال کالا به خارج از کشور ممانعت کرد.
بستر  و  فضا  ایجاد  دنبال  به  کیفی  زمینه  در  انجمن 
با  آن،  بر  علاوه  و  است  آمادگی صادراتی  مناسب جهت 
در نظر گرفتن اطلاعات آماری کشور های مختلف، یافتن 
افراد و شرکت های تاثیرگذار در حوزه صادرات و از همه 
مهم تر با تبلیغ توانمندی های خود، با توجه به مشکلات 
ایجاد  دنبال  به  کشورها،  سایر  در  موجود  چالش های  و 
تولید شده  برای فروش محصولات  بازار مصرفی مناسب 

هستیم.
بازارهای  است،  داده  انجام  انجمن  که  اقداماتی  با 
منطقه ای می توانند روی تولیدکنندگان ما به عنوان برترین 
می توانند  بحرانی  شرایط  در  حتی  که  تولیدکنندگانی 
حساب  کنند،  عرضه  را  محصولات  بهترین  و  بیشترین 
ایران  واردات 15 کشوری که در همسایگی  کنند. هزینه 
داریم  اعتقاد  ما  و  است  دلار  میلیارد  یک هزار  دارند،  قرار 

که در بخش شوینده، آرایشی و بهداشتی می توانیم سهمی 
بزرگ تری داشته باشیم و در همین راستا کمیته و شورای 
صادرات انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران، 
در سال جاری بسیار فعال ظاهر شده و برنامه های خوبی را 

پیش بینی کرده است.

از نظر شما برگزاری نمایشگا ه هایی مانند ایران کازمتیکا چه 
داشته  همراه  به  می تواند  علمی ای  و  دستاوردهای  تجاری 

باشد؟
شد،  برگزار  ایران کازمتیکا  نمایشگاه  که  گذشته  سال 
بسیاری از فعالین این صنف در پی تماس هایی که با انجمن 
داشتند اعلام کردند که از وجود این همه شرکت تولیدی 
که  بیابند  را  شرکت هایی  توانستند  حتی  و  نبودند  مطلع 

بتوانند برخی از نیازهای آن ها را مرتفع کنند.
در مرحله اول فقر اطلاعاتی می تواند ضربه سنگینی را به 
صنایع داخلی ما بزند و از آن مهم تر  سوال این است که ما 
چگونه باید بازاریابی بین المللی انجام دهیم؟ شرکت هایی 
واحد  نیز  کشورها  سایر  در  که  دارند  حضور  انجمن  در 
از آن ها سوال می شود که  ایجاد کرده اند و وقتی  تولیدی 
این است که  شما چگونه به موفقیت رسیدید، پاسخ شان 
با شرکت در نمایشگاه ها و با معرفی کردن خود، توانستیم 

بازار را بدست بیاوریم.
مطلقا  را  معرفی  این  و  داریم  شدن،  معرفی  به  نیاز  ما 
و حضور  کاتالوگ  ارسال  زیرا  ایران کازمتیکا می بینیم،  در 
ارتباطات  باید  و  نمی کند  کفایت  تنهایی  به  در وب سایت 
کار  این  می تواند  ایران کازمتیکا  و  باشیم  داشته  رو  در  رو 
و  می برد  بالا  را  داخلی  باور  نمایشگاه  این  دهد.  انجام  را 
امیدواریم امسال بهتر از سال گذشته برگزار شود. نمایشگاه 
توانمندی های  ایران فارما  مانند  می تواند  ایران کازمتیکا 
به  منجر  و  دهد  نشان  دنیا  به  را  داخلی  تولیدکنندگان 

u .همکاری و قراردادهای بین المللی شود
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مدیران از قیمت گذاری محصولات دارویی بیوتکنولوژی می گویند؛

ایران دارای رقابتی ترین بازار داروهای 
بیوتکنولوژی دنیاست

در ابتدا، دکتر امیرحسن کارآگاه به 
عنوان مسئول این نشست توضیحاتی 
قیمت گذاری  چالش های  پیرامون 
هاله  دکتر  و  کرد  مطرح  داروها 
در  نشست  این  ادامه  در  حامدی فر 
دارو های  قیمت گذاری  خصوص 
شود  بررسی  باید  گفت:  بایوسیملار، 
از  بایوتک  دارو های  تولید  صنعت  که 
رویکردی که دولت در سال های  این 
اخیر در زمینه قیمت گذاری در پیش 
طبق  است.  دیده  آسیبی  چه  گرفته، 
مصوبات و توافقات اولیه به دلیل زمان 
فراوان تحقیق و توسعه، حیاتی بودن 
این دارو ها و محدود بودن دانش تولید 
آن در دنیا قرار بود قیمت این دارو ها 
در بازار ایران 60 تا 70 درصد قیمت 
برند باشد، با این حال نوسانات ارز در 
کشور به  ویژه در دو سال اخیر سبب 
شده که نرخ قیمت گذاری این دارو ها 
در کشور تنها 20  درصد قیمت برند 
باشد و این امر منجر به آسیب دیدن 

صنعت تولیدی کشور شده است.
سیناژن  دارویی  گروه  مدیرعامل 
مطرح کرد: در زمینه دارو های بایولوژیک 
جزشرکت های پیشرو به شمار می آییم، 
محصولات  قیمت گذاری  زمینه  در  اما 
چالش های  با  بایوتکنولوژیکی  دارویی 

بی شماری مواجه هستیم.
وی در خصوص تفاوت قیمت گذاری 
در ایران در مقایسه با سایر کشور های 
و  روسیه  کشور های  کرد:  بیان  دنیا، 
ترکیه از لحاظ تولید دارو به کشور ما 
نزدیک هستند، در کشور ترکیه قیمت 
بازار این نوع دارو ها 90 درصد قیمت 
در  و  است  شده  ارزش گذاری  برند 
کشور روسیه نیز همچون کشور ما به 
دارو ها یارانه تعلق می گیرد، به گونه ای 
بایوسیمیلار  دارو های  پایه  قیمت  که 
مناقصه  برگزاری  با  و  دولت  توسط 

مشخص می شود.
دکتر حامدی فر تاکید کرد: صنعت 
است  خوبی  صنعت  ما  بایوتکنولوژی 
در  نیز  مناسبی  پیشرفت  امکان  و 
به  دیگر  شرکت های  دارد،  وجود  آن 
پیشرفت های صورت  مشاهده  واسطه 
می شوند،  وارد  حوزه  این  به  گرفته 
دو  که  شرکتی  داشت  توجه  باید  اما 
یا سه محصول دارد می تواند علی رغم 
اما  بیاورد،  دوام  موجود  مشکلات 
شرکتی که وام گرفته است تا به سود 
با این وضعیت  برسد چگونه می تواند 
دارو،  در  ما  بماند؟  باقی  اقتصادی 
چون با بیمار طرف هستیم باید بسیار 

محتاطانه عمل کنیم.

نشست زنده اینستاگرامی انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی پزشکی 
با موضوع قیمت گذاری محصولات دارو یی بیوتکنولوژی دوشنبه ۲۲ اردیبهشت  ماه با حضور دکتر هاله 
دارو  زیست  شرکت  مدیرعامل  ایلکا،  هوشمند  دکتر  سیناژن؛  دارویی  گروه  مدیرعامل  حامدی فر، 
دانش و دکتر امیرحسین کارآگاه، عضو هیئت  مدیره انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات 

بیوتکنولوژی پزشکی ایران در پیج اینستاگرام این انجمن برگزار شد.

سبد  بزرگ ترین  دارای  ایران 
داروهای بیوسیمیلار و رقابتی ترین 

بازار دنیا
این  به  پرسش  در  دکتر حامدی فر 
در  دارو ها  این  قیمت  آیا  که  سوال 
باید  یا خیر، گفت:  کشور گران است 
این  موجود  بنچمارک های  اساس  بر 
دو  اساس  بر  گیرد،  صورت  مقایسه 
آنان  از  یکی  که  موجود  بنچمارک 
شرکتی در هند و دیگری شرکتی در 
روسیه است می توان ادعا کرد که ایران 
دارای بزرگ ترین سبد بایوسیمیلار و 

رقابتی ترین بازار دنیا است.
قیمت  که  است  درست  افزود:  وی 
دارو های بایولوژیک در ایران به دلیل 
مصرف  را  آن  که  بیمارانی  به  احترام 
خاص  بیماران  عمدتا  که  می کنند 
اما  نیست،  چانه زنی  قابل  هستند 
نباید  نیز  دولتی  مقامات  و  مسئولان 
حمایت های خود را از این شرکت ها به 
حداقل برسانند زیرا که در این صورت 
شرکت های تولیدکننده محکوم به فنا 

خواهند بود.
دکتر حامدی فر در ادامه بیان کرد: 
حوزه  این  فعالان  و  صنعت  هرچه 
سعی  و  می دهند  خرج  به  نجابت 
می کنند تولیدات خود را ادامه دهند، 
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این  به  کمکی  دولت  که  شاهدیم  اما 
حوزه نمی کند، این در حالی است که 
تولید  اصلی  ذی نفعان  از  یکی  دولت 

داخل دارو هاست.

داروهای  قیــمت گذاری  نحــوه 
بیوتکنولوژی در ایران

درباره  ایلکا،  هوشمند  دکتر 
چگونه  دنیا  بایوسیمیلار های  اینکه 
ما  تفاوت  و  می شوند  قیمت گذاری 
که  زمانی  گفت:  چیست،  در  آن ها  با 
صحبت از قیمت می شود، فاکتور های 
اولیه  مواد  قیمت  ما  داریم؛  مشخصی 
گرفتن  نظر  در  با  و  می کنیم  را چک 
مباحثی همانند دستمزدها، هزینه های 
زیرساخت و ... قیمت نهایی دارو ها را 

مشخص می کنیم.
بود،  قرار  ابتدا  در  کرد:  مطرح  وی 
قیمت  درصد  دارو 70  و  غذا  سازمان 
داخلی  داروی  به  را  خارجی  داروی 
نظر  در  باید  البته  بدهد.  اختصاص 
دارو های  اولیه  مواد  به  که  داشت 
می گیرد،  تعلق  دولتی  ارز  بایوتک، 
بالا  روز  هر  دستمزد ها  همچنین 
حال  در  که  سربار  هزینه  و  می رود 
نیز  آزاد شده  قیمت  به  تبدیل  حاضر 

بسیار تاثیرگذار است.
زمینه  در  کرد:  مطرح  ایلکا  دکتر 
چهارآیتم  باید  زیرساخت  هزینه 
تا  کنیم  بررسی  را  آن  بر  تاثیرگذار 
بتوانیم به درک درستی از هزینه های 
در  اول  مورد  برسیم.  گرفته  صورت 
هزینه  که  است  تکنولوژی  خصوص 
تجهیزات  عموما  و  دارد  بالایی  بسیار 
آمریکایی  و  اروپایی  استفاده،  مورد 
هستند که با توجه به شرایط اقتصادی 
با  آن ها  نگهداری  و  خرید  موجود، 

هزینه های بسیار بالایی همراه هست.
وی افزود: مبحث بعدی نیز موضوع 
دستمزد ها است که باید در نظر داشت 
برابری  چند  افزایش  سال ها  این  در 
نیز  دارو ها  ریسک های  است.  داشته 
بخشی از هزینه دارو است که بین 20 

تا 40 روز پروسه تولید زمان می برد و 
اگر در هر مورد پروسه تولید با مشکلی 
مواجه شود، شکست می خوریم و باید 

هزینه بالایی پرداخت کنیم.
دارو  زیست  شرکت  مدیرعامل 
داخلی  بازار های  داد:  توضیح  دانش 
روند  در  امر  این  و  محدودند  بسیار 
در  تاثیر می گذارد. همچنین  تولیدی 
بازار داخلی، دارو های وارداتی بسیاری 
موجود است و ما با شرکت هایی رقابت 
می کنیم که در داخل از آن ها حمایت 

می شود.
تورم،  افزایش  به  اشاره  با  ایلکا 
دستمزد ها  و  حقوق  ارزی،  نوسانات 
بیان  افزایش قیمت ها،  تاثیر آن در  و 
را  قیمت  اولین  سال 1394  در  کرد: 
در سال  و  کردند  اعلام  زیفرون  برای 
1398 قیمت ها را 48 درصد افزایش 
دادند. در سال 1394 قیمت ارز خیلی 
کمتر از سال گذشته بود و ارز آزاد در 
افزایش داشته  برابر  این سال ها 300 

است.
 100 دستمزدها  کرد:  اذعان  وی 
امسال  است،  داشته  افزایش  درصد 
یک  شده  تعیین  دستمزد  حداقل 
است  تومان  هزار   800 و  میلیون 
 800 که   1394 سال  به  نسبت  که 
افزایش چشمگیری  بود،  تومان  هزار 

داشته است.

صنعت داروی بایوتک 
مسیر فرسایشی طی 

می کند
شرکت  مدیرعامل 
دانش  دارو  زیست 
سال  در  کرد:  تصریح 
شدیم  مجبور   1398
را  تولیدات  از  بسیاری 

تولید  یا  کنیم  متوقف 
ببریم،  جلو  احتیاط  با  را 

معتقدم  خاطر،  همین  به 

نباید این سال ها را با سال های گذشته 
ناامید  بسیار  زیرا  کنیم،  مقایسه 
مشکلات  درخصوص  باید  و  می شویم 
موجود در سال جاری اقداماتی اساسی 

انجام دهیم.
مشکلات  ما  کرد:  تصریح  ایلکا 
اما  می پذیرم،  را  کشور  در  موجود 
این  با  نظر داشت که صنعت  باید در 
شکلی که در پیش گرفته است، مسیر 
فرسایشی را طی می کند، به این معنی 
دانش بنیان  اقتصاد  از  صحبت  ما  که 
از  را  حضور  امکان  اما  می کنیم، 

شرکت های دانش بنیان گرفته ایم.
مدیرعامل شرکت زیست دارو دانش،  
دانش بنیان  شرکت های  کرد:  اظهار 
هزینه  همانند  ثابتی  هزینه های  باید 
... را پرداخت کنند  اجاره، دستمزد و 
را  سرمایه گذاران  سود  همچنین  و 
بپردازند اما با این شیوه ای که در پیش 
روز  هر  حوزه  این  اوضاع  گرفته اند، 
بدتر می شود و شرکت ها آسیب جدی 

می بینند.
دکتر ایلکا گفت: بحث قیمت برای 
جدی  بسیار  بحث  ما  فرآورده های 
سود  از  حاضر،  حال  در  ما  است، 
صحبت نمی کنیم و تنها هدف ما زنده 

u.ماندن و بقای این صنعت است
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دومین نشست زنده اینستاگرامی انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات 
بیوتکنولوژی پزشکی ایران: 

صادرات محصولات ایرانی به 
بازارهای جهانی

عضو  کارآگاه،  امیرحسین  دکتر 
و  تولیدکنندگان  انجمن  مدیره  هیئت  
صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی 
پزشکی ایران در نشست آنلاین بررسی 
بایوسیمیلار،  داروهای  بالک  واردات 
بیوتکنولوژی دارویی  گفت: در صنعت 
تولید ماده اولیه یا APR از ارزش افزوده 
بالایی برخوردار است، به گونه ای که 80 
این  به  محصول  ارزش  افزوده  درصد 

بخش مربوط می شود. 
داروهای  برخلاف  کرد:  بیان  وی 
داروهای  در  فرمولاسیون  شیمیایی، 
کمتری  ارزش  افزوده  از  بایوسیمیلار 
که  شرکت هایی  و  است  برخوردار 
بتوانند تمام مراحل تولید را در شرکت 
ارزش  عمده  دهند،  انجام  خودشان 

 افزوده را به دست خواهند آورد.
خوشبختانه  داشت:  اظهـار  کارآگاه 
در کشور ما شرکت هایی وجود دارد که 
تولید در این مرحله را در داخل انجام 
در  از خودکفایی  این خبر  و  می دهند 
فن آوری و دانش فنی شرکت های ایرانی 
است و ما در حال حاضر، محصولاتی 
در کشور تولید می کنیم که کشورهای 
و  دارند  را  آن ها  تولید  توان  معدودی 
حتی محصول ایرانی امکان صادرات به 

بازارهای جهانی را دارد.

صنعت دارو به عنوان صنعتی پیشرو 
نیازهای  به  پاسخگویی  قابلیت  که 

کشور را دارد، شناخته می شود
زمانی  گفت:  امیدوار  شهریار  دکتر 
صحبت  دارو  صنعت  مورد  در  ما  که 

کوچکی  خانواده  از  صحبت  می کنیم 
همه  از  توانسته  تنها  نه  که  است 
که  سال هایی  مشقات  و  آشوب ها 
کشور دچار مشکلات عدیده سیاسی و 
اقتصادی بوده است، جان به در برد و در  
پیش رو  صنعتی  به عنوان  حاضر،  حال 
که قابلیت تامین نیازهای مردم را دارد، 
شناخته می شود. در این حوزه، داروهای 
کوچک تری  خانواده  بایوتکنولوژی 
که  است  بنابراین خیلی مهم  هستند. 
این خانواده با سیاست های نادرست از 
بین نرود و ارزش افزوده و مزیت هایی که 
اقتصاد  اقتصاد کلان و  برای  در کشور 

ملی فراهم کرده، دچار اختلال نشود. 
آریا  شرکت  مدیره  هیئت  رئیس 
تیناژن بیان کرد: طی سال های گذشته 
توجه  باید  انجام می شد،  بالک  واردات 
به  آسیب  باعث  امر  این  که  داشت 
سلول  از  که  داخلی  تولیدکنندگان 
شروع کرده اند، می شود. به  هرحال این 
و  داشته اند  زیادی  صبر  نیز  شرکت ها 
کرده اند،  نیز  سنگینی  سرمایه گذاری 
دیدن  آسیب   شاهد  دلیل،  همین  به 
در  گذشته  سال های  طی  شرکت ها 

حوزه بالک بوده ایم.
بالک  واردات  اساسا  کرد:  تاکید  وی 
در دنیا در حوزه بیوتکنولوژی از سوی 
زیرا  نیست،  رایج  برندساز  شرکت های 
بیشترین کار و تکنولوژی تا مرحله تولید 
بالک است و پرکردن و بسته بندی کار 
زیادی ندارد، در حالی که حاشیه سود 
نهایی است.  فرآورده  بیشتر در فروش 
روال  نیز  بیوسیمیلارسازها  مورد  در 

صادرکنندگان  و  تولیدکنندگان  انجمن  اینستاگرامی  زنده  نشست  دومین  انجمن،  عمومی  روابط  گزارش  به 
داروهای  بالک  واردات  محوریت  با  ماه،  اردیبهشت  دوشنبه ۲9  روز  عصر  ایران  پزشکی  بیوتکنولوژی  محصولات 
بیوسیمیلار برگزار شد، در این برنامه، دکتر امیرحسین کارآگاه، عضو هیئت  مدیره انجمن؛ دکتر شهریار امیدوار، 
رئیس هیئت مدیره شرکت آریا تیناژن و دکتر امیر فرشچی مدیرعامل شرکت آریوژن فارمد حضور داشتند و به 

بیان مشکلات این حوزه پرداختند که شرح گزارش این برنامه را در زیر می خوانید:

اغلب این طور است، مگر زمانی که یک 
بازار خاص  یک  در  ورود  برای  شرکت 
دچار چالش شود، در آن زمان، از فروش 
بالک به  عنوان یک ابزار استفاده می کند 

تا حداقل سهمی از بازار را بگیرد. 
کرد:  تصریح  ادامه  در  امیدوار  دکتر 
در سازمان غذا و دارو و وزارت بهداشت 
تلقی  دو  حاکمیتی،  نگاه  عنوان  به  
ترسیم کننده  همیشه  متضاد  ظاهرا 
بوده  ما  همکاران  تصمیم گیری های 
وجود  همواره  که  دغدغه ای  است. 
تولیدکننده  که  بوده  این  است  داشته 
داخلی نتواند نیاز بازار را تامین کند و 
رسالت سازمان غذا و دارو به طور خاص 
در تامین دارو دچار خلل شود و وظیفه 

ذاتی خود را نتواند انجام دهد. 
آریا  شرکت  مدیره  هیئت  رئیس 
کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  تیناژن 
با  کرده  تلاش  دارو  و  غذا  سازمان 
دارو در  منابع، ریسک کمبود  افزایش 
به   امر  و همین  را کاهش دهد  کشور 
عنوان شاخصی برای تمایل به واردات 

بالک مطرح بوده است. 
دوم  دغدغه  داد:  توضیح  وی 
دسترسی به تکنولوژی یا واردات بالک 
ما  البته در کشور  است، موضوعی که 
این  در  زیادی  سابقه  ما  و  بوده  رایج 
امر داریم البته سابقه موفق، کم دیده 
هدف  هم  اول  از  زیرا  است،  شده 
مفری  بلکه  نبوده  تکنولوژی  انتقال 
واردات  محدودیت های  زدن  دور  برای 
نیز  تلقی  دو  این  با  حتی  است.  بوده 
اقتصادی  کلان  سیاست های  منظر  از 
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کشور، توجیه قوی ای در واردات بالک 
داخل  در  فرآورده اش  که  صورتی  )در 
یک  از  بیش  و  می شود  تولید  کشور 

تولیدکننده نیز دارد(، وجود ندارد.
ارزیابی  خصوص  در  امیدوار  دکتر 
گفت:  بالک،  واردات  مضرات  و  فواید 
به طور طبیعی برای شرکت یا بنگاهی 
که تقاضای واردات دارد، واردات بالک 
سرمایه گذاری  از  زیرا  است،  منفعت 
سنگین، معاف می شود و برای شرکت 
تولیدکننده خارجی نیز فرصت بزرگی 
است و این فرصت به  راحتی در اختیار 

هر شرکتی قرار نمی گیرد.
باید نیم نگاهی  وی افزود: در بنگاه 
به اقتصاد کلان نیز داشته باشیم که آیا 
به صرف رقابت و ایجاد فضای رقابتی 
آسیب هایی  توجیه کننده  می تواند 
باشد.  می دهد،  رخ  حوزه  این  در  که 
داروهای  حوزه  تولیدی  شرکت  یک 
شیمیایی از زمانی که تصمیم می گیرد 
یک دارویی را تولید کند تا زمانی که 
وارد بازار می شود، حدود سه ماه زمان 
لازم دارد، در حالی که در تولید داروهای 
بیوسیمیلار حداقل چند سال برای این 
قصه زمان لازم داریم تا مطالعات بالینی 
به  و  کیفیت شود  احراز  و  تکمیل  آن 
لحاظ اثربخشی و عوارض جانبی بررسی 

و سپس وارد بازار دارویی کشور شود. 
که  زمانی  در  افزود:  امیدوار  دکتر 
وسواس  باید  است  محدود  منابع 
بالک  واردات  باشیم.  داشته  بیشتری 
داشت  خواهد  ضرر  کلان  اقتصاد  در 
و در اقتصاد خرد نیز برای بنگاه هایی 
و  آمدند  حرفه ای  دیدگاه  با  که 
ضرر  با  همراه  کردند  سرمایه گذاری 
رقابتی  البته بحث فضای  بود.  خواهد 
در جای خودش دارای ارزش است اما 
که  نیست  این  در  فقط  رقابت  بحث 
قابلیتی داشته باشیم و به هر قیمتی 
که شده فرآورده ای را  وارد بازار کنیم؛ 
بخش های  در  رقابت  ایجاد  مفهوم  به 

مختلف باید توجه داشته باشیم.
وی عنوان کرد: یک شرکت متقاضی 
تمام  در  را  خود  باید  بالک  واردات 
مراحل کار قابل رقابت کند و نباید فقط 
در  فرآورده  تنوع  و  اقتصادی  به جنبه 
بازار توجه کند. الزامات رقابت از زمانی 

که ایده شکل می گیرد، سرمایه گذاری 
کلان انجام می شود، باید مورد ارزشیابی 
اقتصاد  برای  بالک  واردات  گیرد.  قرار 
کلان منفعتی به همراه ندارد و نوعی 
تضعیف منابع و توانمندی های ملی در 
سطح بنگاه های خرد به نفع شرکت های 

خارجی است.
رئیس هیئت مدیره شرکت آریاتیناژن 
و  غذا  سازمان  در  که  قانونی  مورد  در 
است  ممکن  بهداشت  وزارت  و  دارو 
وجود داشته باشد که آیا از محصولاتی 
که از مرحله سل لاین در کشور تولید 
می شوند، قانونی داریم که واردات بالک 
آن ها ممنوع باشد یا خیر، اظهار کرد: 
در سندیکا این مسئله به عنوان سند 
تهیه شد اما نمی دانم به جایگاه قانونی 

رسیده یا خیر. 

دکتر امیر فرشچی: شفافیت قانونی، 
صنعت  به  کمک  مفقوده  حلقه 

بیوتکنولوژی
فارمد در  آریوژن  مدیرعامل شرکت 
این نشست اینستاگرامی گفت: چیزی 
که در دنیا به عنوان دانش اتفاق می افتد 
شده  تشکیل  مختلفی  بخش های  از 
که در کنار هم دانش بیوتکنولوژی را 
دانش حوزه  یعنی  است.  داده  تشکیل 
و تضمین کیفیت هم  کنترل کیفیت 
قرار  تولید  کنار  در  چرخ دنده ها  مانند 
می گیرد تا تولید صنعت بیوتکنولوژی 
اتفاق  خاص  کشور  یا  شرکت  دریک 
توسعه یافته  کشورهای  به  اگر  افتد. 
که  می شویم  متوجه  بیندازیم  نگاهی 
در مورد دانش هایی که به روز و های تک 
حوزه های  بین  زیادی  ارتباط  هستند، 
مختلف در داخل هر شرکت وجود دارد 

و این حوزه ها قابل تفکیک نیستند. 
کرد:  اظهار  فرشچی  امیر  دکتر 
دانش  هویت  دارای  که  شرکت  یک 
بیوتکنولوژی است در هیچ جای دنیا، 
بخش  مثلا  یعنی  نمی کنند،  تفکیک 
مواد اولیه را جداکنند و بفروشند. این 
ضمن  نیست  صرفه  به  و  عقلانی  کار 
دیدگاه  از  نیز  شرکت  آن  برای  اینکه 
کیفیت ریسک بزرگی محسوب می شود 
زیرا از سرنوشت محصول خبری ندارد و 
تبعا کنترلی هم در این خصوص ندارد. 

هم  به  چرخ دنده ها  این  همه  واقع  در 
وصل است. خلاصه اینکه از زمان توسعه 
محصول و رساندن آن به بازار و تولید 
در مقیاس صنعتی که فازهای مختلفی 
طی  متنوعی  مراحل  و  شروع  دارد، 
می شود که به هیچ عنوان قابل تفکیک 
یافته  توسعه  درشرکت های  نیست. 
چیزی به عنوان فروش بالک نداریم اما 
در برخی شرکت های غیرمعتبر ممکن 

است این امر اتفاق بیافتد.
شفافیت  اهمیت  خصوص  در  وی 
تضمین  و  قانون  نقش  افزود:  قانون، 
نوع   است.  کشورها  تفاوت  آن  اجرای 
و شفافیت قانون و ضمانت اجرایی آن 
است.  بالا  یافته  توسعه  درکشورهای 
توسعه،  به  نسبت  بالادستی  دستورات 
ایجاد اشتغال، جهش تولید، بومی سازی 
و  ارزآوری  صادرات،   ایجاد  دانش، 
جلوگیری از فروش ارز تدوین می شود 
است.  متفاوت  می شود  اجرا  آنچه  اما 
در حال حاضر، خلا پیاده سازی قانون 
می شود،  احساس  درکشور  شفاف 
منافع  تضاد  از  باشد  شفاف  قانون  اگر 

جلوگیری می کند.

محصول   22 تولید  کارآگاه:  دکتر 
بایوسیمیلاری در کشور

انجمن  هیئت  مدیره  عضـو 
صادرکنندگان  و  تولیدکنندگان 
ایران  محصولات بیوتکنولوژی پزشکی 
گفت: امروز از 22 محصول بایوسیمیلاری 
از  تولید می شود همگی  که در کشور 
این  اما شاهد  برخوردارند،  ویژگی  این 
داروهای  بالک  واردات  که  هستیم 
بایوسیمیلار با بهانه های مختلف مانند 
شرط  به  واردات  یا  فنی  دانش  انتقال 
تولید در داخل اتفـاق می افتد. همین 
را  امر زحمات شرکت های دانش بنیان 
که در طول پنج سال برای رسیدن به 
محصول نهایی کشیده اند، به ناگهان از 

بین می برد.
وی تاکید کرد: واردات این محصولات 
به کشوری که دانش فنی تولید آن ها را 
دارد و آن را بومی کرده است، تاثیری 
جز به هم ریختن بازار و ایجاد ناامیدی 
پی  در  دانش بنیان  شرکت های  برای 

u.نخواهد داشت
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دکتر پرویز کرمی، دبیر ستاد فرهنگ سازی اقتصاد دانش بنیان: 

تاثیر شرکت های دانش بنیان در 
مقابله با کرونا

هرچند  دانش بنیان  اقتصاد  فرهنگ سازی  ستاد  دبیر 
آورد  همراه  به  را  و کشور سختی هایی  جامعه  برای  کرونا 
و خیلی از افراد عزیزانشان را از دست دادند. کادر پزشکی 
و درمانی متحمل زحمات زیادی شدند و برخی نیز در این 
راه به شهادت رسیدند. اما نباید غافل از این باشیم که کرونا 
دانش بنیان  برای کشور خصوصا شرکت های  نیز  مزایایی  
و  داشتند  باور  را  توان خود  این شرکت ها  اینکه  و  داشت 
دستاوردهای  به  مسوولان  و  مردم  دلگرمی  با  توانستند 

شایسته ای دست یابند.
وی در گفت وگو با مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
بیماری  بیان کرد: کرونا  ریاست جمهوری،  معاونت علمی 
مهلکی است که اگر عالمانه و هوشمندانه با آن مقابله نشود، 
برای  می گیرد.  بر  در  را  جامعه  عمومی  فضای  زود  خیلی 
پزشکی  وسایل  از  بیش  به چیزی  کرونا  ویروس  با  مقابله 
که  هستیم  نیازمند  درمانی  و  بهداشتی  فعالیت های  و 
مثمر  و  بلند  قدم های  راه   این  در  دانش بنیان  شرکت های 

ثمری برداشتند.

دستاوردهای شرکت های دانش بنیان در دوران کرونا
و  دستاوردها  درباره  نخبگان  ملی  بنیاد  رئیس  مشاور 
شرکت های  به ویژه  و  دانش بنیان  شرکت های  فعالیت های 
بیوتکنولوژی در مواجه با بحران کرونا، گفت: در حال حاضر 
به مدد ایثارگری و تلاش خوب کادر درمانی، همکاری مردم 
و توان شرکت های دانش بنیان کشور  به مرحله ای رسیده  
و  بحران  از  که  کرده  اعلام  کرونا  با  مقابله  ملی  ستاد  که 
همه گیری کرونا عبور کرده ایم و به وضعیت مدیریت و مهار 
و مقابله با کووید 19 با رعایت فاصله  گذاری اجتماعی و گذر 
از این دوران سخت رسیده ایم. هرچند هنوز هم رعایت نکات 

پیشگیری و بهداشتی ضروری است.
وی تاکید کرد: تحقیقات و یافته های علمی دانشمندان در 
کشورهای مختلف روی ویروس کرونا نشان دهنده این است 
ویروس  این  بحران  و  از کشورها دوره جهش  بسیاری  که 
را پشت سر گذاشته اند و به دوره مقابله رسیده اند و دوره 
کنترل شده ای را طی می کنند و پیش بینی ها بر این است 
که تا پاییز این روند آرام و کند شده و وضعیت با ثباتی را 
در کشور داشته باشیم و بعد از آن نیز سناریوهای مختلفی 

پیش رویمان است که باید مقابله و پیشگیری را به حدی 
جدی بگیریم تا دوباره کشور دچار چنین چالشی نشود.

دکتر کرمی در خصوص کشف استعدادهای خارق العاده 
در بیوتکنولوژی و هوش مصنوعی، خاطر نشان کرد: کرونا 
برای تمام کشورها از جمله کشور ما زحمت، رنج، کسادی 
بازار و غیره را به همراه داشته  و بحران هایی را ایجاد کرده 
است اما از جهاتی نیز این تهدید فرصت های بسیاری را پدید 
آورد، از اعتماد به نفس ملی گرفته تا روزآمدی پروتکل های 
از توجه به زیرساخت های کشور گرفته تا کشف  پزشکی، 
استعدادهای خارق العاده در بیوتکنولوژی و هوش مصنوعی.

بروز توانمندی های جدید در دوران کرونا
نباید  گفت:  دانش بنیان  اقتصاد  فرهنگسازی  ستاد  دبیر 
کرونا شرکت های  همه گیری  دوران  در  که  کنیم  فراموش 
دانش بنیان و استارت آپ های بزرگ توانستند توانمندی های 
خود را بروز دهند و کمک های بسیار خوبی برای مردم و 
کشور به ارمغان آوردند، به طوری که موضوع دانش بنیان ها 
و توانمندی های آن ها اصطلاحا در این ایام نقل محافل و 

مجالس ویژه بود.
که  شاهدیم  کرونایی  ایام  این  در  کرد:  عنوان  وی 
بسیار  مسوولان  و  مردم  دید  در  دانش بنیان  شرکت های 
جلوه گری  کرده  است و این شرکت ها در زمینه پیشگیری ، 
تشخیص، درمان، تولید، تجهیزات پزشکی و داروها اقدامات 

موثری انجام داده اند.
دکتر کرمی توضیح داد: عمده گزارشات رئیس جمهور 
احزاب و سیاسیون داشتند و  با گروه های  در نشستی که 
ریاست  رئیس مجلس در آخرین گزارش خود در کسوت 
مجلس عمدتا به فعالیت های اثرگذار شرکت های دانش بنیان 
پرداختند، اکنون آحاد مردم و جامعه نمود و ثمره اقتدار 
علمی و فناوری و ایران قوی را در منظر دانش بنیان می بینند 

و ایمان دارند که برای این شرکت ها دیگر کار نشد ندارد.
دکتر کرمی افزود: سال گذشته معاونت علمی برنامه ای 
را تحت عنوان مقابله با تحریم ها، تولید کالاها و محصولات 
تحریمی تدوین و عملیاتی کرده بود. به طوری که معاونت 
در سال رونق تولید فراخوانی در حوزه کالاهای تحریمی، 
ملزومات و تجهیزات تحریمی اعلام کرد و بنا را بر این داشت 

دکتر پرویز کرمی با اشاره به بحران هایی که کرونا برای کشورها ایجاد کرده، گفت: این ویروس از 
جهاتی نیز فرصت های بسیاری را پدید آورده است که شامل توجه به زیرساخت های کشور و کشف 

استعدادهای خارق العاده در بیوتکنولوژی و هوش مصنوعی می شود.
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که به واسطه زیست بوم و اکوسیستم فناوری و نوآوری که 
آورده است  بوجود  تقویت کرده و  طی چند سال گذشته 
شرکت ها را در این حوزه ها حمایت کند؛ لذا ما سال گذشته 
موفقیت  های  و  کرده  تمرین  را  تحریمی  تولید محصولات 
خوبی کسب شده بود و شرکت های دانش بنیان اعتماد لازم 
را پیدا کرده و تولیدات و محصولات خوبی در این حوزه ها 

داشتند.
وی در ادامه مطرح کرد: در اواخر سال گذشته که کشور 
با اپیدمی کرونا مواجه شد معاونت علمی توسعه زیست بوم 
سلامت و بیوتک را یکی از اولویت های اصلی و جدی کار 
مبتنی  که  را  بوم  زیست  این  کرد  تلاش  و  داد  قرار  خود 
بر توان و ظرفیت شرکت های دانش  بنیان و استارت آپ های 
حوزه دارو و تجهیزات پزشکی و درمانی بود را مدیریت کند. 

تمرکز بر استفاده از توان و ظرفیت استارت آپ ها
معاونت  البته  کرد:  تصریح  نخبگان  بنیاد  رئیس  مشاور 
در مقابله با ویروس دو بعد اصلی »پیشگیری، تشخیص و 
درمان« با تمرکز بر توسعه دارو،  واکسن، تولید تجهیزات 
تمرکز  »مدیریت  و  کرونا  با  مقابله  پیشرفته  ملزومات  و 
و شرکت های  استارت آپ ها  ظرفیت  و  توان  از  استفاده  بر 

دانش بنیان« را همزمان پیش می برد. 
و  تجهیزات  به  پیشگیری  حوزه  در  کرد:  تاکید  وی 
و  مواد ضدعفونی کننده  انواع ژل،  مانند ماسک،  ملزوماتی 
داروهای مکمل مورد نیاز و پروتکل های درمانی در کنار و با 
نظارت کمیته علمی ستاد کرونا داشتیم و در حوزه تشخیص 
نیز به کیت های مختلف که تیم پزشکی بتوانند بیماران را 
از غیربیمار یا مبتلایان را از غیر مبتلایان تشخیص دهند، 
مدیریت  خوبی  به  باید  داروها  درمان،  درحوزه  رسیدیم. 
با توان و  امر  این  انبوه می رسیدند و  می شدند و به تولید 
ظرفیتی که شرکت های دانش بنیان و استارت آپ ها داشتند 

توانست در موقعیت بحران به ما کمک کند. 
 مشاور معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری در مورد 
تولیدات و محصولات دارویی و بهداشتی مصرفی در دوران 
پیشگیری،  حوزه  در  را  طرح  چندین  گفت:  کرونا،  شیوع 
تشخیص، درمان و تولید واکسن مورد حمایت قرار دادیم و 
با شرکت هایی که در توسعه و تولید واکسن و داروها فعالیت 

می کنند، قراردادهایی بسته ایم.
ملزومات  پیشگیری  حوزه  در  کرد:  اشاره  کرمی  دکتر 
سه لایه،  ماسک های  لاتکس،  دستکش  مانند  مصرفی 
N95، N99 و خطوط تولید نیاز بود که باید هرچه سریع تر 
کارهای  می  شد،  گرفته  لوازم  این  برای  کیفی  مجوزهای 
اداری، مجوزها، آیین نامه ها و بخش نامه هایی که باید پالایش 
می شدند و برخی نیز باید در سطح ستاد ملی کرونا بررسی 
می شدند که معاونت علمی در این حوزه ورود کرد، البته 
برای مواد ضدعفونی کننده دست و سطوح، طرح های کلان 
فناوری که در تولید خط تولید ماسک  سه لایه جراحی و 
نانو کاربرد دارند، حمایت از ساخت چندین نوع دستگاه که 

در حوزه ضدعفونی چه برای بخار آب اکسیژنه پلاسمایی یا 
UV لازم بود نیز معاونت علمی وارد شد تا به این شرکت ها 

کمک کند.
و  تشخیصی  کیت های  تولید  حوزه  در  کرد:  بیان  وی 
سریع الاستخراج، سرولوژی، پلاسمایی یا کیت هایی که به 
هر نوعی جامعه  و بخش بهداشت به آن نیاز داشت تلاش 
کردیم تا نیاز را شناسایی و کمک های لازم برای تولید و 
ساخت آن ها صورت گیرد. در حوزه تجهیزات پزشکی نیز 
می توان به حمایت از توسعه پلتفرم های تحلیل کلان داده ها 
تصاویر  تحلیل  هوشمند  دستیار  مصنوعی،  هوش  پایه  بر 
پزشکی و سی تی اسکن اشاره کنیم که به تولید دستگاه های 
دستگاه های  لازم،  سانتریفیو ژهای  مانند  آزمایشگاهی 
تولید  و  دتکتورسی تی اسکن ها  ساخت  حرارتی،  دوربین 

دستگاه سی تی اسکن منجر شد.

ساخت تجهیرات و ماشین آلات به روز
اظهار  جمهوری  ریاست  فناوری  و  علمی  معاون  مشاور 
کرد: تجهیزات های تکی مانند ساخت ونتیلاتورها، بای پپ، 
یا  داروهای ضدویروس  آی سی یو،  عمل،  اتاق  دستگاه های 
هر دارویی که در جامعه جهانی مطرح می شد زیست بوم 
فناوری  به سرعت این تجهیزات و داروها را در داخل ایران 
اینها  که  می رساند  انبوه  تولید  به  و  طراحی  نمونه سازی، 
ثمره کار و تلاش و توان شرکت های دانش بنیان در حوزه 

بایوتکنولوژی است.
زیست  و  بایوتکنولوژی  توان  خصوص  در  کرمی  دکتر 
بایوتکنولوژی  در  منطقه  اول  قدرت  افزود:  کشور  فناوری 
فناوری  زیست  حوزه  در  و  هستیم  فناوری  زیست  و 
توان  متوجه  ما  داریم،  درخشانی  بسیار  دستاوردهای 
کشور  فناوری  زیست  و  بایوتکنولوژی  حوزه  زیست بوم 
شده ایم به طوری که در منطقه قدرت اول هستیم. هیچ 
دارو، واکسن یا الزامات مورد نیاز و پروتکلی نیست که مورد 
نیاز کشور باشد و زیست بوم نتواند این کار را در کنار تولید 
دستگاه های تجهیزات پزشکی آماده کند و تحویل جامعه 

بدهد.
وی گفت: در این حوزه شرکت های دانش بنیانی داشتیم 
وارد  پزشکی   کارآزمایی  و  بالینی  مطالعات  زمینه  در  که 
مطالعات  تحقیق  هزاران ساعت  نوع تست،  هزاران  شدند، 
پروتکل های  و  دارویی  مختلف  موضوعات  روی  بالینی 
توان  و  کمک  ماحصل  اینها  تمام  و  شد  انجام  بهداشتی 
قبل  بود.  مختلف  حوزه های  در  داش بنیان  شرکت های 
نمی دانستیم  شود  مواجه  کرونا  بحران  با  کشور  اینکه  از 
می توانند  که  دارند  توانی  چنین  دانش بنیان  شرکت های 
ظرف مدت زمان 20 روز کیت تشخیصی تولید کنند؛ لذا 
قبل از شروع همه گیری کرونا در کشور اقدام به خرید کیت  
از کشورهای دیگر کرده بودیم و زمانی این کیت ها از طریق 
یا دریایی به کشور رسید که شرکت های  مرزهای زمینی 

u.دانش بنیان این کیت ها را ساخته و صادر می کردند
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How the pandemic has affected the 6th International Exhibition on Pharmaceuticals and Related Industries 
IRANPHARMA EXPO 2020

Following a few weeks of controlled and staged reopening of business in Iran, IPH 2020 secretariat office 
was back on track and fully operational from early April, right after the new Iranian year holidays. Abiding 
by guidelines issued by the Iranian Food and Drug Administration IFDA, Rasayesh, the secretariat office of 
IRANPHARMA EXPO, commenced its activity in the new Iranian year, with the recommended %50 of its 
personnel. With the steady drop in the number of new cases of COVID-19 in Iran, businesses returned to 
their usual routines, and the event industry is not an exception.

Observing regulations and guidelines issued by the IFDA, the secretariat of IRANPHARMA EXPO 2020 has 
been back on track for the past two months and is working at full capacity to prepare for this exhibition. The 
biggest pharmaceutical event of MENA region, IRANPHARMA EXPO 2020 is due to be held in September 
22-24, in the Grand Musalla of Tehran, Iran.

With more and more companies submitting for booths and registering, and the secretariat working at half 
its capacity until the beginning of May, the waiting line got even longer. Therefore, IRANPHARMA EXPO 
2020 is expected to have a great turnout, in terms of exhibitor numbers. The allocation process has also 
witnessed a steady rise in picking up speed and with more and more companies allocated. As marketing and 
allocation continued on, it became evident that for this year, the main hall would not suffice for the demand 
for exhibiting in IRANPHARMA EXPO 2020.

Responding to the high demand, the secretariat for IPH 2020 has decided to open up another hall, adjacent 
to the main hall for the companies that are still in line. The F Hall, with 1000 m2 space, will host a row of 
companies, as well as new exciting international opportunities and facilities such as a café and a workshop 
space.

The World Health Organization WHO has issued several pamphlets containing guidelines regarding the 
reopening measures that have to be taken in order to ensure people’s safety. To help contribute to this 
global fight against the COVID-19 pandemic, the secretariat of IPH 2020 is also set to release guidelines and 
measures, based on WHO findings to be taken throughout the event. 

The new protocols that will be issued by the secretariat are expected to include changes in the registration 
process for visitors, changes in visitors’ admission and ID card claiming processes, relocating certain facilities 
and erecting new ones in different spots, equipping the venue with sanitizers and safety gears are changing 
the restaurant protocols and services. 

The secretariat of IRANPHARMA EXPO 2020 has vowed to keep working closely with the Ministry of Health 
and Medical Education MOH, the Iranian Food and Drug Administration IFDA, the Iranian Pharmaceutical 
Industries Syndicate, and other collaborating state and private bodies to help ensure a safe and vibrant 
space for this year’s event, that is hoped to provide a platform for further development and advancement in 
the domains of public health, amid the current global pandemic that has hit the world off guard.

Furthermore, with the Grand Musalla of Tehran as the venue, the structure and features of the building, 
including the abundance of facilities, the open spaces and the height of the main and adjacent halls are 
expected to ensure a safe and hygienic event for IPH EXPO 2020, as it meets all the guidelines and standards 
for venues, mentioned in WHO documents, concerning gatherings and events in the times of the Pandemic.

IRANPHARMA EXPO 2020 will be held on September 22-24, in the Grand Musalla of Tehran, Iran.

IPH 2020 after COVID-19:

Life Goes On
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در گفت وگو با مهندس حسین رجبی، مدیرعامل شرکت ستارگان نیک:

مهم ترین هدف: تامین 
رضایت مندی مصرف کنندگان

تولیدکننـدگان در کشـور بـا مشـکلات بی شـماری در زمینـه تامیـن و تولیـد محصولات بـا کیفیت و مرغـوب مواجه 
هسـتند بـه همین سـبب، سـعی شـده ایـن موانع و مشـکلات در همایش علمـی و نمایشـگاه های تخصصـی مکمل های 
رژیمـی و غذایـی کـه دارای اهـداف کلانـی اسـت، بررسـی شـود، ایـن همایـش فرصتـی را در اختیـار تولیدکننـدگان 
و فعالیـن ایـن حـوزه قـرار می دهـد تـا مشـکلات خـود را مطـرح کننـد، در همیـن راسـتا، با مهنـدس حسـین رجبی، 

مدیرعامـل شـرکت سـتارگان نیـک گفت وگویـی داشـتیم کـه شـرح آن را در زیـر می خوانید:

مهم ترین برنامه و اهداف شما در زمینه تولید مکمل چیست؟
رشـد و شـکوفایی چرخـه اقتصـادی کشـور، اشـتغال زایی، تولیـد بـا کیفیت، ارتقا سـطح کیفـی محصـولات و تامین 
رضایت منـدی مصرف کننـدگان از مهم تریـن برنامه هـا و اهـداف شـرکت سـتارگان نیـک در زمینـه تولید مکمل اسـت.

در زمینه تولید مکمل های رژیمی- غذایی با چه چالش ها و مشکلاتی مواجه هستید ؟
اولیـن و مهم تریـن چالـش تولیـد مکمل هـای رژیمـی- غذایی در کشـور، موانـع و محدودیت هایی اسـت کـه وزارت 
بهداشـت بـر سـر راه تولیدکننـدگان قـرار داده، در حـال حاضـر، حمایـت از تولیـد ملـی تنهـا در حد شـعار اسـت، در 

صورتـی کـه بایـد در عمل اجرایی شـود.
همـواره شـرکت سـتارگان نیـک در تولیـد محصـولات خـود از بهتریـن مـواد اولیـه و بـا کیفیت تریـن مـواد بسـته بندی 
اسـتفاده کـرده اسـت، نظـارت بر تولید و بازدید از آزمایشـگاه ها به طور منظم توسـط همکاران سـازمان غـذا و دارو و وزارت 
بهداشـت انجـام می شـود کـه تاکنون هیـچ ایرادی از فرمولاسـیون های ما گزارش نشـده اسـت، امـا کم لطفی هایـی نیز در 
این خصوص وجود داشـته که با سـاده ترین اشـکالی که مثلا روی برچسـب دیده شـده امکان تمدید را سـلب و یا کارتابل 

شـرکت را باطـل کرده انـد و بـرای حداقـل یک ماه امـکان تمدید برچسـب اصالـت کالا را به تعویـق انداخته اند.
ایـن پروسـه هـم چرخـه تولیـد را بـه عقـب می انـدازد و هـم کالا بـه موقـع بـه دسـت مصرف کننـده نمی رسـد و به 

طبـع آن خریـد و تامیـن مـواد اولیـه، پرداخـت حقـوق کارکنـان و کارگـران و ... نیـز بـه تعویـق می افتد. 
بـا توجـه بـه تحریم هـا و بـازار آشـفته ای کـه بسـیاری از شـرکت های تولیدکننـده را بـا بحـران مواجه کرده اسـت، 

خوشـبختانه شـرکت سـتارگان نیـک تاکنـون تعدیـل نیـرو نداشـته بلکه جذب نیز داشـته اسـت.

قاچاق چه تاثیری بر فعالیت شما داشته است؟آیا میزان تقاضا در سال های اخیر تغییری کرده است؟
43مقـدار قاچـاق در برابـر حجـم تولیـد داخلـی بسـیار ناچیـز اسـت. مـا و اکثـر تولیدکنندگان بـا مشـکلات بزرگ تری 



مواجـه هسـتیم، بـرای مثـال، واردات و صـدور بی رویـه مجـوز محصولاتـی کـه نمونـه مشـابه آن در داخـل کشـور بـا 
بهتریـن کیفیـت تولیـد می شـود، ضرورتـی ندارد.

ایـن در حالـی اسـت کـه مقرر شـده بـود محصولاتی کـه در ایـران تولید می شـود، جایگزیـن واردات بی رویـه برخی 
محصولات از کشـورهای آمریکایی و اروپایی شـود، اما متاسـفانه محصولات وارداتی در سـازمان غذا و دارو به سـرعت 
مجوزهـای وارداتـی خـود را اخـذ می کننـد، این در حالی اسـت کـه تولیدکننـدگان داخلی با مشـکلات بسـیاری برای 
دریافـت مجوزهـای تولیـد از سـازمان های متفـاوت روبـه رو هسـتند کـه ایـن امـر، سـرعت تولیـد را بسـیار کنـد و به 

بدنـه تولیـد ملـی، شـرکت های سـرمایه گذاران و تولیدکننـدگان آسـیب های جبـران ناپذیـری وارد می کند.
زمانـی کـه محصـولات بـا کیفیـت عالـی تولیـد، بسـته بندی و توزیـع می شـود، نیـازی بـه واردات قانونـی یـا قاچاق 

محصـولات اروپایـی و آمریکایی نیسـت. 
حـدود سـه سـال اسـت کـه رهبـر معظـم انقـلاب در حمایـت از تولیـدات ملـی فرموده انـد کـه بایـد امـکان ورود 
محصـولات آمریکایـی کـه در کشـور قابلیـت تولیـد آن را داریـم، گرفته شـود امـا متاسـفانه همچنان شـاهد ورود این 
محصـولات بـه داخـل کشـور از طـرق مختلـف هسـتیم، مـا در بحـث شفاف سـازی تولیـد محصولات بـا کیفیـت، تمام 
تجهیـزات کارخانـه و انبـار خـود و نحـوه تولیـد محصـولات را در معـرض دیـد تمامی واحدهـای نظارتی قـرار داده ایم، 
در صورتـی کـه هیـچ اطـلاع دقیقی از واحدهـای تولیدی محصـولات اروپایـی و آمریکایـی در اختیـار مصرف کنندگان 

ندارد. قـرار 
مصرف کننـدگان تنهـا بـه دنبـال برندهـای آمریکایـی هسـتند، در صورتـی کـه اگـر آن هـا بداننـد کـه محصـولات 
تولیـد شـده مـا نیـز دارای همـان مواد اولیـه از بهتریـن شـرکت های تولیدکننده دنیاسـت، قطعـا با رغبـت و اطمینان 

بیشـتری محصـولات مـا را خریـداری می کننـد. 
بـا وجـود تمـام سـخت گیری هایی کـه از طـرف وزارت بهداشـت اعمـال می شـود، محصولات خـود را تولیـد و عرضه 
می کنیـم، صـدور مجوزهـای بی مـورد بـرای محصـولات مشـابه وارداتـی آسـیب زننده تـر از قاچـاق ایـن محصـولات 

اسـت، امسـال خواسـتار ایـن هسـتیم کـه ایـن موانع برطرف شـود.

دولت چه اقداماتی در جهت کاهش میزان قاچاق باید انجام دهد؟شما چه انتظاراتی از دولت برای حمایت از بخش تولید دارید؟
شــرکت ســتارگان نیـک بـه عنـوان تولیدکننده، به تمام شــریان های قاچاق آشــنا اسـت، اما دولت نظـارت کافی 
روی ایـن مســئله نـدارد و تـا زمانی که دولت مقابله جدی روی موضـــوع قاچاق کالا نداشــته باشـد نباید انتظــــار 

بهبـود روند تولید را داشـت.

با توجه به شیوع بیماری کرونا، میزان تقاضا برای خرید مکمل ها کاهشی داشته است؟ آیا شما میزان تولید خود را کاهش داده اید؟
کاهـش زیـادی در تولیـد محصـولات داشـتیم به دلیـل اینکـه عمـده فعالیـت شـرکت سـتارگان نیـک بـر تولیـد 
مکمل های ورزشـی و غذایی اسـتوار اسـت، بسـته شـدن باشـگاه های ورزشـی و محدود شـدن فعالیت جامعه ورزشـی 
بـه دلیـل شـیوع کرونـا بـه فـروش و تولیـد مکمـل صدمـه وارد کرده اسـت و تـا وقتی کـه ایـن محدودیت ها بـه دلیل 

شـیوع ایـن بیمـاری ادامـه داشـته باشـد، میـزان تقاضـا نیـز کاهش خواهد داشـت.
بـا توجـه بـه تمامـی ایـن چالش هـا، سـعی و تـلاش مدیریـت این شـرکت بر ایـن بوده کـه با حفـظ نیروی انسـانی، 

کمتریـن تعدیـل را داشـته باشـد و محصـولات همچون گذشـته تولیـد و در بازارها عرضه شـود .
شـرکت سـتارگان امیـدوار اسـت تـا بـا مهـار و کنتـرل بیمـاری که به هـر جهـت میهمان ناخوانده ماسـت، سـلامت 
را بـه جامعـه بـاز گردانـد تـا فعالیـت و فـروش بـه روزهـای اوج خود برسـد و بتوانیـم بیـش از پیش در خدمـت مردم 
باشـیم و بـا تولیـد محصـولات بـا کیفیت از ورود محصـولات قاچاق و بی کیفیت و خـروج ارز از کشـور جلوگیری کنیم.

برای تهیه و تامین مواد اولیه با مشکلی مواجه هستید؟آیا چند نرخی شدن ارز تاثیری در فعالیت شما داشته است؟
بـه عنـوان مثـال مالتـو دکسـترین کـه شـرکت زرمـاکارون بـه عنـوان یکـی از بهتریـن تولیدکننده هـای داخلی این 
  DE 18- 22 مـاده اسـت )دارای خطـوط تولیـد اروپایـی اسـت( و صادارت هم بـه خارج از کشـور دارد، مالتو دکسـترین
را از بهتریـن ذرت وارداتـی تولیـد می کنـد واز قبـل عیـد تاکنـون بیـش از 30 درصد افزایش قیمت داشـته اسـت، این 

محصـول بـه عنـوان یک مـاده اولیـه تولید داخـل مورد بحث اسـت.
زمانـی کـه دلار از 12 هـزار تومـان بـه 20 هـزار تومـان رسـید، مـاده اولیـه وارداتـی مـا نیز بـه یورو خریداری شـد 
و مـا بایـد حوالـه آزاد بزنیـم، از طرفـی دولـت نیـز اجـازه افزایـش قیمـت بـه مـا نمی دهـد، هزینـه دسـتمزد کارگـر، 
خدمـات، هزینه هـای جانبـی، حمل ونقـل، سـوخت، نگهـداری و ... نیـز افزایـش یافـت امـا دولـت و وزارت خانه های آن 

هماهنـگ بـا تولیدکننده نیسـتند.
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در زمینه ارتقای استانداردها در صنعت مکمل ها چه اهداف و راهکارهایی دارید؟ چه اقداماتی در این راستا انجام داده اید؟
اهـداف و اسـتانداردهای مـا مطابـق بـاGMP سـازمان غـذا و داروســـت، آزمایشـــگاه ها، هواسـازهای هایژنیـک، 
اتاق هـای clean room اسـت، در حـال حاضـر نیـز یـک مجموعـه جدیـد در شـهر صنعتـی عباس آباد در حال سـاخت 
داریـم کـه البتـه مجموعـه تولیـدی مـا در شـهر صنعتـی دارویـی برکـت بـه دلیـل عـدم موجـودی و چالش هایـی که 
وجـود دارد راکـد باقـی مانـده اسـت، پـروژه این خط کاملا داروسـت کـه فعلا تعطیل اسـت، اما طرحی که در شـهرک 
دارویـی عباس آبـاد دنبـال می شـود حـدود 6 هـزار متر کلیـن روم دارویی اسـت، بـا آخریـن تکنولوژی دنیا، پیشـروی 
ایـن طـرح هـر روز دنبـال می شـود و سـعی می کنیـم کـه بالاتریـن اسـتاندارد تولیـد در آن رعایـت شـود که نـه تنها 
سـازمان غـذا و دارو بلکـه از تمامـی اسـتانداردهای روز دنیـا پیـروی کند تا مطابق با شـان و آبروی شـرکت و برندهای 
آن باشـد. مـا بهتریـن تجهیـرات را بـرای این سـایت تـدارک می بینیم تـا در ابتدای سـال 1400 به بهره برداری برسـد 

تـا پاسـخگو و جبران کننـده فرصت هـای خالـی تولید شـرکت باشـد.

برای ارتقای صنعت تولید مکمل ها، چه برنامه ها و اهدافی دارید؟
واحـد R & D شـرکت دیـد جهانـی دارد، واحـد طرح و توسـعه ما بـه تولیدات و محصـولات روز دنیا )اروپـا و آمریکا( 
اشـراف دارنـد و بـر روی مکمل هـای جدیـد، روش هـای سـاخت، روش هـای بسـته بندی تحقیـق و بررسـی می کننـد، 
مـا فاصلـه ای بـا تولیـدات روز دنیـا نداریـم، تحقیـق و بررسـی ها و فرمولاسـیون روزانـه پیگیـری و دنبال می شـود، هر 
آنچـه در دنیـا تولیـد می شـود بـه فاصلـه یـک مـاه واحـد طـرح و توسـعه مـا، تحقیـق و بررسـی و فرمولـه می کنـد و 
بـرای گرفتـن IRC پیـش می رویـم و تـلاش می کنیـم کـه همـواره بهتریـن باشـیم و کالای خـوب و بـا کیفیـت بـرای 

مصرف کننـدگان تولیـد کنیـم.

همایش مکمل های غذایی، چه تاثیری در فعالیت شرکت شما دارد؟برگزاری این همایش را چگونه ارزیابی می کنید؟
ایـن همایـش و نمایشـگاه ها کمـک می کنـد تـا ورزشـکاران و جامعه ورزشـی بـا تولید انـواع محصـولات و مکمل های 
ورزشـی و غذایـی آشـنا  و متوجـه شـوند کـه تولیدکننـدگان بـا چـه سـختی و چالش های که بـا وجـود محدودیت هایی 
کـه در کشـور وجـود دارد بـه تولیـد محصـولات بـا کیفیـت اقـدام کرده انـد، بـه خصوص کـه ایـن همایش بـا حمایت و 
پشـتبانی سـندیکای تولیدکننـدگان مکمل هـای غذایـی برگـزار شـده اسـت و ما هم بـا پشـتبانی و حمایت سـندیکا در 
نمایشـگاه شـرکت کردیـم، در این جا باید از سـندیکا تشـکر کنـم که همواره از تولیـد و تولیدکننده حمایت کرده اسـت. 

برنامه شما برای هشتمین دوره همایش مکمل های غذایی،چیست؟
مـا امسـال بـه دلیـل حمایت هـای سـندیکا در ایـن همایـش کردیـم، شـرکت سـتارگان نیـک هـم بـه دلیـل ایـن 

پشـتبانی و بـرای حمایـت از سـندیکا اسپانسـر ایـن همایـش شـد.
ایـن نمایشـگاه ها اثرگـذار و مفیـد اسـت، زیـرا موجـب می شـود تـا محصـولات تولیـد شـده شـرکت را بـه نمایـش 
بگذاریـم، مـا هـم سـعی داریـم تـا اعتمادسـازی کنیـم و بـا تبلیغـات و دادن آگاهـی سـودمند بـه مصرف کننـده و 
مخاطبـان خـود کالاهـای خـود را بـه نمایـش بگذاریـم و عضـوی از جامعـه سـلامت و عهـده دار تامین سـلامتی مردم 

u باشیم.
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در گفت وگو با دکتر علی مزیدی، مدیرعامل شرکت داروسازی کارن:

کاهش سهم بازار
مکمل های تقلبی و خارجی

مکمل هاي  نقش  بررسي  نظیر  کلانی  اهداف  غذایی  و  رژیمی  مکمل های  تخصصی  نمایشگاه های  و  علمی  همایش 
عرضه  و  تولید  طریق  از  جامعه  سلامت  ارتقا  و  حفظ  چگونگي  بررسي  سالم،  زندگي  در  دارویي  و  رژیمي  غذایي، 
راه اندازی شده  ایجاد و  نیازها در حوزه مکمل هاي غذایي، رژیمي و دارویي  تامین  مکمل هاي موثر، بررسي چگونگي 
است و تولیدکنندگان این حوزه با شرکت در این همایش به بیان مسائل و مشکلات خود می پردازند، در همین راستا، 

با دکتر علی مجیدی، مدیرعامل شرکت داروسازی کارن گفت وگویی داشتیم که شرح آن را در زیر می خوانید:

توضیح کوتاهی درباره سابقه شرکت و فعالیت در حوزه تولید مکمل ها بدهید؟
شرکت کارن کار خود را از سال 1378 آغاز کرد و در حال حاضر بیش از 130 محصول اعم از مکمل و دارو تولید 
می شود. از آنجایی که تولید محصول سالم و با کیفیت از اهداف شرکت است تمام مجوزهای لازم از وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی، وزارت صنایع و معادن را دریافت کرده است.

به نظر شما ویژگی هشتمین دوره همایش مکمل ها چیست؟
اهمیت و تاکید به سلامت مکمل های ورزشی در شرایط فعلی کشور که مکمل های تقلبی به وفور حتی در داروخانه ها 
یافت می شوند، باعث دل سردی شرکت های تولیدکننده داخلی )که تمام استانداردها و مجوز های لازم را دارند( جهت 

ادامه راه خود در شرایط سخت کنونی خواهد شد.

با توجه به شعار همایش امسال،  اهمیت تولید داخلی مکمل ها برای سلامت جامعه چیست؟
خودکفایی در زمینه تامین و تولید مکمل مورد نیاز مخاطبین زیر نظر وزارت بهداشت و با رعایت پروتکل های مرسوم 

در این حوزه، باعث کاهش سهم بازار مکمل های تقلبی و حتی خارجی خواهد شد.

کیفیت مکمل های تولید داخل را چطور ارزیابی می کنید؟
محصولات تولید داخل، در سطح بسیار مطلوبی قرار دارند زیرا محصولات زیر نظر وزارت بهداشت تولید، کنترل و 

توزیع می شوند.

اعتماد  جلب  و  برندینگ  برای  شما  شرکت  خارجی،  محصولات  مصرف  به  مردم  تمایل  و  ایران  غالب  فرهنگ  به  باتوجه 
مصرف کننده چه فعالیتی داشته است؟ 46



صدای مشاور شرکت کارن کار خود را به طور رسمی از مهر 1384 آغاز کرده است و در حال حاضر، در ساعات 
غیراداری نیز پاسخگوی مخاطبین خود است. همچنین حوزه دیجیتال مارکتینگ از محورهای اصلی فعالیت بازاریابی 
 1397 سال  در  خود  محصولات  مصرف کنندگان  با  آسان  و  مستقیم  ارتباط  برقراری  جهت  شرکت  است.  بوده  کارن 
باشگاه،  )سایت،  مجازی  فضای  در  ممکن  مسیرهای  تمام  از  اکنون  هم  و  کرد  راه اندازی  را  کارن  مشتریان  باشگاه 

اینستاگرام، تلگرام پیج و سایت داروخانه های آنلاین( با مخاطبین خود در ارتباط است.

حضور در همایش مکمل ها چه تاثیری بر معرفی محصولات شما خواهد داشت؟
به دلیل وجه علمی همایش و حضور اساتید برجسته در حوزه مکمل باعث اعتبار بخشی بیشتر به فعالیت های شرکت 

می شود.

تحریم ها چه تاثیرات مثبت و منفی روی کار شما داشته اند؟
تحریم های اعمال شده بر کشور، اثرات منفی و مثبت بی شماری در حوزه تولید مکمل داشته است، تاثیرات مثبت 
شامل:  منفی  تاثیرات  و  است  تولیدکنندگان  خودباوری  و  داخل  تولید  محصولات  فروش  افزایش  شامل:  تحریم ها 

مشکلات عدیده در امر ارسال ارز و واردات مواد اولیه است.

چالش اصلی شرکت تان را در سال آینده چه می دانید؟
ارسال ارز، انتقال، حمل ونقل مواد اولیه از خارج از کشور، واردات مواد اولیه از چالش های اصلی شرکت  ما در سال 

آتی است.

راهکار پیشنهادی تان برای رفع این چالش چیست؟
حمایت بانک مرکزی از تولیدکنندگان برای تامین ارز مورد نیاز بهترین و مناسب ترین اقدامی است که باید در این 

u.حوزه انجام شود
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در گفت وگو با دکتر محمود فلامرزیان، مدیرعامل شرکت گل دارو :

ارائه جدیدترین دستاوردها در 
نهمین همایش طلای سبز

بـا توجـه بـه اینکـه نهمیـن همایـش طلای سـبز با هدف بررسـي جایـگاه گیاهـان دارویـي و فرآورده  هـاي طبیعي و 
سـنتي در حوزه سـلامت کشـور به طور مداوم و سـالانه توسـط موسسـه رسـایش برگزار می شـود و تمام شـرکت های 
تولیدکننـده در ایـن حـوزه، در همایـش طـلای سـبز حضـور دارند، یکی از شـرکت ها فعـال در این زمینه، شـرکت گل 
دارو اسـت کـه بـه صـورت مـدرن به تولیـد فرآورده هـای طب سـنتی و طبیعـی می پـردازد و محصولاتـی مانند قرص، 
کپسـول و پمـاد تولیـد و عرضـه می کنـد، امـا با مشـکلاتی از قبیل نوسـانات نـرخ ارز، افزایش شـدید نرخ مـواد اولیه و 
تجهیـزات مـورد نیـاز مواجـه شـده اسـت، در همیـن راسـتا، به مناسـبت نهمیـن همایش طلای سـبز با دکتـر محمود 

فلامرزیـان، مدیرعامـل شـرکت گل دارو گفت وگویـی داشـتیم که شـرح آن را در زیـر می خوانید:

مهم ترین برنامه ها و اهداف شما در زمینه تولید فرآورده های دارویی گیاهی چیست؟
شـرکت گل دارو بـا بیـش از 100 محصـول متنـوع در زمینـه تولیـد فرآورده هـای دارویـی طبیعـی و مکمل هـای 
غذایـی دارای بیـش از 35 سـال سـابقه فعالیـت اسـت. ایـن شـرکت فرآورده هـای طـب سـنتی و طبیعـی گذشـته را 
بـه صـورت اشـکال دارویـی مـدرن مثل قـرص و کپسـول و پمـاد و غیـره درآورده و برای سـهولت مصرف بیمـاران در 
گروه هـای مختلـف درمانـی عرضـه نمـوده اسـت. هـدف شـرکت گل دارو تهیه و عرضـه متنوع تریـن و بـا کیفیت ترین 
محصـولات دارویـی طبیعـی از طریـق گـردآوری اطلاعـات جامـع از قبیل تعییـن مقدار مصـرف درمانی، نحـوه کنترل 
میـزان مـاده موثـره در فـرم داروئـی، پایـداری دارو در طـول مـدت مصـرف و سـایر عوامل موثـر در تولید یـک دارو بر 

طبـق قوانیـن دارویـی بین المللـی مـورد قبـول (GMP) بوده اسـت. 

در زمینه تولید فرآورده های دارویی گیاهی با چه چالش ها و مشکلاتی مواجه هستید؟
مشـکل جـدی در زمینـه تولیـد فرآورده هـای دارویـی گیاهـی، نوسـانات و افزایـش شـدید قیمـت مـواد اولیـه و 
تجهیـزات مـورد نیـاز تولیـد در دو سـال گذشـته بـوده اسـت. تعـداد زیـادی از دسـتگاه ها و قطعات مـورد نیـاز، تولید 

خـارج از کشـور بـوده و تهیـه آن بـه دلیـل تحریم هـا بسـیار مشـکل شـده اسـت. 

کدام  صادرات  برای  شما  هدف  کشورهای  داده اید؟  انجام  اقداماتی  چه  گیاهی  دارویی  فرآورده های  صادرات  زمینه  در 
کرده اید؟ تمرکز  کشورهایی  چه  در  بیشتر  بازاریابی  برای  کشورهاست؟ 

شـرکت گل دارو در زمینـه صـادرات دارو تاکنـون به بازار کشـورهای مجـاور و منطقه خاورمیانه توجه خاصی نشـان 
داده اسـت و بـه کشـورهایی نظیـر افغانسـتان، عـراق، یمـن و کشـورهای دیگر صادرات داشـته اسـت. بخـش بازاریابی  48



ایـن شـرکت اقدامـات جدیـدی جهت شناسـاندن محصـولات این شـرکت در بازارهـای صادراتی در دسـت انجام دارد.

آیا میزان تقاضا در سال های اخیر تغییری کرده است؟
در سـال های اخیـر فعالیـت انجمـن تولیدکننـدگان داروهـای گیاهـی بـرای بهتـر شناسـاندن داروهـای گیاهـی بـه 
جامعـه پزشـکی و افزایـش سـهم داروهـای گیاهـی از بازار داروهـای مصرفی ایـران اقدامـات موثری انجام داده اسـت. 
بـا افزایـش سـهم داروهـای گیاهـی از بـازار دارویـی و افزایـش تنـوع و تعـداد داروهـای گیاهـی میـزان تقاضـا نیـز یه 

تدریـج افزایش داشـته اسـت. 

با توجه به شیوع بیماری کرونا، میزان تقاضا برای خرید فرآورده های دارویی گیاهی کاهشی داشته است؟
بـا توجـه بـه اینکـه بیمـاری کرونـا یک بیماری ویروسـی اسـت ، معمـولا درمـان و پیشـگیری این بیمـاری از طریق 
واکسیناسـیون و همچنیـن بالابـردن قـوای ایمنی بدن اسـت. داروهـای گیاهی کـه در بالابردن قوای ایمنـی بدن موثر 
بـوده و می تواننـد کمـک موثـری بـر درمـان ایـن بیماری داشـته باشـند. میـزان کلـی تقاضا بـرای داروهـای گیاهی با 

توجـه بـه شـیوع ایـن بیماری بـا کمی کاهـش روبه رو بوده اسـت.

محصولات شما در چه سطحی قرار دارد؟ امکان رقابت با نمونه ها و محصولات خارجی برای تولیدکنندگان ایرانی وجود دارد؟
بـا توجـه بـه اینکـه محصولات شـرکت گل دارو بـا رعایت کامل قوانیـن GMP و بر پایـه به روزتریـن اطلاعات علمی 
تولیـد می گـردد، لـذا ایـن محصولات قـدرت بالایـی در زمینه رقابـت با سـایر تولیدکننـدگان داروهای گیاهـی داخلی 

و خارجـی دارنـد و می تواننـد کامـلا قابلیـت و برتری خـود را به اثبات برسـانند.

برای واردات مواد اولیه با مشکل یا چالشی مواجه شده اید؟
مهم تریـن چالـش بـرای واردات مـواد اولیـه و بسـته بندی، تهیـه ارز مناسـب جهـت این منظور اسـت و گران شـدن 
نـرخ ارز و ثابـت نبـودن آن مشـکلات جـدی درزمینـه تولیـد ایـن فرآورده هـا داشـته اسـت و عـلاوه بـر ایـن در تهیه 
مـواد بسـته بندی حتـی از منابـع داخلـی نیز مشـکلات متعددی بروز نموده که شـرکت گل دارو خوشـبختانه توانسـته 

اسـت تاکنـون تولیـد خـود را بـا وجود این سـختی هـا در حـد لازم نگهدارد.

مهم ترین دغدغه شما در زمینه تولید فرآورده های دارویی گیاهی چیست؟
مهم تریـن دغدغـه شـرکت گل دارو در درجـه اول تامیـن مـواد اولیـه و بسـته بندی داخلـی و خارجـی جهـت تولید 
اسـت. در ضمـن بـا توجـه بـه اینکـه شـرکت نمی توانـد بـا توجـه به چنـد برابر شـدن نرخ مـواد اولیـه و بسـته بندی و 
همچنیـن افزایـش نـرخ دسـتمزدها به طـور مقتضـی قیمت هـای خـود را افزایـش دهـد لـذا ایـن امـر تاثیـر مهمی در 

تـداوم تولیـد فرآورده هـای دارویـی این شـرکت خواهد داشـت. 

راستا  این  در  اقداماتی  چه  و  دارید؟  راهکارهایی  و  اهداف  چه  طبیعی  فرآورده های  در صنعت  استانداردها  ارتقای  زمینه  در 
داده اید؟ انجام 

ارتقـا اسـتانداردهای صنعـت داروهـای گیاهی همواره موردنظر شـرکت گل دارو بوده اسـت و در ایـن زمینه اقدامات 
مسـتمر در بهبـود کیفیـت اسـتانداردهای لازم و بخصـوص در روش هـای تعیین مقـدار ماده موثـره و روش های کنترل 

فرآورده های اولیه و مواد سـاخته شـده انجام شـده اسـت. 

انجام  تولید  میزان  افزایش  و  بهبود  جهت  در  اقدامی  اخیر  سال های  در  آیا  چیست؟  حوزه  این  آینده  برای  شما  پیش بینی 
داده اید؟

اخیـرا شـرکت گل دارو اقـدام مهمـی در زمینـه تولیـد مکمل هـای غذایـی و فرآورده هـای گیاهـی جدیـد انجـام 
داده و یـک کارخانـه جدید التاسـیس )شـرکت جـی فارمـد اسـپادانا( را بـا توجه بـه اسـتانداردهای جهانـی و مجهز به 
ماشـین آلات و روش هـای تولیـد جدیـد را ایجـاد نمـوده و اولیـن محصـولات آن نیـز اخیـرا بـه بـازار عرضـه شـده که 
امیـد مـی رود در آینـده نزدیـک بتوانـد سـهم مهمـی از فـروش بازارهـای داخلـی و همچنین بـازار کشـورهای منطقه 

باشد.  داشـته 

به نظر شما، قیمت گذاری فرآورده های طبیعی در کشور به درستی صورت می گیرد؟
قیمت گـذاری فرآورده هـای طبیعـی بطـور کلـی چنـد سـالی اسـت که توسـط انجمـن انجـام می گیـرد و انجمن نیز 
49بـا انتخـاب راهکارهـای مناسـب جهـت تعییـن قیمت هـای عادلانـه اقدامـات بسـیار متعـدد و مفیـدی را انجـام داده و 



امیـد اسـت کـه انجمـن بتوانـد با همـکاری بخش هـای موثـر اقدامات مفیـدی در تعییـن قیمـت فرآورده هـای گیاهی 
باشد. داشـته 

شما در زمینه تحقیق و توسعه برای بهبود کیفیت فرآورده های طبیعی چه اقداماتی انجام داده اید؟
شـرکت گل دارو همـواره تحقیـق و توسـعه فرآورده هـای داروهایـی گیاهـی را در سـرلوحه اقدامـات خود قـرار داده 
و جهـت ایـن منظـور بخـش مهمـی از منابـع خـود را صـرف ایجـاد محصـولات جدیـد و بهبـود کیفیـت محصـولات 
فعلـی کـرده اسـت. خوشـبختانه ایـن شـرکت با بـه کارگیـری اسـاتید و محققـان برجسـته دارای یکـی مجرب ترین و 

کارآمدتریـن دپارتمان هـای تحقیـق و توسـعه دارویـی در سـطح کشـور اسـت. 

همایش  طلای سبز، چه تاثیری در فعالیت شرکت شما دارد؟ برگزاری این همایش را چگونه ارزیابی می کنید؟
همایـش طـلای سـبز می تواند محیط مناسـبی جهـت ارائه دسـتاوردهای تازه در زمینـه داروهـا و مکمل های غذایی 
گیاهـی باشـد و در عیـن حـال مسـائل و مشـکلات موجـود در ایـن زمینـه مطـرح و راه حل هـای مناسـب جهـت ایـن 

منظـور بررسـی و اجرایی شـود. 

برنامه شما برای نهمین دوره همایش  طلای سبز، چیست؟
برنامـه شـرکت گل دارو جهـت نهمیـن دوره همایـش طـلای سـبز، ایـن اسـت کـه بـا بالاتریـن تـوان در ایـن دوره 
همایـش شـرکت نمایـد و محصـولات جدیـد خـود را بـه شـرکت کننـدگان معرفـی نمایـد. امیـد اسـت برگـزاری این 
u.همایـش و ارائـه دسـت آوردهـای جدیـد تولیدکننـدگان موجبـات رونـق هر چه بیشـتر این صنعـت را فراهـم آورد
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گفت وگو با مهندس لاله حجازی، مدیرعامل شرکت داروسازی باریج اسانس:

همایش طلای سبز اقدامی جهت 
هم افزایی دستاوردهای نوین است

نهمیـن دوره همایـش طـلای سـبز بـا محورهـای تبییـن جایـگاه داروهـای گیاهـی و فرآورده هـای طبیعـی در نظام 
سـلامت کشـور،  ارزیابـی اقتصـادی و اجتماعـی داروهـای گیاهـی و فرآورده هـای طبیعـی در ایـران و جهـان، نقـش 
فرآورده هـای طبیعـی در کنتـرل و درمـان بیماری هـا، سیاسـت ها و ضوابـط تولیـد داروهـای گیاهـی و فرآورده هـای 
طبیعـی امسـال برگـزار خواهـد شـد و شـرکت داروسـازی باریـج کـه یکـی از شـرکت های فعـال در زمینـه تولیـد 
اسـانس ها و فرآورده هـای طبیعـی اسـت و علی رغـم تحریم هـای ظالمانـه و مشـکلات و موانـع متعـدد توانسـته بـه 
فعالیـت خـود ادامـه دهـد، در ایـن همایـش حضـور دارد و بـه همیـن منظـور، بـا مهنـدس لالـه حجـازی، مدیرعامل 
شـرکت داروسـازی باریـج بـه مناسـبت نهمیـن همایـش طـلای سـبز، گفت وگویـی داشـتیم کـه شـرح آن را در زیـر 

می خوانیـد:

مهم ترین برنامه ها و اهداف شما در زمینه تولید اسانس ها و فرآورده های طبیعی چیست؟
افزایـش سـبد محصـولات برنـد باریـج و پرکـردن خـلا بـه وجود آمـده در بـازار دارویی کشـور بـه واسـطه تحریم ها 
و همچنیـن ایجـاد آگاهـی جامعـه هـدف از برنـد باریـج و داروسـازی باریـج اسـانس ازمهم تریـن اهداف ایـن مجموعه 

ست. ا

در زمینه تولید فرآورده های طبیعی با چه چالش ها و مشکلاتی مواجه هستید؟
بـا توجـه بـه بـازار رو بـه رشـد فرآورده هـای گیاهـی در جهان و پتانسـیل موجـود در ایـران  فرصتی طلایـی نصیب 
کشـورمان شـده تـا از آن بـه بهتریـن نحـو ممکـن اسـتفاده کـرده و حضور خـود را در بازارهـای جهانی بیـش از پیش 
افزایـش دهیـم امـا بـا توجـه بـه مشـکلاتی کـه از جانـب تحریم هـا گریبـان تمامـی شـرکت های ایرانـی را گرفتـه مـا 
نیازمنـد بـه حمایـت دولـت  و ارگان هـای مرتبـط با غـذا و دارو و همچنیـن دیگر ارگان های دولتی  کشـور هسـتیم تا 
بتوانیـم بـه اهـداف مجموعـه و رشـد پیش بینـی شـده بـرای آن برسـیم و در همیـن زمینـه کمـک خوبی برای کشـور 

در زمینـه کاهـش وابسـتگی بـه اقتصـاد مبتنـی بر صـادرات نفت باشـیم.

در زمینه صادرات فرآورده های طبیعی چه اقداماتی انجام داده اید؟ کشورهای هدف شما برای صادرات کدام کشورهاست؟ 
برای بازاریابی بیشتر در چه کشورهایی تمرکز کرده اید؟

بـا توجـه بـه فرصـت پیش آمـده و  افزایش نـرخ ارزهـای خارجی، مجموعه باریج اسـانس تمـام توان صادراتـی خود را 
51بسـیج کرده اسـت تا بتواند با ورود و توسـعه بازار در کشـورهای همسـایه موجب ارز آوری  برای کشـور و سـازمان شـود . 



مشـکلات پیـش رو بـرای صـادرات زیـاد اسـت از ارسـال کالا، انتقـال ارز و ثبـت محصول در کشـور هـدف گرفته تا 
جلـب اعتمـاد مشـتری در کشـورهای دیگر از مشـکلات اصلی صـادرات داروهای گیاهی محسـوب می شـود که ما هم 
بـا آن روبـرو هسـتیم. کشـورهای حـوزه خلیج فـارس، آسـیا و اروپـا از مهم ترین اهداف گسـترش صـادرات محصولات 

است.  اسـانس  باریج 

آیا میزان تقاضا در سال های اخیر تغییری کرده است؟
خوشـبختانه بـا حمایت هـای دولـت در سـال های گذشـته از طـب سـنتی و طـب ایرانـی و اقبـال عمومـی در ایـن 

مقولـه میـزان تقاضـا رشـد به سـزایی داشـته اسـت. 

با توجه به شیوع بیماری کرونا، میزان تقاضا برای خرید فرآورده های طبیعی کاهشی داشته است؟
شــیوع ویـروس کـــرونا (COVID-19) در حـال حاضـــر منجـر بـه یـک بحـران بزرگ ســـلامتی در کشـــورهای 
مختلـف و ایجـاد اختـلالات اساسـی در اقتصـاد جهانـی شـده اسـت. اوضـاع در هفته ها و ماه هـای آینده رو بـه وخامت 
بیشـــتری می گـذارد و ممکـن اسـت ریـزش اقتصـــادی ناشـی از بیمـاری همه گیـر به یکـی از بزرگ ترین شـوک ها 
در دهه هـای اخیـر تبدیـل شـود. بیمـاری ویروس کرونا در سـطح جهانی آثـار مســـتقیم و غیرمســـتقیمی  بر اقتصاد 
کشـورهای تحـت تاثیـر خـود در حوزه هـای مختلـف داشـــته اسـت کـه فرآورده هـای طبیعـی نیـز از ایـن قاعـده 

نیستند. مسـتثنی 
 

در زمینه ارتقای استانداردها در صنعت فرآورده های طبیعی چه اهداف و راهکارهایی دارید؟ و چه اقداماتی در این راستا انجام 
داده اید؟

بـا توجـه  بـه اقبـال روزافزون مـردم به اسـتفاده از داروهـای گیاهـی و فرآورده های طبیعـی برای درمـان بیماری ها 
در کشـورهای مختلـف، ایـن محصـولات بایـد بـا تکنولـوژی و اسـتانداردهای روز دنیـا تولید و بـه بیماران ارائه شـوند 
و هـدف از چنیـن برنامه هایـی، ارتقـای اسـتانداردهای موجـود در سـطح دنیا اسـت که بـه افزایش اثربخشـی درمان و 

کاهـش عـوارض جانبـی این محصـولات و توسـعه طب سـنتی علمـی می انجامد.
کشـور ایـران به دلیـل برخـورداری از طـب غنـی ایرانی و گیاهـان دارویی ارزشـمند می تواند بیش از پیـش از مزایای 
ترکیـب ایـن طـب بـا طـب رایج بـرای درمـان بیمـاران بهـره ببـرد و  اسـتفاده از تجربیـات دیگـر کشـورها در ارتقای 
فنـاوری صنعـت تولیـد داروهـای گیاهـی و فرآورده هـای طبیعی می تواند بـه افزایـش کیفیت این محصـولات در ایران 
منجـر شـود کـه خـود نوعـی حمایـت از ایـن دانـش کهـن ایرانـی و کالای بومـی محسـوب شـده و زمینه صـدور بهتر 

طـب ایرانـی را به دنیـا، فراهم می سـازد.

محصولات شما در چه سطحی قرار دارد؟ امکان رقابت با نمونه ها و محصولات خارجی برای تولیدکنندگان ایرانی وجود دارد؟
شـرکت داروسـازی باریـج اسـانس بـه عنـوان بزرگ ترین شـرکت تولیدکننـده داروهـای گیاهی در ایـران پس از 28 
سـال کار و تـلاش در تهیـه داروهـای گیاهـی بـا اسـتفاده از مـواد اولیـه بومـی و اسـتفاده از تـوان متخصصـان ایرانی 
تاکنـون بیـش از 160  محصـول مختلـف را در14  اندیکاسـیون وارد بـازار کـرده اسـت. ایـن شـرکت از ابتـدا هـدف 
خـود را تولیـد داروهـای گیاهـی بـا کمتریـن عارضـه و بهتریـن کیفیـت و قابـل رقابـت بـا محصـولات مشـابه خارجی 
و همچنیـن اسـتفاده از تـوان و دانـش متخصصـان داخلـی و ایجـاد شـغل و توسـعه بـازار داروهـای گیاهـی در ایران و 

کشـورهای همسـایه قرار داده اسـت.

پیش بینی شما برای آینده این حوزه چیست؟ آیا در سال های اخیر اقدامی در جهت بهبود و افزایش میزان تولید انجام داده اید؟
آینـده ایـن صنعـت را بسـیار روشـن می بینیـم و امیدواریـم بـا اسـتعانت از خداونـد متعـال و بهره گیـری از دانـش 
متخصصـان ایرانـی  بتوانیـم در حـوزه سـلامت کشـور قدم های ارزشـمندی برداریم. در این راسـتا خـط تولید جدیدی 

بـه زودی بـه بهره بـرداری می رسـانیم کـه در خاورمیانـه از هـر لحـاظ بی رقیب اسـت. 

به نظر شما، قیمت گذاری فرآورده های طبیعی در کشور به درستی صورت می گیرد؟
تعرفه هایـی کـه مشـخص شـده بـا توجـه بـه افزایـش نـرخ ارز و هزینه هـای تولیـد منطقـی و درسـت نیسـت و باید 
هرچـه سـریع تر اصـلاح شـود. در سـال جدیـد دسـتورالعملی مبنـی بـر واگـذاری امور بـه اداره اسـتان ها ارائه شـد که 

ایـن اقـدام نـه تنهـا امـور را تسـهیل نمی کنـد بلکـه چالش هـای بی شـماری را بـرای ایـن صنعـت ایجاد کرده اسـت.
شما در زمینه تحقیق و توسعه برای بهبود کیفیت فرآورده های طبیعی چه اقداماتی انجام داده اید؟
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واحـد تحقیـق و توسـعه باریـج اسـانس در سـال 1380 بـا هـدف ایجـاد داروهـای تخصصـی و تحقیقـات پیشـرفته 
در مـورد گیاهـان دارویـی و داروهـای گیاهـی بـا تمرکـز بـر تولیـد محصـول باکیفیـت بیشـتر و همچنیـن اسـتفاده و 
تاکیـد بـر مصـرف گیاهـان بومـی ایـران و همچنین احیـای طب سـنتی ایرانی تاسـیس شـد. بعضـی از بخش های این 
واحـد عبارتنـد از: کشـاورزی، گیـاه پزشـکی، فرمولاسـیون، فیتوشـیمی، آنالیـز دسـتگاهی، توسـعه و هماهنگی متون 
علمـی، رگولاتـوری، دامپزشـکی، میکروبیولـوژی و بیوتکنولـوژی. حاصـل فعالیت واحد تحقیق و توسـعه باریج اسـانس 
طراحـی حـدود 200 محصول در اشـکال دارویی قرص، کپسـول سـخت، کپسـول نرم، قطره، شـربت، کـرم، پماد، ژل، 
خمیـر، شـیاف، ساشـه منجـر بـه تولید و ارائـه در بازار دارویی کشـور، صـادرات دارو به کشـورهایی نظیر تاجیکسـتان، 
گرجسـتان، چیـن و کانـادا؛ چـاپ بیـش از 250 مقالـه علمـی در مجـلات و نشـریات مختلـف داخلـی و بین المللـی، 
شـرکت در بیـش از ده هـا کنگـره و سـمینار علمـی داخلـی و خارجی و چاپ 20 شـماره از نشـریه اختصاصـی تحقیق 

و توسـعه باریـج و انتشـار چهـار کتـاب مرتبـط با گیـاه درمانـی، آروماتراپی و طب سـنتی اسـت.

همایش  طلای سبز، چه تاثیری در فعالیت شرکت شما دارد؟ برگزاری این همایش را چگونه ارزیابی می کنید؟
برپایـی گردهمایی هـا و همایش هـای تخصصـی عرصـه مناسـبی بـراي شـناخت چالش هـا، انتقـال دانـش و تجربه و 
هم افزایـی دسـتاوردهای نویـن به شـمار مـی رود مـا در مجموعـه باریج اسـانس با اشـراف کامـل در این زمینه همیشـه 
سـعی کردیـم بـا حمایت هـای خـود از نمایشـگاه های تخصصـی مختلـف ایـن صنعت شـرکت داشـته باشـیم تـا تعامل 
بیشـتری بـا افـراد مرتبـط و تاثیرگـذار در ایـن صنعـت برقـرار کنیـم. همایـش طـلای سـبز فرصتـی بـرای مـا و دیگر 
فعـالان ایـن صنعـت اسـت تـا بتوانیم دانـش تجربه و تولیـدات خود را به دیگـران عرضه کنیـم و از تجربیـات آن ها در 

ایـن زمینـه اسـتفاده و بهره منـد گردیم .

برنامه شما برای نهمین دوره همایش  طلای سبز چیست؟
مـا در ایـن همایـش رونمایـی از برنـد جدیـد باریـج اسـانس بـه نام بـاری ویتـال در زمینـه مکمل های داروی اسـت 

u.داریم را 
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